
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

سازمان خواربار و کشاورزی ملل متحد )فائو( اعلام کرد 
با رشــد قیمت اکثر کالاهای غذایی اساسی به جز شکر، 
قیمت جهانی مواد غذایی در دســامبر برای هفتمین ماه 

متوالی افزایش پیدا کرد.
شاخص قیمت غذای فائو که تغییرات ماهانه سبدی از 
غلات، دانه های روغنی، محصولات لبنی، گوشت و شکر را 
بررسی می کند، در ماه دسامبر به ۱۰۷.۵ واحد در مقایسه 
با آمار بازبینی شده ۱۰۵.۲ واحد در ماه نوامبر صعود کرد. 
شاخص قیمت نوامبر در ابتدا ۱۰۵ واحد اعلام شده بود.

این شاخص برای کل ســال ۲۰۲۰ به میانگین ۹۷.۹ 
واحد رســید که بالاترین رکورد در سه سال گذشته بود 
و ۳.۱ درصد در مقایســه با سال ۲۰۱۹ افزایش داشت. با 
این حال همچنان ۲۵ درصــد کمتر از اوج تاریخی خود 

در سال ۲۰۱۱ است.
قیمت روغنهای گیاهی در میان مواد غذایی زیرمجموعه 
شــاخص فائو همچنان بزرگترین رشد را داشت و پس از 
رشــد ۱۴ درصدی در نوامبر، بر مبنای ماهانه ۴.۷ درصد 
در دســامبر رشد کرد. رشــد قیمت روغن پالم به دلیل 
کاهش ذخایر جهانی علت عمده جهش این شاخص بود. 
این شاخص برای کل سال ۲۰۲۰ حدود ۱۹.۱ درصد در 

مقایسه با سال ۲۰۱۹ جهش پیدا کرد.
طبق گــزارش فائو، محدودیت عرضه در کشــورهای 
تولیدکننــده بزرگ روغن پالم عامل بالا رفتن قیمتها بود 
و تجارت آن هم از افزایش چشمگیر تعرفه های صادرات 
در اندونزی متاثر شده است. قیمت روغن سویا هم به دلیل 

اعتصابهای طولانی در آرژانتین رشد داشت.
شاخص قیمت غلات در دسامبر ۱.۱ درصد در مقایسه 
با نوامبر رشــد کرد و برای کل سال ۲۰۲۰ به میزان ۶.۶ 
درصد در مقایســه با سطح ســال ۲۰۱۹ افزایش داشت.

قیمت صادرات گندم، ذرت، ســورگوم و برنج همگی در 
دســامبر رشد کردند و به دلیل نگرانیها نسبت به شرایط 
رشد محصول و چشم انداز برداشت در آمریکای شمالی و 

جنوبی و همچنین روسیه بالاتر رفتند.
شاخص لبنیات در دسامبر ۳.۲ درصد بر مبنای ماهانه 
رشد کرد انا برای کل سال ۲۰۲۰ حدود یک درصد کمتر 
از سال ۲۰۱۹ بود. در دسامبر همه زیرمجموعه های این 
شــاخص به دلیل تقاضای قــوی جهانی برای واردات که 
ناشــی از نگرانیها نسبت به شرایط آب و هوایی خشکتر و 
گرمتر در منطقه اقیانوسیه و همچنین تقاضای داخلی بالا 

در اروپای غربی بود، بالاتر رفتند.
شــاخص قیمت گوشت در در دسامبر ۱.۷ درصد رشد 
کرد اما این شــاخص در سال ۲۰۲۰ به میزان ۴.۵ درصد 
در مقایسه با ســال ۲۰۱۹ کاهش داشت. فائو اعلام کرد 
قیمت مرغ در دسامبر تحت تاثیر شیوع آنفولانزای مرغی 
در اروپا بهبود یافت اما قیمت گوشــت خوک تحت تاثیر 
تعلیق صادرات آلمان به بازارهای آســیایی در پی شیوع 

تب خوکی آفریقایی اندکی کاهش یافت.
شاخص قیمت شــکر در دسامبر نسبت به نوامبر ۰.۶ 
درصد کاهش یافت اما برای کل ســال ۲۰۲۰ حدود ۱.۱ 
درصد در مقایســه با سطح سال ۲۰۱۹ رشد داشت. این 
رشد قیمت ناشی از افزایش واردات چین و تقاضای فزاینده 

برای شکر تصفیه شده از سوی اندونزی بود.
فائو پیش بینی به روز شده درباره برداشت جهانی غلات 
را در ژانویه اعلام نکرد. گزارش بعدی این سازمان در فوریه 
منتشــر می شود. بر اساس گزارش رویترز، فائو در نوامبر 
پیــش بینی خود از میزان محصول غلات در فصل زراعی 
سال ۲۰۲۰ را برای سومین ماه متوالی مورد بازبینی قرار 
داد و به ۲.۷۴۲ میلیارد تن در مقایسه با پیش بینی قبلی 
۲.۷۵ میلیارد تن کاهش داد اما این رقم همچنان رکورد 
بالایی محسوب می شود و ۱۳ درصد بالاتر از سطح تولید 

سال گذشته است.
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تحولات اخیر درس عبرت برای 
حاکمان بعدی کاخ سفید باشد

 رئیس جمهوری در چهلمین هفته از افتتاح طرح های کلان ملی کشور:

 رئیس جمهوری در چهلمین هفته از افتتاح طرح های کلان ملی کشور با عنوان 
پوشش تدبیر و امید برای جهش تولید، ۵ طرح  ملی دانش بنیان و کارخانه های نوآوری 
وزارت جهاد کشاورزی و معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری را در استان های البرز، 
چهار محال و بختیاری، فارس و خراسان رضوی افتتاح کرد. طرح خط تولید واکسن 
تب برفکی )دامی( با ظرفیت تولید سالانه ۳۰ میلیون دوز واکسن، طرح تولید واکسن 
آنفلوآنزای فوق حاد )پرندگان( با ظرفیت تولید ۳۰۰ میلیون دوز واکسن در سال در 
استان البرز، سامانه پرتودهی صنعتی چندمنظوره گاما جهت استریل کردن تجهیزات 
پزشــکی، مواد غذایی و محصولات کشاورزی در شهر شهرکرد در استان چهارمحال 
و بختیاری و کارخانه های نوآوری در اســتان های خراسان رضوی با ظرفیت استقرار 
۳۵۰ واحد استارت آپ ها شرکت ها و شتاب دهنده ها و فارس با ظرفیت استقرار ۵۰۰ 
واحد استارت آپ ها شرکت ها و شتاب دهنده ها، ۵ طرح ملی است که از طریق ویدئو 

کنفرانس و به دستور رئیس جمهور، بهره برداری رسمی از آنها آغاز شد.
برای این طرح های ملی ۴۵۲ میلیارد تومان ســرمایه گذاری شده که اشتغالزایی 
برای ۷ هزار و ۱۵۰ نفر را به همراه داشته است. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در این مراسم، تحولات اخیر امریکا 
را نشانگر سست و بی بنیان بودن دموکراسی غربی دانست و تأکید کرد: این تحولات 
نشان داد که علیرغم پیشرفت علم و صنعت در این کشورها، عوام گرایی چقدر زمینه 
دارد و یک آدم پوپولیسم چگونه می تواند طی ۴ سال آبرو و حیثیت کشورش را خدشه 
دار کند. وی افزود: امیدوارم این درس عبرت برای همه دنیا و برای حاکمان بعدی کاخ 
سفید باشد که دو هفته دیگر قدرت را در دست می گیرند تا بیایند و جبران کنند و 
کشورشان را به آن جایگاهی که باید ملت بزرگ آمریکا داشته باشد،  برگردانند. این 
جایگاه، عقل، قانون و تعهد است و بازگشت به این جایگاه به نفع خودشان و جهان 
است. روحانی گفت: امیدواریم شر آدم های کم سوادی که در اداره کشور، دنبال منافع 
خانوادگی و فردی خودشان هستند، از سر این کشور و دنیا کم شود و ان شاء الله شاهد 
یک شــرایط بهتری در منطقه و جهان باشیم. رئیس جمهوری با بیان اینکه »اینها 
نشان می دهد که چه مقدار اخلاق و اعتدال و به فکر مردم بودن مهم است«، گفت: 
می خواهم یک بار دیگر از شهید عزیز؛ شهید سلیمانی یاد کنم، هیچ ندیدم جناحی و 
حزبی فکر کند و همیشه به فکر مردم بود نه تنها به فکر مردم خودمان، حتی به فکر 

مسلمان ها و منطقه بود و خدمات بزرگی به کل منطقه و مردم کرد.
روحانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به سالگرد رحلت آیت الله هاشمی 

رفسنجانی، اظهار داشت: مرحوم هاشمی برای آبادانی و سازندگی کشور زحمات زیادی 
کشید، در دوران دفاع مقدس، دوران سازندگی کشور و همچنین در حوزه فرهنگی 
و توسعه فرهنگی کشــور کارهای ارزنده ای کرد که باید همیشه قدردان او باشیم و 
عملکردش الگوی ما باشد. رئیس جمهور همچنین با یادآوری ۱۹ دی ۵۶ و قیام مردم 
قم در این روز با گرامیداشت یاد شهدای این روز، گفت: ۱۹ دی یک حرکت بازگشت 
ناپذیر در مســیر پیروزی انقلاب بود که ثمره روشــن آن را با فرار شاه در دی ماه ۵۷ 
و پیروزی انقلاب اســلامی در بهمن ماه مشاهده کردیم. روحانی همچنین به سالروز 
سقوط هواپیمای اوکراینی اشاره و با آرزوی صبر برای کسانی که عزیزان خود را در 
این حادثه از دست دادند، گفت: این حادثه بسیار تلخ، دردناک و باورناکردنی از اشتباه 
یک فرد، و از بی تدبیری یک جمع از روی سهو و خطا نشأت گرفت که حادثه خونبار 
و دردناکی بود که جمعی از نخبگان کشور در میان جانباختگان این حادثه جان به 
جان آفرین تسلیم کردند.حتماً در دادگاهی دقیق این حادثه بررسی می  شود و نتیجه 
دادگاه می تواند جبران کننده لطمه ای باشد که به جایگاه هوانوردی کشور ایجاد شد.

رئیس جمهور در ادامه سخنان خود با اشاره به افتتاح طرح های ملی شرکت های 
دانش بنیان و کارخانه های نوآوری در چهلمین پنجشنبه افتتاح طرح های کلان ملی 
کشــور، گفت: امروز شاهد افتتاح طرح تولید ۲ نوع واکسن مهم در کشور بودیم که 
از نظر امنیت غذایی و اقتصادی برای کشور بسیار مهم است و صرفه جویی ارزی که 
با تولید این واکســن ها در داخل کشــور ایجاد می شود بسیار ارزشمند خواهد بود و 
امیدواریم با توسعه کار بعد از تأمین نیاز داخل، به مرحله صادرات این واکسن ها برسیم.

روحانی همچنین با اشــاره به افتتاح کارخانه های نوآوری در استان های خراسان 
رضوی و فارس، گفت: پارک های فناوری و کارخانه های نوآوری فضای کشور را علمی 
می کند و باعث می شــود که سلسله حرکت دانشگاهی در کشور قطع نشود. امروز با 
وجود این کارخانه های نوآوری تحصیل، پژوهش و تحقیقات ادامه می یابد و به اقتصاد 
پاک و پربار در کشور می رسیم که می تواند قدرت علمی را که پس از ایمان به عنوان 
قدرت فرهنگی از اهمیت بالایی برخوردار است، تقویت کند. رئیس جمهوری تغییر فضا 
در مورد شرکت های دانش بنیان در کشور را کار بزرگ این دولت در این حوزه عنوان 
کرد و گفت: امروز با توسعه شرکت های دانش بنیان از علم و دانش کسب شده توسط 
دانش آموختگان و متخصصان برای خودکفایی کشور استفاده می شود و شاهدیم که 
در برخی زمینه ها  در توسعه علم و موفقیت های علمی فاصله زیادی با دنیا نداریم در 
فناوری نانو چهارم دنیا هستیم و شانه به شانه بزرگان این فناوری حرکت می کنیم.

مواد غذایی در سال 
۲۰۲۰ گران تر شد

در شرایط امروز جامعه ایران مهمترین هدف مخالفان ایران، نگه داشتن 
کشــور در فقر و انزوای بین المللی است. روش کار مخالفان جلوگیری از 
سرمایه گذاری در اقتصاد ایران است. بنابراین ما باید امنیت و اقتصاد را در 
کنار هم ببینیم. برای اینکه این استراتژی تحقق پیدا کند، باید بدانیم که 
جهان مدرن اندیشه های مدرن به بار می آورد نه ابزارهای مدرن. آگاه باشیم 
با مدیریت سنتی دوران قبل از انقلاب صنعتی نمی توان یک جامعه مدرن 
و توســعه یافته را اداره کرد. بنابراین دررابطه با بودجه سال ۱۴۰۰ طبق 
قانون اساسی وظیفه امور برنامه و بودجه ریزی جزو وظایف مشخص و معین 
دولت است. بنابراین لایحه را دولت باید بر اساس واقعیت های اقتصادی و با 
هماهنگی دستگاه های اجرایی تعیین و تصویب کند و به مجلس بفرستد، 
مجلس هم حق دارد این لایحه را مورد بررسی قرار بدهد ولی نمی تواند 
بدون اینکه منبع درآمدی را در نظر بگیرد، برای دولت هزینه ایجاد کند، 
این خلاف قانون اساســی است بنابراین مجلس اگر می تواند درآمدی را 
حذف کند، باید آن مخارج را هم حذف کند. نکته مهمی که وجود دارد 
این است که در بودجه سال ۱۴۰۰ منابع درآمدی دولت مشخص است: 
نخست نفت و دیگری درآمدهای غیرنفتی مانند مالیات بر عوارض گمرکی 
و ســومین منبع واگذاری دارایی های مالی است که در واقع فروش اوراق 
بدهی و اوراق مشارکت است. بنابراین در شرایط فعلی مخارج دولت و منابع 
درآمدهای آن مشخص است.از سوی دیگر امروزه بیش از ۴۰ درصد اقتصاد 
ایران معاف از مالیات است، مجلس می تواند تمام معافیت های مالیاتی را 
لغو کند و گستره مالیاتی را افزایش دهد اما مجلس نمی تواند نرخ مالیاتی 
را افزایش دهد، بنابراین منبع درآمدی دولت باید مشــخص باشد. پس 
مجلس اگر می تواند باید بازوی دولت در جهت شفاف سازی درآمد و واقعی 
نمودن بودجه باشــد. مگر می شود حقوق بازنشستگان را پرداخت نکرد. 
در قانون امسال یعنی سال ۱۳۹۹ بالغ بر ۹۰ هزار میلیارد تومان کمک 
دولت به صندوق های بازنشســتگی بوده است، در سال آینده ۱۴۰ هزار 
میلیارد تومان افزایش پیدا می کند. همچنین به دلیل تورمی که نشــأت 
گرفته از تحریم های ظالمانه بین المللی اســت و همچنین بیماری کرونا 
دولت پیشــنهاد افزایش نرخ ۲۵ درصدی را کرده، در حالی که نرخ تورم 
بر اساس برآوردهای کارشناسی آن این است که امسال بالغ بر ۳۵ درصد 
 اســت. بنابراین باید قدرت خرید مردم را تا حدودی حفظ کرد، بنابراین 
مجلس باید واقع بین باشد. مجلس می تواند هزینه های خود را کم کند و 
ابتدا از بودجه خودش شروع کند یعنی از هر شاخصی چه بودجه جاری 
و چه بودجه عمرانی. چون نمایندگان نمی توانند طرح جدید بدهند فقط 
عناویــن طرح ها را تغییر می دهنــد و در واقع هزینه ای را متحمل دولت 
می کردند. امروزه در کشــور بیش از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه های 
نیمه کاره وجود دارد که در حوزه های انتخاباتی نمایندگان هستند پس 

اقدام به حذف آنها کنند، دولت هم استقبال خواهد کرد.
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 مهم ترین ایرادات لایحه بودجه 1400
بودجه ۱۴۰۰ در واقع راهنمای اداره کشور در سالی سخت و تعیین کننده 
به شــمار می آید. طی این سال انتخابات ریاســت جمهوری در ایران برگزار 
می شود و همزمان با حضور بایدن در آمریکا، در مورد بخش مهمی از تحریم ها 

نیز تعیین تکلیف دوباره صورت می گیرد.
آن طور که از مواضع سیاســی مقامات ایران و آمریکا برمی آید، احتمالا در 
سال ۱۴۰۰ از شدت تحریم ها کاسته خواهد شد و مسیرهایی برای گشایش 

در اقتصاد ایران بازمی شود.
بودجه کشــور در واقع برنامه یکساله ای است که اهداف و مسیر آینده را 
روشــن می کند. اما در سند بودجه ۱۴۰۰ مســیر معینی با اهداف مشخص 

تعیین نشده است.
برنامه ششم توسعه، دولت را ملزم کرده که به برخی اصول از جمله کاهش 
حجم دولت، واگذاری امور به بخش خصوصی و اصلاح نظام بانکی پایبند باشد. 

اما لایحه ۱۴۰۰ به هیچ عنوان در این مسیر حرکت نمی کند.
به این لایحه چند ایراد ســاختاری وارد است که از جمله می توان به این 

موارد اشاره کرد:
- عدم صرفه جویــی در هزینه ها و ایجاد امکان افزایش درآمدها و نهایتا 

متعادل تر شدن بودجه،
- عدم جلوگیری از اقدامات فسادزا از طریق سیاست گذاری بهینه اقتصادی، 

نظیر جلوگیری از قاچاق کالا و تک نرخی کردن ارز.
- عدم اتخاذ سیاست هایی که به کم شدن فاصله طبقاتی و بهبود وضعیت 

اقتصادی دهک های پایین جامعه منجر شود
- عدم به کارگیری سیاست هایی برای خروج از رکود

اما ایرادات لایحه بودجه به صورت مصداقی نیز چنین است:
۱- بودجــه کل ســال آینده از نظر درآمد و هزینــه ازحدود ۲۰۲۷ هزار 
میلیارد تومان با حدود ۲۰ درصد رشد به ۲۴۳۶ هزار میلیارد تومان رسیده 

که رشد بالایی است.
 ۲- بودجه عمومی کشــور از ۶۵۰ هزار میلیارد تومان با حدود ۴۳ درصد 
رشد به ۹۲۹ هزار میلیارد تومان رسیده که یکی از بالاترین رشدها در طول 

دهه های اخیر است.
 ۳- هزینه هــای جاری از ۴۳۶ هزار میلیارد تومان با ۴۶ درصد رشــد به 
۶۳۷ هزار میلیارد تومان افزایش پیدا کرده که رشد بسیار بالایی بوده و قابل 

توجیه نیست.
 ۴- در قبال رشد ۴۶ درصدی هزینه، درآمدهای بودجه با ۱۰ درصد رشد 
نسبت به سال جاری معادل ۳۱۸ هزار میلیارد تومان پیشنهاد شده است، به 
همین جهت کسری عملیاتی که تفاوت درآمد و هزینه جاری را نشان می دهد 
به رقم غیر قابل باور ۳۱۹ هزار میلیارد تومان رســیده که ۱۲۱ هزار میلیارد 
تومان آن از محل درآمدهای نفتی و ۱۹۸ هزار میلیارد تومان مابقی، از محل 
فروش اوراق، فروش شــرکت های دولتی و استفاده از موجودی صندوق ملی 
تامین خواهد شد که شرایط ناگواری را از نظر تعادل بودجه نشان می دهد.

 ۵-فشار مالیاتی در بودجه ۱۴۰۰ روی دوش بنگاه های رسمی، کارآفرینان، 
کارمندان و کارگران باقی مانده و به نظر می رســد سیاست های دقیقی برای 

شناسایی مودیان جدید و جلوگیری از فرار مالیاتی صورت نگرفته است.
 ۶- درآمد حاصل از صادرات نفت خام و گازها در ســال آینده ۱۹۹هزار 
میلیارد تومان پیشــنهاد شده این رقم معادل ۵/ ۳ برابر بودجه مصوب سال 
جاری است که در ۸ ماه گذشته فقط حدود ۱۶ درصد آن محقق شده است. 
بــه علاوه حدود ۷۰ هزار میلیارد تومان پیش فروش نفت به صورت داخلی یا 
انتشــار اوراق مالی اسلامی، پیش بینی شده که جمعا پیش بینی استفاده از 
درآمد نفت را در طول ســال آینده به ۲۶۹هزار میلیارد تومان می رســاند، با 
توجه به وجود رکود اقتصادی ناشــی از شــیوع ویروس کرونا، افزایش عرضه 
نفت و گاز ناشی از افزایش صادرات آمریکا، روسیه و عراق و مشخص نبودن 
وضعیت تحریم، بعید اســت که درآمد نفتی مذکور محقق شــود، در صورت 
تحقق آن نیز شــاهد افزایش وابستگی بودجه نفت به حدود ۳۲ درصد منابع 

بودجه عمومی خواهد بود که این امر خلاف سیاست های کلی نظام است.
 ۷- به رغم یارانه بســیار زیادی که پرداخت می شود مشخص نیست چرا 
یارانه افراد ثروتمند، مطابق قوانین مصوب حذف نمی شــود. همچنین صرفه 
جویی در هزینه های بودجه شرکت ها و بودجه عمومی کشور، مورد بی توجهی 

قرار گرفته و از آن غفلت می شود.
 ۸- با وجودی که بنا به پیش بینی ســازمان های بین المللی، تورم کشور 
در ســال آینده حدود ۳۰ درصد خواهد بود، بودجه عمرانی کشور حدود ۱۸ 
درصد رشــد داده شــده که در عمل نیز این بودجه تخصیص داده نمی شود. 
بنابراین سرمایه گذاری در امور زیربناهای کشور به تدریج دچار نقصان می شود.

 ۹- ادامه سیاست تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی در سال آینده و استفاده از 
دخالت دولت در بازار و سرکوب قیمت ها که تاکنون به گفته خود مسوولان 
فســاد ایجاد کرده، مورد سوال است. پیشنهاد می شود با تک نرخی کردن ارز 
و اســتفاده از پرداخت ریالی کمک به خانواده های نیازمند، این مشکل حل 

و فصل شود.
 ۱۰- منابع حاصل از واگذاری شــرکت های دولتی در ســال آینده حدود 
۹۵ هزار میلیارد تومان پیش بینی شده است که با توجه به توقف پی در پی 
در واگذاری ها و مقاومت برخی دســتگاه ها در روند واگذاری، تحقق این رقم 
در شرایط فعلی مشکل بنظر می رسد و باید تمهیدات لازم برای تسهیل این 

امر پیش بینی شود.
 ۱۱- در نهایت هدف بودجه باید تســهیل و آسان کردن شرایط کسب و 
کار، تقویت تولید و سرمایه گذاری، کمک به رشد صادرات غیرنفتی، بر طرف 
کردن چالش های موجود در اقتصاد و بر طرف کردن رکود تورمی، باشــد در 
حالی که در بودجه پیشــنهادی برای سال آینده، نه تنها سیاست گذاری لازم 
برای بهبود شــرایط اقتصادی به صورت پررنگ به عمل نیامده، بلکه قادر به 

ایجاد تعادل لازم بین درآمد و هزینه کشور نیست.
تجدید نظر در لایحه بودجه امری ضروری به شــمار می آید. بودجه سال 
۱۴۰۰ اگر با واقع بینی نوشــته شــود می تواند در مقابل بسیاری از انحرافات 
قــرار گیرد و وضعیت اقتصاد ایران را قدری بهبود بخشــد. اما این لایحه که 

امروز پیش روی ماست، راه به جایی نمی برد.

کارفرمایــی  صنفــی  انجمــن  دبیــر 
تولیدکنندگان لوازم خانگی کوچک، میزان 
داخلی ســازی در این دسته از محصولات را 
نزدیک به ۷۰ درصد عنوان کرد و گفت: ۳۰ 
درصد بقیه تجهیزات و قطعات مورد استفاده 

در این کالاها از خارج تامین می شود.
»ابوالقاسم شانه ســاز« افزود: ۳۰ درصد 
دیگر شامل الکتروموتور، قطعات کنترلی که 
ســاخت آنها در تیراژهای چند میلیونی به 
صرفه است، برخی مواد اولیه خاص نظیر ای. 
بی. اس رنگ و همچنین قطعات با فناوری 

بالا )HighTech( است.
وی معتقد است: محصولات ایرانی از نظر 
کیفی تفاوت آنچنانی با محصولات مشــابه 
خارجی ندارد، اما برندســازی مشکل اصلی 

این صنعت است.

نیاز  پاسخگوی  داخلی  تولیدات   
بازار است

این مقام صنفی یادآور شــد: با تصمیم 
دولت برای جلوگیری از واردات محصولات 
لوازم خانگی، تولیدکنندگان توانستند در دو 
سال گذشــته نیازمندی های بازار را تامین 
کنند و پاســخگوی نیازها باشند، هر چند 
به دلیل افزایش نرخ ارز و قیمت نهاده های 
تولید، مصرف کنندگان با قیمت های بالاتری 
مواجه بودند. وی اظهار داشت: حجم ارزشی 
واردات کالاهای ســاخته شــده، همچنین 
قطعات و تجهیزات مــورد نیاز تولید لوازم 
خانگی کوچک، یک دهم واردات لوازم خانگی 

بزرگ است.

لوازم  به ۶ میلیــون قطعه  نیاز   
خانگی کوچک

شانه ســاز تاکیــد کرد: ســالیانه به طور 
متوسط ۶ میلیون قطعه لوازم خانگی کوچک 
در کشور مورد نیاز است که ۷۰ درصد آن در 
داخل تولید شده و ۳۰ درصد دیگر از خارج 

وارد می شود.
وی افزود: اکنــون، امکانی برای واردات 
لوازم خانگی کوچک به کشور وجود ندارد و 
اگر هم باشــد، قاچاق است که آن هم نمی 

تواند تاثیر چندانی بر بازار داشته باشد.
ایــن مقام صنفــی بیان داشــت: آمارها 
حاکی اســت در ۹ ماهه امســال صادرات 
آب میوه گیری به خارج از کشــور ۱۳ برابر 
مدت مشــابه پارســال و به اندازه ۳۰ هزار 
دلار بوده اســت. وی ادامــه  داد: همچنین 
برخی دیگر از اقلام لوازم خانگی کوچک به 
کشورهای منطقه و همسایگان از جمله عراق، 
افغانستان و برخی کشورهای آسیای میانه 
صادر می شود که با توجه به حضور چین و 

ترکیه در بازار این کشورها، قابل توجه است.
شانه ساز، درخصوص بیستمین نمایشگاه 
بین المللی لوازم خانگی نیز گفت: نمایشگاه 
امسال به دلیل پاندمی کرونا، آیینه تمام عیار 
قدرت و توانایی واحدهای صنعتی کشور نبود 
و بســیاری تولیدکنندگان نتوانستند در آن 
حضور بیابند.وی خاطرنشان کرد: با این حال، 
همین حضور نیز »مشتی نمونه خروار« بود و 
نشان داد که به پیشرفت های خوبی در زمینه 
لوازم خانگی کوچک و بزرگ دست یافته ایم.

از حدود ۶۰۰ واحد بزرگ و کوچک حاضر 
در صنعــت لوازم خانگی ایــران، نزدیک به 
۱۰۰ واحد کوچک هستند. بررسی آمارهای 
منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت حاکی 
از تولید ۲ میلیون و ۸۰۱ هزار و ۱۰۰ دستگاه 
انواع یخچال و  فریزر، ماشین لباس شویی و 
تلویزیون از ابتدای امســال تا پایان آبان ماه 
اســت. در هشت ماه گذشته، یک میلیون و 
۳۳۴ هزار و ۳۰۰ دستگاه یخچال و فریزر در 
کشور تولید شد که در هم سنجی با پارسال 

رشد ۲۹.۲ درصدی نشان می دهد.
مطابق این آمارها، در هشت ماهه امسال 
۶۶۵ هزار و ۲۰۰ دستگاه ماشین لباس شویی 
توسط کارخانجات داخلی تولید شد. تولید یاد 
شده در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

رشد ۵۸.۲ درصدی داشته است.
تولید انواع تلویزیون در این مدت با رشد 
۶۲.۵ درصدی پیشتاز شد و به ۸۰۱ هزار و 
۶۰۰ دستگاه رسید.با این حال، در تولید کولر 
آبی افت ۱۱.۲ درصدی در هم سنجی با سال 
گذشته به ثبت رسید و تولیدکنندگان داخلی 
۷۵۸ هزار و ۲۰۰ دســتگاه از این محصول 

تولید کردند.

 هفت موتور سیکلت فرسوده نیر 
معادل یک خودروی فرسوده است

اما بــه گفته وی تا ســال ۱۴۰۴ تعداد 
خودروهای فرســوده در کشور به ۸ میلیون 
دستگاه می رسد که با معادل سازی می توان 
گفت چهار ســال بعــد ۲۰ میلیون گواهی 
اسقاط در کشور وجود خواهد داشت. با توجه 
به اینکه در سال گذشته تنها ۸۰۰۰ خودروی 
فرسوده اسقاط شده، اگر همین روند ادامه 
پیدا کند، اسقاط ۸ میلیون خودروی فرسوده 

هزار سال طول می کشد. 

مهم ترین  داخلی؛  خودروسازان   
مانع اسقاط 

رئیــس هیئــت مدیره انجمــن صنفی 
کارفرمایی مراکز اسقاط و بازیافت خودروهای 
فرســوده در ادامه مهمترین مشکل صنایع 
اسقاط را خودروسازان داخلی دانست که از 
سال ۱۳۸۸ موظف بودند ۳۰ درصد گواهی 
اسقاط کشور را مصرف کنند، اما هیچ وقت 

زیر بار آن نرفتند.

  با اســقاط خودروهای فرسوده 
مصرف سوخت صرفه جویی  در  چقدر 

می شود؟ 
وی با اشــاره به تاثیر اسقاط خودروهای 
فرسوده بر هوای پاک، اشتغال زایی و کاهش 
مصرف سوخت، تصریح کرد: برآوردها نشان 
می دهد که طی پنج سال آینده، با افزایش 
تعداد خودروها، مصــرف بنزین ۳۳ درصد 

افزایش خواهد داشــت و بــه ۱۳۰ میلیون 
لیتــر فعلی، ۴۲ میلیــون و ۹۰۰ هزار لیتر 
اضافه خواهد شد. از طرف دیگر همان طور 
که قبلًا اشاره شد تعداد خودروهای فرسوده 
تا سال ۱۴۰۴ به ۸ میلیون دستگاه می رسد 
که مصرف هر کدام از آنها ۶.۶۵ لیتر بنزین 
بیشــتر از مصرف خودروهای عادی اســت 
و این ۸ میلیون خودرو فرســوده در ســال 
۱۴۰۴ ، ۴۵ میلیون و ۲۰۰ هزار لیتر بنزین 
مصرف می کنند؛ بنابراین در صورت اسقاط 
این ۸ میلیون خودروی فرسوده تا پنج سال 
آینده، نه تنها مصرف ســوخت ۳۳ درصد 
بیشــتر نمی شود بلکه دو درصد هم کاهش 

پیدا می کند. 
از طــرف دیگر به گفته این مقام صنفی، 
در حال حاضــر قیمت هر لیتر بنزین فوب 
خلیج فارس ۶۵ ســنت است که با در نظر 
گرفتــن نرخ ارز ۲۶ هزار تومانی معادل ۱۶ 
هزار و ۹۰۰ تومان می شود که با قیمت هر 
لیتر بنزین در ســطح کشور )معادل ۳۰۰۰ 
تومان( حدود ۱۳۹۰۰ تومان تفاوت دارد و 
با این حســاب حدود ۷۸ هزار تومان هزینه 
۵.۶۵ لیتر بنزینی اســت کــه خودروهای 
فرسوده اضافه تر از خودروهای عادی مصرف 
می کنند. یعنی در حال حاضر این سه میلیون 
خودروی فرسوده روزانه رقمی معادل ۲۳۴ 
میلیارد تومان بنزین اضافه مصرف می کنند. 
این در حالی است که در نیمه نخست امسال 
که عموما هم هوا بهتر از نیمه دوم اســت، 
تهران ۱۵ روز، اصفهان دو، مشهد ۱۸، اهواز 
سه، شیراز ۹، اراک ۳۲ و تبریز ۹۳ روز هوای 

پاک داشته است. 

 راهکار چیست؟ 
مشــهدی شــریف دربــاره راهکارهای 
حل مشــکل اســقاط خودروی فرســوده، 
با اشــاره بــه اینکه در حــال حاضر قانونی 
در رابطــه با ملــزم کردن خودروســازان 
 داخلی به اســقاط خودروهای فرســوده در 
کــرد:  اظهــار  اســت،  بررســی  دســت 
خودروســازان داخلی باید ملزم شــوند که 
 در اولین ســال تصویــب قانون که در حال 
حاضر در کمیســیون صنایــع مجلس در 
دست بررسی است معادل ۲۰ درصد تولید 
خود، خودروی فرسوده اسقاط کنند؛ یعنی 
اگر ۱۰۰ خودرو شــماره گذاری کردند، ۲۰ 
خودرو اسقاط کنند. اما این رقم در مدت ۹ 
سال باید به ۱۰۰ درصد برسد؛ یعنی هر سال 
۱۰ درصد به این رقم اضافه شــود تا در این 
زمینه مانند کشورهای دیگر دنیا عمل کنیم 
و به ازای هر خودروی شــماره گذاری شده 
یک خودرو فرسوده از رده خارج شود. در این 
صورت طی ۹ سال زیرساخت های لازم هم 
فراهم می شود و خودروسازان هم فشار زیادی 
متحمل نمی شوند. وی افزود: با توجه به اینکه 
واردات هر خودروی خارجی بســته به نوع 
آن منوط به اسقاط تعداد مشخصی خودرو 
فرسوده اســت، پیشنهاد دیگر ما این است 
که صدور گواهی اسقاط برای شماره گذاری 
خودروهایی که بیــش از ۴۰ درصد آنها از 
طریق واردات تأمین شده هم بر اساس میزان 
اســتفاده از قطعات خارجی محاسبه شود و 
خودروهایی کــه بیش از ۴۰ درصد داخلی 
سازی شدند از قوانین خودروهای داخلی )۲۰ 
درصد( پیروی کنند. همچنین خودروسازان 
باید ملزم شوند به ازای واردات هر ۲۰ هزار 
دلار قطعه برای ســاخت یا خدمات پس از 
فروش، یک گواهی اسقاط خریداری کنند. 

ایــن مقام صنفی پیشــنهاد کرد که در 
پیش فروش خودروهــای داخلی، صاحبان 
خودروهای فرســوده شانس بیشتری برای 
برنده شــدن داشــته باشــند؛ خودروهای 
هیبریــدی معادل ۵۰ درصــد یک گواهی 
اســقاط را خریداری کنند؛ معافیت واردات 
خــودرو در مناطــق آزاد از خریــد گواهی 
اسقاط لغو شود؛ قانون مدونی برای اسقاط 
خــودرو در بازار خودروهای ســنگین تهیه 
شــود؛ در زمینــه برخی تخلفــات محیط 
زیستی، رانندگی و تخلفات مرتبط با وزارت 
جهاد کشاورزی مثل تغییر کاربری غیرقانونی 
زمیــن از خرید گواهی اســقاط خودرو به 
عنوان جریمه اســتفاده شود و یک درصد 
 از منابــع آلایندگی که به محیط زیســت

 پرداخته می شود به اسقاط خودرو تخصیص 
داده شود.

داخلی سازی لوازم خانگی کوچک به ۷۰ درصد رسید

 
 

 خبر
 پیش پرداخت خرید 1۶.۸ میلیون دوز واکسن کرونا واریز شد

رئیــس کل بانک مرکزی از واریز پیش پرداخــت مربوط به خرید ۱۶.۸ 
میلیون دوز واکسن کوواکس با همکاری دو بانک ایرانی و سه بانک اروپایی 
در اولین روز بعد از تعطیلات ژانویه، به حســاب کارگزار ســازمان بهداشت 

جهانی خبر داد.
»عبدالناصر همتی« با انتشار یادداشتی در اینستاگرام، نوشت: همانگونه 
که اعلام کرده بودم، بر اســاس توافقات وزارت بهداشت ودرمان کشورمان، 
برای دریافــت تعداد ۱۶.۸ میلیون دوز واکســن کوواکس، پیش پرداخت 
توافقی برای خرید واکســن مورد نظر با تلاش همکارانم در امور بین الملل 
و با وجود موانع ایذایی ناشی از تحریم آمریکا با همکاری دو بانک ایرانی و 
ســه بانک اروپایی در اولین روز بعد از تعطیلات ژانویه، به حساب کارگزار 

سازمان بهداشت جهانی واریز شد. 
وی اظهار داشــت: مبالغ بسیار بیشــتری نیز برای خرید واکسن کرونا 
تخصیص داده ایم که در صورت تأیید مســولین وزارت بهداشت، تأمین ارز 
خواهد شد. همتی افزود: امیدوارم هرچه سریعتر شاهد دریافت و بهره برداری 
از واکسن های خریداری شده و به خصوص واکسن های تولیدی در داخل 

کشور باشیم.

معــاون هماهنگی امور اقتصادی وزارت کشــور در 
نشست ستاد رفع تســهیل و موانع تولید استان تهران 
گفت: ۱۲۰۰ واحد صنعتی راکد مســتقر در شهرک ها 
و نواحی صنعتی کشــور، در سالجاری احیا و به چرخه 

تولید باز گشتند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، بابک دین 
پرست معاون هماهنگی امور اقتصادی وزارت کشور و قائم 
مقام رئیس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور، امروز 
پس از بازدید از چند واحد تولیدی از جمله کارخانه تولید 
روغن مارگارین و شرکت میرآب تولید کننده شیرآلات 
صنعتی در شــهرک صنعتی شمس آباد ، در جلسه کار 
گروه تسهیل و رفع موانع تولید استان تهران حضور یافت.

وی در این جلســه که با حضور اعضــای کار گروه 
تســهیل و رفع موانع تولیــد و مدیران واحدهای تولید 
کننده شــهرک صنعتی شمس آباد برگزار شد، پس از 
استماع دغدغه ها و خواسته های شرکت های تولیدی 
فعال در شهرک صنعتی شمس آباد به ارائه گزارشی از 
وضعیت شهرک های صنعتی در کشور و برنامه های پیش 
رو در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید خبر داد و گفت : 
در کشور ۱۰۰۵ شهرک و ناحیه صنعتی مصوب داریم 
که از این تعداد ۸۲۳ شهرک و ناحیه صنعتی فعال شده 
و در حال واگذاری است.دین پرست گفت : مجموعا در 
این شهرک ها و نواحی صنعتی بیش از ۴۶ هزار و ۵۰۰ 
واحد صنعتی مستقر داریم که از این تعداد ۳۷ هزار واحد 
فعال )بالغ بر ۸۰ درصد( و ۷۴۳ هزار نفر در این واحدها 
اشــتغال دارند و ۹ هزار و ۲۰۰ واحد صنعتی مستقر در 
شهرک ها و نواحی صنعتی نیز )معادل ۲۰ درصد( غیر 
فعال می باشــند و بر اساس برآوردهای اولیه در صورت 
فعال و احیا شــدن این واحدها، ۱۹۲ هزار شغل جدید 
ایجاد خواهد شد.معاون اقتصادی وزیر کشور با اشاره به 

هدف گذاری امسال ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور 
در فعال کردن ظرفیت راکد شهرک ها و نواحی صنعتی 
کشور،گفت: تلاش داریم که با هماهنگی دستگاههای 
مسئول و با محوریت وزارت صمت، ۲ هزار واحد صنعتی 
راکد را به چرخه تولید برگردانیم که تا امروز ۱۲۰۰ واحد 
به چرخه تولید باز گشته و باعث اشتغال و به کار گرفته 

شدن ۲۰ هزار اشتغال جدید در کشور شده است.
قائم مقام رییس ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، در 
بخش دیگری از صحبــت هایش در خصوص وضعیت 
شــهرک های صنعتی اســتان تهران گفت: در استان 
تهران نیز مجموعا ۳۸ شهرک و ناحیه صنعتی داریم که 
۵۰ درصد آن ها فعال و در حال واگذاری است و در این 
شهرک ها و نواحی صنعتی، تعداد ۵۸۷۰ واحد صنعتی 
مستقر که ۴۹۰۰ واحد ) ۸۳ درصد( فعال و بیش از ۱۲۰ 

هزار نفر در آن ها مشغول کار هستند.
وی همچنین گفت: در اســتان تهــران ۹۲۱ واحد 

صنعتی غیر فعال در سطح شهرک ها و نواحی صنعتی 
وجود دارد که اگر این واحدها هم راه اندازی شوند، تعداد 
۱۳ هزار و ۵۰۰ نفر اشتغال جدید به شاغلین در شهرک 

های صنعتی استان تهران افزوده خواهد شد.
دین پرســت در خصوص وضعیت شهرک صنعتی 
شمس آباد نیز که امروز از نزدیک در جریان روند و فعالیت 
واحدهای این مجموعه بزرگ در کشور قرار گرفت؛ هم 
گفت: در شهرک صنعتی شمس آباد ۱۹۲۶ واحد صنعتی 
داریم که از این تعداد ۱۶۳۶ مورد یعنی بالغ بر ۸۵ درصد 

آنها فعال و تعداد ۲۹۰ واحد نیز غیر فعال می باشد.
قائم مقام رئیس ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید 
کشور تصریح کرد: اگر بتوانیم واحدهای غیرفعال شهرک 
صنعتی شمس آباد را راه اندازی کنیم به تعداد ۳۲ هزار 
و ۷۰۰ اشتغالی که هم اکنون در این شهرک وجود دارد 
، حدودا ۴ هزار شغل جدید هم اضافه خواهد شد.معاون 
وزیر کشــور در بخش دیگری از صحبت هایش ، ضمن 

تاکید بر ضرورت حل و فصل هر چه سریعتر مشکلات 
واحدهای تولیدی با سازمان های تامین اجتماعی و امور 
مالیاتی استان و تعیین وقت مشخص برای رسیدگی به 
مشــکلات واحدهای مذکور، در پاسخ به اظهارات یکی 
از مدیران واحدهای تولیدی ، مبنی بر مســدود نمودن 
درصدی از تسهیلات مصوب پرداختی به ایشان، از سوی 
یکی از بانک ها، به مسئولین کارگروه تسهیل و رفع موانع 
تولید استان دستور داد تا ضمن بررسی دقیق موضوع، 
در صــورت تایید این امر، بعنــوان یک اقدام کاملا غیر 
قانونی، مســئول یا مسئولین ذیربط بانک مربوطه را در 
اجرای توافق وزارت کشور و بانک مرکزی ، جهت برخورد 
قانونی به بانک مرکزی معرفی نمایند.معاون وزیر کشور در 
ارتباط با گلایه یکی از مدیران واحدها در خصوص واردات 
محصولات دارای تولیدات مشابه ، اظهار داشت: با توجه به 
اهمیت موضوع، ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، از این 
پس بر روند اجرای قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و 
خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی نیز نظارت خواهد 
نمود و از مسئولین کارگروه تسهیل استان تهران خواست، 
تا مستندات مربوط به واردات غیرقانونی محصولات مشابه 
تولید کارخانه مذکور را گردآوری ، جمع بندی و پس از 
بررسی اولیه، جهت بررسی و پیگیری قانونی، در اختیار 
دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قرار دهد.دین 
پرست در پایان به جایگاه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
و کارگروهایش در استان ها اشاره کرد و گفت: مصوبات 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید ضمانت اجرایی لازم را 
دارد و در ایــن خصوص ماده ۶۱ قانون تصریح کرده که 
مصوبات ستاد و کار گروهایش نافذ و اجرایی است و در 
همین راستا ، تلاش داریم با حساسیت لازم مصوبات را 
پیگیری و دســتگاه تخطی کننده را به مراجع قضایی و 

نظارتی معرفی کنیم.

12۰۰ واحد صنعتی راکد به تولید باز گشتند

وزارت صمت طبق قانون امکان اعلام نرخ به بورس کالا را ندارد
معــاون عملیات بورس کالا با بیان اینکه رویه کارشناســی وزارت صمت 
برای تعیین قیمت پایه مشــخص نیست، گفت:علاوه بر اینکه این مساله به 
قوام بورس آســیب می زند؛اعلام نرخ از سوی این وزارتخانه قانونی نیست.

ســیدجواد جهرمــی با بیان اینکــه قیمت پایه در بــورس کالا، منطبق بر 
دستورالعمل قیمتی است که عرضه کننده به بورس کالا اعلام می کند، گفت: 
بر این اساس، بورس قیمت پایه را بررسی و نسبت به تأیید یا عدم تأیید آن 
اقدام می نماید، این در حالی است که طبق دستورالعمل، بورس هم می تواند 
فرمول برای قیمت های پایه داشته باشد و هم یک بازه قیمتی بر اساس نرخ 
کشف شده قبلی تعیین کند؛ به هر حال بعد از بحث و کار کارشناسی، این 
اعداد مورد قبول واقع می شوند.وی افزود: این فرآیند طبق دستورالعمل های 
مصوب شــورایعالی بورس انجام شده و بورس کالا طبق فرآیندهای مصوب، 
نســبت به اجرای آن اقدام می کند؛ ضمن اینکه طبق ماده ۳۶ قانون احکام 
دائمی برنامه های توسعه، تمامی فرآیندهای معاملاتی و پس از معاملات، باید 
طبق قوانین بورس صورت پذیرد.معاون عملیات بورس کالا ادامه داد: در این 
میان بر اساس ماده ۱۸ قانون توسعه ابزارها و نهادهای مالی، کالای پذیرفته 
شده در بورس از شمول قیمت گذاری خارج است. لذا بحث وزارت صمت در 

اعلام قیمت در تضاد با قوانین و مقررات بوده است و امکان اجرای آن فراهم 
نیست؛ این در حالی است که اتفاقاً قانونگذار به جهت حفظ استقلال بورس 
و جلوگیــری از دخالت مقام های دولتی در بورس، این قوانین را وضع کرده 
و ملاحظات را در قانون پیش بینی نموده است.به گفته جهرمی، قیمت پایه 
در بورس نیز باید قیمتی باشد که نه رقابت زیادی روی آن صورت گیرد و نه 
اینکه محصولی مورد معامله قرار نگیرد؛ بلکه باید قیمتی باشد که کشف نرخ 
آن منصفانه صورت گرفته باشد؛ بنابراین در موضوع فولاد، مساله ما با وزارت 
صمت این اســت که رویه کارشناسی آنها برای تعیین قیمت پایه مشخص 
نیست و این مساله به قوام بورس آسیب می زند؛ به این معنا که یعنی دلیل 
کارشناســی ۷۰ درصد معلوم نیست؛ بر همین اساس ممکن است فردا ۵۰ 
درصد اعلام نماید؛ همانطور که متأســفانه در سال های گذشته شاهد بودیم 
که هر بخشی سعی می کرده است منافع خود را در وزارت صمت کسب کند؛ 
اما بورس کالا نباید اجازه دهد آن فضای وزارت صمت به بورس منتقل شود.

وی ادامه داد: در مورد قیمت پایه هم باید به این نکته اشاره داشت که کسی 
که می خواهد کالایی را در بورس به فروش برساند، حتماً اختیار مال خود را 
دارد و نباید متضرر شود؛ بنابراین، با توجه به محدودیت های سمت تقاضا از 

سمت وزارت صمت، عرضه کننده محصول در بورس با لحاظ کردن مواردی 
که در دستور العمل این وزارتخانه آمده، متضرر می شود و بنابراین، اگر منافع 
بازار را در نظر بگیریم، باید قیمت را با مکانیزم منطقی تعیین نمائیم.جهرمی 
معتقد است، بورس کالا به دنبال گرانی قیمت ها نیست؛ اما مهم این است که 
سیاستها و مکانیزم ها طوری لحاظ شود که قیمت محصول نهایی که دست 
مصرف کننده می رســد، با اصول اقتصادی همخوانی داشته باشد؛ در حالیکه 
وزارت صمت هیچ برنامه ای برای انتهای زنجیره ندارد و علیرغم همه مصوبات، 
به تکالیف خود عمل نکرده است و انتظار نباید این باشد که اشتباهات این 
وزارتخانه از سوی بورس کالا مورد پذیرش واقع شود و با آن همراهی گردد.

وی با بیان اینکه تا پیش از اینکه وزارت صمت در بورس کالا به خاطر نرخ 
فولاد دخالت کند، ما در بورس کالا بر اســاس مکانیزم های بورس، معاملات 
را انجام می دادیم و مشــکلی هم وجود نداشت، گفت: حتی در مواردی طی 
هفته های متوالی، قیمت پایه طبق مکانیســم های بورس ۲۰ درصد کاهش 
پیدا کرد؛ این در حالی اســت که یکی از مشــکلات این شیوه نامه بر اساس 
نامه وزارت صمت آن است که آخرین قیمت ماه میلادی قبل اعلام شده، در 
حالیکه این امر منجر به فاصله قیمتی بین قیمت پایه فعلی و آتی خواهد شد.
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مدیرکل دفتر توســعه خدمات بازرگانی 
ســازمان توســعه تجارت ایران گفت: ۳۷ 
میلیارد و ۱۰۰ میلیون یورو از تعهدات ارزی 
صادرکنندگان که از ۳۱ اردیبهشت ۹۷ تا 
۳۱ خرداد ســال جاری تجارت کرده اند، به 

چرخه اقتصادی کشور بازگشته است.
»احسان قمری« اظهار داشت: بر اساس 
آخریــن آمار اعلام شــده از ســوی بانک 
مرکزی، از ۳۱ اردیبهشــت ماه ســال ۹۷ 
تا ۳۱ خرداد ماه ســال جاری ۶۰ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون یورو صادرات انجام شــده 
اســت که ۵۴ میلیارد و ۶۰۰ میلیون یورو 
از آن تعهد ارزی محســوب می شود که تا 
۳۰ مهرماه سال جاری ۳۷ میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون یورو ارز صادراتی به چرخه اقتصادی 

کشور بازگشته است.
وی خاطرنشان کرد: از کل میزان تعهدات 
ایفا نشده، یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون یورو 
مربوط بــه صادرات از محــل ورود موقت 
اســت که ضوابط ایفای تعهدات ارزی این 
گروه از صادرکنندگان به تازگی ابلاغ شده 
اســت تا مشکلات بازگشت آن مرتفع شود 
و همچنیــن یک میلیــارد و ۳۰۰ میلیون 
یورو نیز به مرزنشــینان و پیله وران مربوط 
می شود که راهکارهایی برای بازگشت آن 
در نظر گرفته شــده اســت.قمری با بیان 
اینکه صادرکنندگان بــه دو گروه تولیدی 

و غیردولتی تفکیک شده اند، تصریح کرد: 
از مجمــوع ۲۱ هــزار و ۶۹۲ صادرکننده 
طی ۲ ســال تعیین شــده، ۶ هزار و ۸۳۲ 
صادرکننده تولیدی و ۱۴ هزار و ۸۶۰ تاجر 

غیرتولیدی بودند.
وی درخصــوص تعهــدات ارزی بخش 
تولیــدی تاکید کرد: از ۴۵ میلیارد و ۲۰۰ 

میلیون یورو صادرات این بخش،  ۴۰ میلیارد 
و ۹۰۰ میلیون یورو تعهد ارزی بوده که ۳۴ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون یورو از آن پرداخت 
شده اســت.مدیرکل دفتر توسعه خدمات 
بازرگانی ســازمان توسعه تجارت ایران در 
خصــوص صادرات تجار نیــز گفت: از ۱۵ 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون یورو صادرات بخش 

غیر تولیدی، ۱۳ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون 
یورو تعهد ارزی بــوده و فقط ۲ میلیارد و 
۹۰۰ میلیون یورو از آن به چرخه اقتصادی 
کشور بازگشته است. وی با اشاره به مصوبه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در ۱۲ آبان 
ماه، خاطرنشــان کرد: بر اساس این مصوبه 
بازگشت ارز تسهیل شده و در دو ماه گذشته 

در ایفای تعهدات ارزی تسریع ایجاد شده که 
اطلاعات و آمار دقیق آن باید از سوی بانک 
مرکزی به سازمان توسعه تجارت اعلام شود.

 1۷ میلیارد یــورو ارز صادراتی 
بازنگشته است

بر اســاس آمار اعلام شده تا ۳۰ مهرماه 
سال جاری ۱۷ میلیارد و ۵۰۰ میلیون یورو 
ارز صادراتی به کشور بازنگشته است که به 
غیر ســه میلیارد یورو تعهدات ایفا نشــده 
مرتبط بــا ورود موقت و مرزنشــینان،  ۶ 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون یورو مربوط به بخش 
تولیدی و ۱۰ میلیارد و ۷۰۰ میلیون یورو 
مربوط به بخش غیرتولیدی است که تا ۳۰ 
مهرماه سال جاری به چرخه اقتصادی کشور 
بازنگشته است؛ پیش از این دیوان محاسبات 
کشور میزان تعهدات ایفا نشده ارزی را بیش 

۱۶ میلیارد یورو اعلام کرده بود.
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در آبان 
ماه ســال جاری برای تسریع و تسهیل در 
تجــارت، به وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ماموریت داده شد تا بر اساس اولویت بندی 
کالایی نسبت به مدیریت ثبت سفارش اقدام 
کند. بر این اساس، وارد کنندگان می توانند 
علاوه بر استفاده از سامانه نیما، ارز مورد نیاز 
خود را از محل ارز صادرکنندگان به شکل 

تهاتر به نحو گسترده تامین کنند.

بازگشت ۳۷ میلیارد یورو ارز صادراتی به چرخه اقتصاد

دوره  در  ایــران  اقتصــاد  دربــاره  نادرســت  باورهــای   
1340 تا 1355

همبستگی تورم در ایران با قدرت ریال در برابر ارزهای خارجی نشان می دهد 
که بر خلاف دیدگاه و اعتقاد ایدئولوژیک نئولیبرال های وطنی به نظریات پولی، 
اقتصاد ایران که به صادرات منابع خام و اولیه و واردات کالاهای نهایی مصرفی و 
سرمایه ای وابسته است، به واسطه صرف دست کاری قیمت ها اصلاح پذیر نیست.

همبستگی تورم در ایران با قدرت ریال در برابر ارزهای خارجی نشان می دهد 
که بر خلاف دیدگاه و اعتقاد ایدئولوژیک نئولیبرال های وطنی به نظریات پولی، 
اقتصاد ایران که به صادرات منابع خام و اولیه و واردات کالاهای نهایی مصرفی و 
سرمایه ای وابسته است، به واسطه صرف دست کاری قیمت ها اصلاح پذیر نیست.

یادداشت های متعددی درباره اقتصاد دوره دهه ۴۰ و نیمه اول دهه ۵۰ شمسی 
ایران منتشــر شده که بعضی ســطحی و اغراق آمیز و با نگاه ابزاری-گزینشی 
به علم اقتصاد و موجه ســازی های رایج اقتصادخوانده های نئولیبرال ارائه شده 
اســت. برای روشن شدن جوانب و زوایای موضوع بر پایه آمارهای حساب های 
ملی بانک مرکزی، بانک جهانی و دیگر مراجع رسمی، نگاهی اجمالی به روند 

اقتصاد ایران در دوره می اندازیم.
در دهه ۴۰ شمسی به تدریج نقش نفت در اقتصاد پررنگ تر شد. از کل تولید 
ناخالص داخلی حقیقی )درآمد ملی( ایجاد شــده در این دهه، ۶۷ درصد سهم 
بخش نفت، ۲۳ درصد سهم بخش خدمات، ۵.۸ درصد سهم بخش های مسکن 
و مســتغلات و فقط ۴.۱ درصد مربوط به بخــش مولد )صنعت: ۲.۸ درصد و 
کشاورزی: ۱.۳ درصد( است. در این دهه نرخ رشد میانگین سالانه درآمد سرانه 
کل اقتصاد ۸.۵ درصد و نرخ رشد بخش های اقتصادی نفت، صنعت، ساختمان، 

خدمات و کشاورزی، به ترتیب ۱۰، ۹.۱، ۸.۸، ۷.۳ و ۰.۴ درصد بوده است.
نفت برنده اصلی محســوب می شود و کشاورزی با وجود اهمیت بالای آن 
در تولید ناخالص داخلی، ایجاد اشتغال و کنترل مهاجرت روستانشینان بازنده 

بود و نتوانست )به ویژه با افزایش بهره وری( رشد کند.
دهه ۴۰، دوران رشــد استخراج و حجم فروش نفت به میزانی بیش از سه 
برابــر و نیمه اول دهه ۵۰، دوران افزایش درآمدهای نفتی به ســبب بالا رفتن 
بهای جهانی نفت بود که در مجموع درآمد حاصل از صادرات نفت هفت برابر 

شد و نفت به بازیگر اصلی و نیروی محرکه اقتصاد ایران تبدیل شد.
در نیمه اول دهه ۵۰ نرخ رشد متوسط سالانه سرانه کل اقتصاد ۶.۹ درصد 
)دهه ۴۰: ۸.۵ درصد( و نرخ رشد بخش های اقتصادی ساختمان ۲۱.۴ درصد، 
خدمات ۱۶، صنعت ۱۴.۶ و کشاورزی ۵.۹ درصد بود. در این مدت سهم بخش 
مولد )صنعت و کشاورزی( از کل تولید ناخالص داخلی اسمی )درآمد کشور( از 
۲۶ درصد به ۱۶ درصد کاهش یافت و سهم مسکن و مستغلات از ۱۲ درصد 
بــه ۱۸ درصد افزایش پیدا کــرد. از کل تولید ناخالص داخلی حقیقی )درآمد 
ملی( ایجاد شــده در این دوره، ۲۲ درصد سهم نفت، ۵۲ درصد سهم خدمات، 
۱۸.۳ درصد ســهم مسکن و مستغلات و فقط ۷.۶ درصد مربوط به بخش های 

مولد )صنعت: ۵.۲ درصد و کشاورزی: ۲.۴ درصد( است.
در دوره ۱۳۵۰ تــا ۱۳۵۵ قیمت های ثابت هزینه های مصرف نهایی بخش 
دولتی ۲.۹ برابر، بخش خصوصی ۱.۹ برابر و تشــکیل ســرمایه ثابت ناخالص 
۳.۱ برابر شد. بخش دفاعی بیش از ۵۰ درصد هزینه دولت )و ۱۱ درصد تولید 
ناخالص داخلی( در ســال های ۱۳۵۳ تا ۱۳۵۶ را بــه خود اختصاص داد. در 
دوره ۱۳۴۹ تا ۱۳۵۶ میانگین نرخ تورم سالانه ۱۱.۵ درصد بود. افزایش کلی 
۷۹ درصــدی قیمت ها در دوره ۱۳۵۰ تــا ۱۳۵۵ همراه با افزایش ۷۳ درصدی 
شــاخص بهای جهانی تولیدات صنعتی بود که منشأ اصلی آن افزایش شدید 
بهــای نفت بــود. در همین دوره بخش ســاختمان )غیر قابل تجارت( از ۱۷۰ 
درصد و بخش های صنعت و کشــاورزی )قابل تجارت( از به ترتیب ۶۰ و ۵۰ 
درصد رشــد تورمــی درآمد اقتصادی برخوردار بودند. توســعه بی رویه بخش 
بانکی )به ویژه خصوصی( از دیگر تبعات نامطلوب این دوره به شــمار می رود و 
در شــرایطی که کل اقتصاد فقط ۶۰ درصد رشد داشت، این بخش رشد بیش 

از ۳۰۰ درصدی را تجربه کرد.
پس از نفت، بانک ها و ســاختمان و مستغلات برندگان اصلی دوره ۱۳۵۰ 
تا ۱۳۵۵ به شــمار می روند. در این دوره هرچند بخش صنعت کم و بیش رشد 
داشــت؛ اما فقط توانست سهم خود را از ۲.۷ درصد کل ارزش حقیقی اقتصاد 
در ســال ۱۳۴۰ به ۴.۱ درصد در ســال ۱۳۵۵ )ارزش اســمی از ۹.۴ به ۹.۶ 
درصد( برساند. بخش کشــاورزی بازنده این دوره محسوب می شود، چنان که 
ســهم آن از کل ارزش حقیقی اقتصاد از ۷ به ۳.۱ درصد )ارزش اسمی از ۲۶ 
به ۶.۶ درصد تنزل یافت؛ بنابراین بخش مولد )صنعتی و کشاورزی( با کاهش 
۵۵ درصدی سهم خود از کل ارزش اسمی و ۲۷ درصدی از کل ارزش حقیقی 

اقتصاد روبه رو بوده است.
چالش کلیدی اقتصاد نفتی ایران این بود که بدون ایجاد ساختارها و نهادهای 
لازم و عبــور از مرحله اقتصاد صنعتی )شهری ســازی( وارد مرحله مصرفی و 
شهرنشینی شد. در نیمه اول دهه ۵۰، افزایش بهای نفت و حجم صادرات بالای 
آن موجب شــد تا تولید ناخالص داخلی کشور به ارزش جاری ۴.۸ برابر شود 
که با تعدیل نرخ تورم و رشد جمعیت، ارزش سرانه مؤثر آن ۲.۴ برابر افزایش 
داشــت. افزایش حجم استخراج و صادرات نفت به میزان سه برابر در دهه ۴۰ 
و افزایــش بهای نزدیک به شــش برابری آن در نیمه اول دهه ۵۰، در مجموع 
منجــر به افزایش درآمدهای نفتی به میزان۲۰ برابر در دوره ۱۳۴۵ تا ۱۳۵۵ 
شد. جمعیت نه چندان زیاد ۳۰ میلیونی و افزایش درآمدهای نفتی کشور اجازه 
داد تا در آن زمان رفاهی کاذب و زودگذر تجربه شود. در دوره ۱۳۴۵ تا ۱۳۵۵ 
هجوم روستاییان به شهرها شدت گرفت، چنان که با وجود افزایش ۳۱ درصدی 
کل جمعیت کشــور، جمعیت شهرنشین با ۶۲ درصد رشد به ۱۶ میلیون نفر 
بالغ شد. افزایش سه برابری مخارج خانوارها )حقیقی دو برابر( که قطعا با توزیع 
عادلانه آن توأم نبود، منجر به ایجاد شکاف های طبقاتی شد و روستانشینان را 
برای برخورداری از منافع درآمدهای نفتی به حاشــیه شهرهای بزرگ کشاند.

در نیمه اول دهه ۵۰ و با وجود حجم گســترده واردات، تولیدکنندگان ایرانی 
با تکیه بر تلاش خود توانســتند رشد کنند و سه بخش مهم صنعتی شامل به 
ترتیب نساجی )با سهم ۲۹ درصد از کل ارزش تولیدات صنعتی(، ماشین سازی 
)۲۰ درصد( و غذایی )۱۹ درصد( بودند که ضمن رقابتی بودن سهم بسزایی در 
توســعه اقتصادی و اجتماعی و ایجاد اشتغال ایفا کردند. روند توسعه صنعتی 
این دوره نشــانگر عمق صنعتی بالا )تشکیل زنجیره های کامل صنعتی متکی 
به مواد اولیه داخلی به ویژه در صنعت نســاجی( و همچنین سهم بالای تولید 
کالاهای مصرفی نهایی اســت و ضمن ایجاد صنایع مدرن، به نوسازی زنجیره 
تأمین )و توزیع( با ترویج برندهای ملی و تأســیس زنجیره های خرده فروشــی 
مدرن نیز توجه شــد. یکی از دلایل کلیدی رشد صنعت در این دوره این بود 
که در آن زمان کشــورهای تولیدکننده ارزان قیمت آسیایی وارد بازار جهانی 
نشــده بودند.یکی از عوامل کلیدی خلق تورم در نیمه اول دهه ۵۰ و دهه ۸۰ 
شمسی، رشــد قارچ گونه بانک ها و مؤسسات مالی خصوصی به شمار می رود. 
بانک های خصوصی نه تنها پشــتیبان بخش های مولــد در نیمه اول دهه ۵۰ 
نبودند؛ بلکه مانند دهه ۸۰ با ســوداگری و سفته بازی در بازار زمین و مسکن 
موجبات افزایش شــدید قیمت ها در این بازار )در مقایســه با تورم عمومی( را 
فراهم کردند و به تبع آن به افزایش نرخ تورم دامن زدند.شوک های قیمت نفت 
هرچند درآمدهای ارزی کشــورهای صادرکننده نفت را بالا می برد، در سوی 
دیگــر منجر به افزایش بهای مواد خــام و اولیه و کالاها در جهان و در نتیجه 
تا حد درخور توجهی خنثی کردن تأثیر افزایش قیمت نفت می شــود. در دوره 
۱۳۵۰ تا ۱۳۵۶ شاخص قیمت جهانی کالاهای انرژی ۵۲۵ درصد و در مقابل 
کالاهای غیر انرژی ۱۱۵ و طلا ۲۶۲ درصد بالا رفت که به سبب حجم گسترده 

واردات منجر به نرخ تورم تجمعی ۱۲۳ درصد در ایران شد. 

 
 

حال که پای مشمولان سهام عدالت هم به بازار سرمایه باز شده است، 
قیمت گذاری دستوری فولاد بیش از پیش تیشه به ریشه سرمایه مردم می 
زند. موضوع پرچالشی که که وزارت صمت هر از چند گاهی آن را مطرح و 
با اصرار بر اجرای آن، گرد و خاک زیادی به پا می کند. این بار هم از این 
قاعده مســثنی نبوده و تصمیم جدید وزیر واکنش های زیادی را از سوی 

بورسی ها و سهامداران در پی داشت.
ماجرای قیمت گذاری دســتوری فولاد ســر دراز دارد و به سال جاری 
خلاصه نمی شود. وزارت صمت هر از چندگاهی بحث قیمت گذاری دستوری 
فولاد در بورس کالا را مطرح میکند و با اینکه با واکنش های انتقادی زیادی 
رو به رو می شــود، دست از این کار نمیکشد! حال وزیر صمت اعلام کرده 
اســت که نرخ آزاد برای شرایط غیرجنگی است درحالی که ما در شرایط 

جنگی به سر می بریم.
اما ماجرا از این قرار اســت که برای مثال شــمش به شرکتی که تولید 
کننده اســت حدود ۱۲ تومان فروخته میشود، آن شرکت محصول را ۲۲ 
تومان میفروشد و به دست مصرف کننده با نرخ بین المللی میرسد. اما در 
این میان شــرکت فولادساز ضرر می کند، زیرا به جای اینکه فولاد خود را 

۱۷ تومان بفروشد، ۱۲ تومان می فروشد.
قبلا فولاد ساز بر اساس این حساب و کتاب که نرخ جهانی ۱۸ دلار است، 
محصول خود را ۱۷ دلار در داخل عرضه میکرد و اگر خریدار نداشت،  صادر 
میکــرد اما وزارت صمت اصرار دارد فولاد باید با قیمت پایه در بورس کالا 
عرضه شــود و خریدار می تواند این قیمت را بالا ببرد، اگر محصول فروش 
نرفت، شــرکت فولادی میتواند اقدام به صــادرات کند. اتفاقی که در این 
بین رخ می دهد، خریداران فولاد که تعداد محدود و مشخصی هستند، به 
صورت هماهنگ روی قیمت پایه توافق میکنند و شرکت نمیتواند محصول 

خود را صادر کند.
این مباحث درحالی مطرح می شود که قیمت های جهانی طی دو ماه 
گذشــته افزایش چشم گیری داشته است. نرخ جهانی ۴۶۰ دلار بود و در 
CIS)کشــورهای مستقل همســود( ۱۳ دلار بود و در  بورس کالا ۱۰ دلار 
عرضه میشــد، درحال حاضر قیمت در CIS به ۸۵۰ دلار رسیده که رقمی 
چشــم گیری است و به همین دلیل وزیر صمت اعلام کرد که قیمت پایه 
شــمش فولادی در بورس کالا، بر اساس ۷۰ درصد قیمت CIS )کشورهای 

مستقل همسود( خواهد بود.
این درحالی است که همه شرکت هایی که این محصولات را در بورس 
کالا میخرند، محصول نهایی را در بازار آزاد میفروشــند، بنابراین حاشــیه 
سود آن ها افزایش یافته است. درواقع خریداران این محصول  شرکت های 
لوله و پروفیل هســتند و این فرایند باعث میشود بهای تمام شده شرکت 
های پروفیل کاهش یابد. زیرا پروفیل ها  مواد اولیه خود را در بورس کالا 

میخرند و  در بازار ازاد میفروشند.

 واکنش سازمان و مجلس به ابلاغیه وزیر صمت
در این راستا و درحالی که حسن قالیباف اصل، رئیس سازمان بورس و 
اوراق بهادار چندی پیش با یادآوری پیامدهای منفی قیمت گذاری دستوری 
در عرضه های بورسی، نتیجه این اقدام را متضرر شدن سهامداران، عرضه این 
محصولات در بازار آزاد به قیمت های گزاف و نیز سرازیر شدن درآمدهای 
کلان به جیب واسطه ها و به زیان مردم دانست و از »نهادهای بالادستی« 
خواســت برای مقابله با چنین پیامدهای ناخواسته ای، در فرآیندهای بازار 
رقابتی دخالت نکنند، وزیر صنعت، معدن و تجارت امروز اعلام کرد قیمت 
پایه شمش فولادی در بورس کالا، بر اساس ۷۰ درصد قیمت CIS )کشورهای 
مســتقل همسود( خواهد بود و این قیمت پایه طی روزهای آتی به بورس 

کالا ابلاغ خواهد شد.
ایــن موضوع واکنش های زیادی را در پی داشــت، از ســازمان بورس 
گرفته تا نمایندگان مجلس و ســهام داران بورســی. بــه طوریکه قالیباف 

اصل اعلام کرد قیمت دســتوری در بورس به ضرر میلیون ها ســهام دار 
و تولید کننده اســت و گفت : زمانی که یک کالا با قیمت ارزان تر از نرخ 
واقعی در بورس کالا فروخته می شود، علاوه بر آنکه شرکت تولیدکننده با 
ضرر مواجه می شــود، سهامداران این شرکت ها که مشمولان سهام عدالت 
هســتند نیز زیان می بینند؛ این سهامداران با اعتماد به بازارسرمایه، اقدام 

به سرمایه گذاری در این بازار کرده اند.
همچنین بورس کالا صراحتا اعلام کرد این قیمت گذاری دســتوری را 
اجرا نخواهد کرد و محمدرضا پور ابراهیمی، رییس کمیســیون اقتصادی 
مجلس نیز مصوبه وزیر صمت را غیرقانونی دانست و اعلام کرده که قیمت 
گذاری دســتوری جز ایجاد رانت و فساد در اقتصاد کشور هیچ دستاوردی 
ندارد. این صحبت وزیر نیز واکنشی را از سوی سهام داران در روز گذشته 

در پی داشت و باعث روند نزولی سهم های مرتبط و لیدر شد.

  دلیل مخالفت با قیمت گذاری دستوری چیست؟
وزارت صمت درحالی بر قیمت گذاری دستوری اصرار دارد که بر اساس 
ماده ۱۸ قانون توسعه ابزارها و نهادهای مالی جدید که مصوب ۲۵ آذر ۸۸ 
مجلس شورای اسلامی اســت، دولت مکلف است کالای پذیرفته شده در 
بورس را از نظام قیمت گذاری خارج کند و تنها اســتثنایی که این قانون 
قائل شــده بحث دارو بوده است؛ بنابراین هر کالایی که در بورس پذیرفته 

شده، از دایره قیمت گذاری خارج است.
طبق ماده ۳۶ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور کالاهایی که 
در بورس های کالایی به عنوان بازار متشکل، سازمان یافته و تحت نظارت 
پذیرفته می شــوند و مورد داد و ستد قرار می گیرند، الزاما طبق قوانین و 
مقررات حاکم بر آن بورس ها عرضه شده و مورد معامله قرار می گیرند و 
تا کنون سیاست شورای عالی بورس و سازمان بورس و اوراق بهادار مبتنی 
بــر رعایت اصل عرضــه و تقاضا و رقابت در معاملات بوده اســت. درحال 
حاضر با احتســاب سهام عدالت، ۵۰ میلیون سهامدار وجود دارد و قاعدتا 
اگر محصولات فولادی در بورس کالا مشمول قیمت گذاری دستوری شوند، 
ممکن است سود شرکت ها کاهش پیدا کند و در اثر این سهامداران متضرر 
شــوند. انچه واضح است این است که بورس کالای ایران باید طبق قوانین 
و مقررات ســازمان بورس و شواری عالی بورس به فعالیت خود ادامه دهد 
و سیاســت کلی سازمان بورس و اوراق بهادار نیز بر مبنای عرضه، تقاضا و 
حراج در بازار است و قیمت گذاری دستوری جایگاهی در بازار سرمایه ندارد. 
درواقع بورس جای قیمت گذاری دستوری نیست و در صورتی که عزمی 
برای قیمت گذاری کالایی وجود داشته باشد باید سهمیه بندی صورت بگیرد. 
طبق قانون کالای پذیرفته شــده در بورس نباید مشــمول قیمت گذاری 
دستوری شود وتجربه نشان داده است که تا کنون موضوع قیمت گذاری نه 
تنها در مورد بحث فولاد و پتروشیمی جواب نداده، بلکه در حوزه کالاهای 
اساســی و روزمره مردم نیز کارایی نداشته است. در اکثر کالاهای فولادی 
از مــازاد تولید برخورداریم و قاعدتا اگر فرآیند عرضه و تقاضا در آن حاکم 

شود بازار به طور خودکار به تعادل خواهد رسید.
از سوی دیگر اگر سهامداری بر اساس مکانیزم عرضه و تقاضایی که در 
بورس کالا حاکم است اقدام به خرید سهام یک شرکت فولادی کرد نباید 
یک دفعه شــاهد برهم خوردن این قبیل پیش بینی ها باشــد که در نتیجه 
آن ســرمایه گذاران بخش مولد اعم از ســهام عدالتی ها و سایر سهامداران 

تحت تاثیر قرار گیرند.
درواقع نتیجه سلب امکان رقابت از تولیدکنندگان و شرکت ها از طریق 
مداخلات دستوری، کاهش حاشیه سود شرکت ها است که موجب می شود 
مردم به  عنوان سهامداران شرکت ها، زیان دیدگان اصلی باشند. وقتی یک 
عرضه کننده کالایی در بورس ناگزیر می شود با قیمتی زیر قیمت تمام شده 
یا با قیمتی دستوری و بدون رقابت محصول خود را بفروشد،  بازار به دلیل 
کششی که دارد،  شروع به ایجاد فضایی برای خرید و فروش بدون نظارت 

و بــا قیمت های خارج از قاعده می کنــد. در جریان این تحول، عده ای که 
محصــولات خود را در بورس عرضه کرده و با قیمت دســتوری به فروش 
رسانده اند،  دچار زیان می شوند و از محل این زیان وارده، سهامداران آن ها 

نیز متضرر خواهند شد.
ازآنجاکه طی یک ســال اخیر، فضای عمومی برای حضور در بورس بالا 
رفته و تعداد ســهامداران حقیقی و خرد نیز در بورس افزایش  یافته، پس 
بخشی از این زیان دیدگان هم همان سهامداران خرد و مردمی هستند که 

اندک سرمایه خود را برای کسب سودی بهتر به بورس آورده اند.
امــا این اتفاق، فقط یــک جنبه ندارد و از محل قیمت هایی که در بازار 
ســیاه شــکل می گیرد نیز مردم دچار زیان می شــوند. به عبارت ساده تر، 
وقتــی قیمت ها در بــورس از حالت منطقی کمتر اســت،  محصولات در 
بازار آزاد با قیمت هایی بالا به فروش می رسد؛  بنابراین، هدف دولت برای 
حمایت از مصرف کننده هم محقق نمی شود و منافع این قیمت گذاری های 
دستوری در حلقه های میانی تولید به گروهی افراد خاص که اغلب از آنان، 
به عنوان واســط های ویژه خوار یاد می شود،  تعلق می گیرد. بر این اساس، 
مصرف کننده ناگزیر اســت محصولات موردنظر خود را با قیمت های بالا و 
بدون هیچ حمایت قیمتی خریداری کند. این در حالی اســت که دولت از 
تولیدکنندگان حمایت هایی مانند ارائه یارانه های انرژی و ... داشته؛  با این 
انگیزه که این حمایت ها درنهایت، به مصرف کننده برســد. درواقع، نه  فقط 
حمایت های قیمتی به دست مصرف کننده نرسیده بلکه به دلیل مداخله های 
دستوری در بازار، مکانیسم عرضه و تقاضا نیز از حالت طبیعی خارج شده و 

قیمت ها از حالت رقابت آزاد نیز فراتر رفته است.

 موضع بورس کالا چیست؟
در این راستا، سید جواد جهرمی، معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس 
کالا، در گفت و گو با ایسنا، با تاکید بر اینکه تعیین قیمت در حیطه اختیار 
وزارت صمت نیســت، اظهار کرد: طبق مصوبه شورای عالی بورس، در این 
موارد باید طبق قوانین و مقررات بورس کالا عمل شود. ما هم طبق همان 
قوانین عمل میکنیم و اگر روزی صلاح باشد قیمت تغییر کند بر اساس ساز 
و کار بــورس عمل خواهیم کرد. درواقع قیمت گذاری را با ایلاغیه وزارت 
صمت نمیپذیریم و باید فرایندهای قانونی طی شــود. درحال حاضر روال 

قانونی طی نشده و فعلا اتفاقی رخ نمی دهد.
وی ادامه داد: قیمت گذاری دستوری در بورس کالا توسط وزارت صمت، 
با ماده ۱۸ قانون توســعه ابزارها و مــاده ۳۶ قانون احکام دائمی در تضاد 
است. طبق قوانین مصوب مجلس کالاهایی که در بورس معامله می شوند 
باید طبق قوانین بورس باشند. اگر مواردی غیر از این دارند بروند و قانون 
را عوض کنند. ما نمی توانیم ضد قانون عمل کنیم. نکته دوم این اســت 
که اگر فکر میکنند بورس مناســب نیســت، بورس کالا اصراری به معامله 
کالا در این بازار ندارد. وزارت صمت می تواند خارج از بورس به هر شیوه 
ای که مایل است و متناسب با شرایط کشور است معاملات را انجام دهد.

معاون عملیات و نظارت بر بازار بورس کالا، با تاکید بر اینکه قیمت باید 
منصفانه کشف شود، عنوان کرد: اگر همراه با قیمت پایه پایین محدودیت 
تقاضا در بازار ایجاد شــود، قیمتی که کشف می شود کارا نیست. از سوی 
دیگر با منافعی که شــرکت ها از این قیمت گذاری در بازار صادراتی می 
برند باعث می شویم زنجیره بعدی منافع بیشتری کسب کند. به نظر ما در 
کل زنجیره نباید مداخله قیمتی توسط دولت صورت بگیرد و اگر میخواهند 
بازار را کنترل کنند توسط تعرفه و سایر ابزارها تعادل را در بازار ایجاد کنند.

 زوم شفافیت در چرایی قیمت گذاری دستوری
بایــد دید دلیل اصرار وزارت صمت به بهانه کنترل قیمت ها در بورس 
کالا برای قیمت گذاری دســتوری با این همه مخالفت چیست، موضوعی 

که وزیر صمت میتواند پاسخگوی آن باشد.

آتش فولاد، دامن سهام داران را می گیرد؟

قالی بافان  با پرداخت 1۵ سال حق بیمه، بازنشسته می شوند
رئیس مرکز ملی فــرش ایران گفت: قالی بافی جزو 
مشاغل سخت و طاقت فرسا طبقه بندی شده و مطابق 
تفاهم نامه منعقد شده با بیمه ، قالی بافان  با پرداخت ۱۵ 

سال حق بیمه می توانند بازنشسته شوند. 
»فرح ناز رافع« با اشاره به انعقاد تفاهم نامه همکاری 
بین مرکز ملی فرش ایران و صنعت بیمه در روز گذشته، 
افزود: پوشش بیمه تکمیلی درمانی قالی بافان از طریق 
شرکت ســهامی بیمه ایران به عنوان حامی قالی بافان 

ایرانی در روز گذشته تفاهم شد.
وی خاطرنشان کرد: قالی بافانی که پیش از این تحت 
پوشش بیمه تامین اجتماعی بودند نیز می توانند از این 

بیمه استفاده کنند.
رافع ادامه داد: همچنین موضوع بیمه آتش ســوزی 
منازل مسکونی قالی بافان برای محافظت از اموال آنان 
و فرش های دستبافی که در منازل بافته می شود، بیمه 
حوادث طبیعی مثل سیل، زلزله و برف، بیمه سرقت و 
حتی نوســانات برقی که ممکن است منجر به آسیب 
رسانی به لوازم دیجیتالی قالی بافان شود، تحت پوشش 

قرار خواهد گرفت.وی اظهار داشت: در این تفاهم نامه، 
همچنیــن پرداخت اقســاطی و ماهانه حق بیمه برای 

قالی بافان در دستور کار قرار گرفت.

رئیس مرکز ملی فرش ایران خاطرنشان کرد: علاوه 
بر آن، موضوع تضمیــن تولیدات صادرکنندگان فرش 
دستباف، کمک های معیشــتی و پرداخت سرمایه در 

گردش به قالی بافان با حمایت و مشارکت بیمه ایران و 
بانک قرض الحسنه مهر در دستور کار است و به زودی 
جزئیات حمایت ها در قالب بسته ای اعلام و اطلاع رسانی 

خواهد شد.
در راستای توســعه فرهنگ بیمه در عرصه صنعت 
فرش دستباف و ایجاد بستر مناسب تولید بر اساس نیاز 
بازار و حمایت از قالی بافان، فعالان و شاغلان در عرصه 
این هنر- صنعت، تفاهم نامه بین مرکز ملی فرش ایران 

و شرکت سهامی بیمه ایران به امضا رسید.
مطابق آمارها تا پایان خرداد ماه امسال یک میلیون و 
۲۰۰ هزار و ۶۵۲ نفر قالیباف در کشور فعالیت داشتند 
و تعداد شــاغلان حرفه های وابسته به آن ۱۹۱ هزار و 

۵۴۵ نفر است.
اکنون ۱۰۳ مجتمع قالی بافی، پنج هزار و ۲۱ کارگاه 
متمرکز و غیرمتمرکز، ۱۳۶ تعاونی روستایی، یک هزار 
و ۹۲۳ تعاونی ثبت شــده شــهری و ۴۰ هزار و ۹۳۳ 
واحد صنفی مرتبط با فرش دســتباف در سراسر کشور 

فعالیت می کنند.
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 هزینه تضاد دیدگاه ها برای اقتصاد و سیاست

تضاد تصمیم گیری ها چالشــی است که همیشه در میان حکمرانان وجود 
دارد. نه فقط در حوزه اقتصاد که در سایر حوزه ها هم بین تحلیل های علمی 
در حوزه تخصصی با مســائل سیاســی و اجتماعی تعارض وجود دارد. نمونه 
آن را در زمان شیوع کرونا می بینیم. متخصصان برای مهار بیماری دیدگاهی 
دارنــد اما در عرصه اجتماع، به خاطر مشــکلات اقتصــادی، نمی توانید این 

دیدگاه ها را اجرا کنید.
در عرصه عمل نمی توانید صرفاً به توصیه های اقتصادی توجه کنید. مسائل 
زیادی وجود دارد که یک سیاستمدار باید به آن توجه کند. چون عرصه علمی 
فقط آنچه هســت را توضیح می دهد. اما سیاســتمدار مجبور است قضاوت و 
داوری کند که هزینه های اجرای برنامه بیشــتر اســت یا منافع آن این است 
که گاهی اوقات سیاســتمداران به عرصه های علمی خیلی توجهی نمی کنند. 
این امری است که در همه کشورها در زمان های مختلف اتفاق می افتد. اینکه 
چگونه این مسأله را باید حل کرد، کار سختی است. سیاستمداری که بتواند 
تمام جنبه های اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و... را برای اجرای برنامه ها در 
نظر بگیرد باید درجه هوشــمندی بالایی داشته باشد تا بتواند منافع جامعه 
را تشــخیص دهد. گاهی اوقات می بینیم برای انجام کاری باید هزینه بالایی 

بپردازیم که شهامت و جسارت می خواهد. 
بنابراین کار سیاستمدار سخت و دشوار است. اما گاهی اوقات سیاستمداران 
به جای منافع عمومی منافع شخصی و حزبی را ترجیح می دهند که مشکلات 

برای جامعه از اینجا شروع می شود.
اگر سیاســتمداری تفاوتی بین گروه های مختلف مــردم در جامعه قائل 
نباشــد و بی غرضانه و بدون طرفداری از گــروه خاصی برنامه ها را اجرا کند، 
مســیر صحیح و درست را پیدا کرده اســت. مشکل بیشتر سیاستمداران در 
انجام امور، جمع آوری اطلاعات است. برخی سیاستمداران دایره ای بسته دور 
خودشــان می کشــند و اطلاعات صحیح و درست به آنها نمی رسد. آنها فقط 
از کانال های خاصی اطلاعات را به دست می آورند. مسأله بعدی این است که 
سیاستمدارعادلانه تصمیم بگیرد. در عرصه سیاست و اقتصاد نباید خودی و 
غیرخودی بر تصمیم گیری سیاســت مدار اثر بگذارد. سیاستمدارهایی موفق 
هســتند که شفاف عمل می کنند و عملکردشان در مسیر دید دیگران است. 
سیاستمداران باید در مقابل عملی که انجام می دهند باید پاسخگو باشند. در 
دنیا تجربه شده است سیاستمدارانی که در مدت طولانی در قدرت می مانند 

کارآیی خود را در طول زمان از دست می دهند.
زمــان تصمیم گیــری برای اجــرای برنامه ها بســیار اهمیــت دارد. اگر 
سیاســتمداری در زمان مقتضــی کار را به دیگران بســپارد در این صورت 
سیاســتمدار عــادل، خبره و صالح خواهد بود که نــام نیکی از خود بر جای 
می گذارند. سیاستمدار به جای اجرای دیدگاه خود و دیدگاهی که به آن تمایل 
دارد، باید به همه نظرات و دیدگاه های مختلف گوش بدهد و نظر کارشناسان 
را با در نظر گرفتن همه عوامل و مصالح عمومی اجرا کند و شــجاعت این را 

داشته باشد که عواقب تصمیم خود را بپذیرد. 
اگــر هم در انجام امور ناتوان بود، جا را برای دیگران خالی کند. اگر واقعاً 
هدف خدمت کردن اســت و متوجه باشــیم توانایی کمی داریم باید آنقدر 
تقوی داشته باشیم تا کار را به دیگران بسپاریم. تعداد کسانی که بتوانند این 
دیدگاه را داشــته باشند کم است. سیســتم باید این افراد را شناسایی کند. 
دایره حکمرانان نباید محدود به افراد کمی باشــد که قدرت را قبضه کنند و 
صرفاً در راستای منافع شخصی، گروهی و حزبی حرکت کنند. اگر چنین شود 
جامعه دو قطبی می شود و منافع بین افراد خودی تقسیم می شود. نمی شود 
مســائل را همیشه از یک زاویه نگاه کرد. باید در جایی حتماً به نظر مشهور 
و عامه عمل کنید. این مســأله مهمی اســت که نباید از یک زاویه به مسائل 
جامع نگاه کنید. اطلاعات دقیق و صحیح نباید فیلتر شود. این اطلاعات باید 
به صورت عادلانه اجرا شــود. بنابراین یک سیاستمدار موفق نباید اجازه دهد 

تضاد در مسائل مختلف، مسائل کشور را بیشتر کند.

اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی  استاد 
گفــت: شــورای رقابت صنعت خــودرو را 
نمی شناســد و مشــکلات ایــن صنعت با 

تصمیم گیری های آن قابل حل نیست.
در حالــی کــه طی هفته هــا و ماه های 
گذشــته بازار خودرو در خواب عمیقی فرو 
رفته و بهبود شــرایط را انتظار می کشــید، 
افزایش چند میلیــون تومانی قیمت ها در 
بازار، نخســتین عکس العمل بازار به اعلام 
چگونگی قیمت گــذاری جدید خودروها از 

سوی شورای رقابت بود.
پس از اعلام نحوه قیمت گذاری های جدید 
خودروها از ســوی شــورای رقابت که اکثر 
کارشناســان آن را گنگ و نامفهوم ارزیابی 
کردند، شاهد روند صعودی قیمت ها در بازار 
بودیم. این عکس العمل بازار با ابراز ناراحتی 
شدید مشتریان واقعی خودرو همراه بود که 
در ماه های گذشــته به امید بهبود شرایط 
دست از خرید کشــیده و خرید خود را به 

آینده موکول کرده بودند.
رییس شورای رقابت هفته گذشته طی 
نشســتی با برخی رسانه ها خاطرنشان کرد: 
مطابق برنامه ریزی خودروسازان ۵۵ درصد 
ظرفیت تولید به خودروهای اقتصادی و تیراژ 
بالا که قیمت پایین تری دارند، اختصاص داده 
می شود که از دستورالعمل گذشته شورای 
رقابت یعنی »سقف قیمتی« تبعیت می کنند 
و خودروهای جدید و ویژه تر که ۴۵ درصد 
تیراژ را تشــکیل می دهند، از دستورالعمل 

جدید تبعیت خواهند کرد.
برپایه اعلام »رضا شیوا«، خودروهای پژو 
i ۲۰۷ اتوماتیک )هاچ بک(، پژو ۲۰۷ پانوراما 
دســتی )هاچ بک(، سمند سورن پلاس، رانا 

پلاس بــا موتور EC۵،  رانا پــلاس با موتور 
TU۵، دنا پلاس توربوشارژ دستی، دنا پلاس 
توربوشارژ اتوماتیک، هایما توربو S۵ دستی، 
 ،s ساینا ،K۱۳۱ ،اتوماتیک  S۷ هایما توربو
کوئیک، شاهین، آریا، برلیانس، چانگان و زوته 

مشمول فرمول جدید می شوند.
 »امرالله امینی« اســتاد دانشگاه در این 
زمینه به خبرنــگار اقتصادی ایرنا گفت: در 
شــرایط حاضر که خودروســازان با مسائل 
و مشــکلات عدیده ای دســت و پنجه نرم 
می کنند، تصمیم گیری شورای رقابت برای 

آنها مشکلی دیگر است.
به گفته وی، مشکلات صنعت خودرو در 

کشور با شورای رقابت قابل حل نیست  زیرا 
خودروســازان علاوه بر عملکرد انحصاری، 
خود نیز با مشکلات ساختاری، مدیریتی و 
تولید مواجه اند. استاد اقتصاد دانشگاه علامه 
خودروسازان  خاطرنشــان کرد:  طباطبایی 
داخلی در شــرایط ویژه ای به سر می برند، 
زیرا مطابق آمارهای بورس با زیان دهی مواجه 
شده، همچنین با تحریم های ظالمانه دست 
و پنجــه گرم می کنند، از طرفی بدهی های 
زیــادی به ویژه به قطعه ســازان داشــته و 
سرمایه گذاری های زیادی از آنها در گذشته 

از بین رفته است.
امینی یادآور شد: بسیاری از سیاست ها 

در گذشته ناکارآمد بوده و بیشترین حمله 
را بــه تولیــد از جمله در صنعــت خودرو 
وارد کرده اســت، در حالی که رهبر معظم 
انقلاب دست کم در سال های اخیر مضامین 
شعارهای سال را بر اساس تولید و توجه هر 

چه بیشتر به آن قرار داده اند.
وی گفت: این شــورا باید کارشناســان 
متخصص داشــته باشــد که با موضوعات 
بهــره وری، بازدهی و هزینه های ســربار در 
صنعت خودرو آشــنا باشــند، امــا اعضای 
شورای رقابت صنعت خودرو را نمی شناسند و 
هیچ وقت یک آنالیز کامل از قیمت های تولید 
خودروها ارائه نکرده اند. این استاد دانشگاه، در 

عین حال مشکلات صنعت خودرو را مشخص 
و قابل حل برشمرد و افزود: پیشکسوت هایی 
در این صنعــت داریم که راهکارهای خوب 
برای خروج از مشکلات می توانند ارائه دهند.

وی یادآور شــد: دو دهــه پیش صنعت 
خودرو حرکت شتابانی را آغاز کرده بود، اما 
برخی سیاست گذاری های اشتباه و عملکرد 
نامناســب خودروسازان و قطعه سازان آن را 

به حاشیه برد.
امینی گفت: زمانی در گذشته شرکتی با 
نام ســاپکو ساماندهی قطعه سازان و ارتباط 
آنان با خودروســازان را بر عهده داشت، اما 
در ادامه رها شــد و اکنــون باید مجدد به 

سازماندهی قطعه سازان بازگردیم.
وی ادامه داد: در عین حال قطعه ســازان 
نیز اشتباهاتی مرتکب شدند، از جمله زمانی 
که قیمت ارز پایین بود قطعات چینی را به 
نــام ایرانی وارد کردند و همه این مســائل، 
سبب شــده که امروز کمتر کسی به دنبال 

تولید باشد.
با موضع گیری  کارشناســان می گویند: 
برخی مســوولان از جمله رئیس ســازمان 
بازرسی کل کشور در برابر تصمیمات شورای 
رقابت، قیمت خودروها که در ابتدا به دلیل 
شــرایط روانی حاکم تا چند میلیون تومان 
بالا رفته بود از روز پنجشنبه هفته گذشته 

به ثبات رسیده است. 
حجت الاسلام »حسن درویشیان« رئیس 
سازمان بازرسی کل کشور، هدف از تصمیم 
جدید شورای رقابت را نزدیک شدن قیمت ها 
به قیمت واقعی بازار برشمرد، اما گفت: این 
تصمیم البته باید مورد نظارت قرار بگیرد که 

به افزایش قیمت منجر نشود.

شورای رقابت، صنعت خودرو را نمی شناسد

 
 

 
 

 خبر
 تورم کاهش می یابد؛ قیمت ها به ثبات می رسد 

رئیس کل بانک مرکزی گفت: با فروکش کردن انتظارات و هیجانات سیاسی 
و رشــد صادرات نفت و فرآورده در ماه های اخیر از یک طرف و گشایش های 
آغاز شــده در خصوص برخی منابع بانک مرکــزی، همانگونه که قبلًا اعلام 
کردم، امیدوارم به تدریج شــاهد آرامش بیشــتر دربازارها، ثبات قیمت ها و 

کاهش تورم باشیم.
عبدالناصر همتی در صفحه شــخصی اینستاگرام خود نوشت: امروز، وعده 
الهی تحقق یافت و دشمن شماره یک مردم ایران با آبروریزی مطلق به انتهای 
پرونده رذالت بار خود رسید. از ۱۵ مرداد ۹۷ که تحریم ها و فشار حداکثری 
آغاز شد، تا ۱۵ آبان که تحریم بانک مرکزی و بانک های کشور را شامل شد، 
بی سابقه ترین تحریم غیر قانونی وضع شده علیه اقتصاد کشورمان بود؛ تاحدی 
که هیچ یک از بخش های اقتصاد و تجارت خارجی ایران نبود که مشــمول 

تحریم ها  واقع نشده باشد.
وی افزود: در سال ۹۸ و سال ۹۹ ) تاکنون ( درآمد ناشی از صادرات نفت 
ایران جمعاً کمتر از ۲۰ میلیارد دلار و دسترسی بانک مرکزی به آن نیز بسیار 
کمتر بود. این در حالی است که درآمدهای ارزی سالانه ناشی از صدور نفت، 
در سال های قبل، همراه با دسترسی به آن، سالانه بیش از ۴۰میلیارد دلار بوده 
است.همتی ادامه داد: بی شک ملت بزرگ ایران، با مقاومت تحسین برانگیز و 
علیرغم سختیها و مشکلات ناشی از گرانیها، عمدتاً برخاسته از آثار تحریمها، 
پیروز این میدان است. با فروکش کردن انتظارات و هیجانات سیاسی و رشد 
صادرات نفت و فرآورده در ماه های اخیر  از یک طرف و گشایشهای آغاز شده 
در خصوص برخی منابع بانک مرکزی، همانگونه که قبلًا اعلام کردم، امیدوارم 
به تدریج شاهد آرامش بیشتر دربازارها، ثبات قیمت ها و کاهش تورم باشیم.

 عوارض خروج از کشور در سال آینده 400 هزار تومان خواهد بود
سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۰ از مصوبه این کمیسیون 
برای تعیین عوارض ۴۰۰ هزار تومانی خروج از کشور برای مسافران در سال 
آینده خبر داد.رحیم زارع با اشاره به آخرین مصوبات کمیسیون تلفیق گفت: 
به موجب مصوبه کمیســیون تلفیق فعالیت های مربوط به انتشارات و کمک 
درسی و فعالیت های هنری از قبیل بازیگری در سال آینده صرفا تا سقف ۵۰۰ 
میلیون تومان از پرداخت مالیات معاف خواهند بود و در ازای درآمد بیشــتر 
حســب مورد به نرخ ماده )۱۰۵( یا ماده )۱۳۱( قانون مالیات های مســتقیم 

مشمول مالیات می شوند.
وی افزود: براســاس مصوبه کمیسیون تلفیق وزارتخانه های نفت و کشور 
موظف به احداث جایگاه های ایمن و زیرســاخت استفاده قانونمند از سوخت 
گاز مایــع )LPG( در ناوگان حمل و نقل با اولویت ناوگان عمومی و حمل بار 
بــه کمک بخش های خصوصی و عمومی تا ســقف مجموع ۲ میلیون تنُ در 
ســال شدند. همچنین وزارتخانه های مذکور از طریق شرکت های تابعه مجاز 
بــه خرید گاز مایع از کشــورهای دیگر و یا تهاتر آن بــا بنزین و گازوئیل از 
شرکت ملی نفت ایران و یا سایر شرکت های تابعه وزارت نفت هستند و معادل 
وزنی گاز مایع خریداری یا تهاتر شده از منابع فوق الذکر، نفت گاز یا بنزین 
صادر کرده و تمام عواید حاصل از آن را به حســاب شرکت تابعه ذی ربط آن 

وزارتخانه واریز می کنند.
نماینده مردم آباده در مجلس ادامه داد: براساس مصوبه کمیسیون تلفیق 
و به منظور حمایت و تشویق سرمایه گذاری در شهرک های کشاورزی در سال 
آینده، تعرفه آب مصرفی واحدهای مســتقر در این شهرک ها به نرخ مصوب 
فعالیت های کشــاورزی محاسبه می شود و این شهرک ها و واحدهای مستقر 
در آنها از پرداخت حق النظاره ماده ۳۳ قانون توزیع عادلانه آب مصوب سال 

۱۳۶۶ معاف خواهند شد.

بر اساس آمارهای منتشر شده، ایران در هشت ماهه 
ســال جاری حدود ۹ تن ماسک صورت به ارزش ۲۰۶ 

هزار دلار به ۹ کشور صادر کرده است.
بر اســاس آمار منتشر شــده معاونت بررسی های 
اقتصادی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران 
ارزش بازار جهانی صادرات ماسک برای سال ۲۰۲۰ حدود 
۱۴۰ میلیارد دلار برآورد می شود که ایران سهم ناچیزی 

از این بازار را به خود اختصاص داده است.
بر همین اســاس طی هشت ماهه ســال جاری در 
مجموع ۹.۲ تن ماسک صورت به ارزش ۲۰۶ هزار دلار 
به ۹ کشور به استثنای عراق، صادرات انجام شده است و 
در مقابل ۱۳۲ تن از این کالا به ارزش ۱۶.۶ میلیون دلار 

از چهار کشور واردات صورت گرفته است.
بیشــترین صادرات به دو کشور عمان و افغانستان با 
مجموع ســهم ۶۲ درصد و بیشترین واردات از چین با 

سهم ۹۸ درصد انجام شده است.
بر اســاس جدول منتشر شده ۱۲۷ تن به ارزش ۱۶ 
میلیون و ۲۲۵ هزار دلار از چین، دو تن به ارزش ۲۱۰ 
هزار دلار از امارات متحده عربی، یک تن به ارزش ۱۲۱ 

هزار دلار از هنگ کنگ و ۲۰۰ کیلوگرم به ارزش ۲۲۶ 
دلار از افغانستان وارد شده است.

همچنین دو تن ماســک به ارزش ۶۸ هزار دلار به 
عمان، دو تن به ارزش ۵۹ هزار دلار به افغانســتان، یک 

تن به ارزش ۳۳ هزار دلار به کویت، یک تن به ارزش ۲۴ 
هزار دلار به ارمنستان و ۳۸۶ کیلوگرم به ارزش ۱۲ هزار 
دلار صادرات داشته ایم که اکوادور، نیجریه، پاکستان و 

قطر نیز در ادامه این لیست قرار دارند.
میانگین قیمت صادرات ماسک صورت بهداشتی در 
زیرگروه سایر اقلام نساجی دوخته طی مدت مورد بررسی 
۲۲ دلار در هر کیلوگرم و میانگین قیمت واردات ۱۲۶ 

دلار در هر کیلوگرم است.
از اســفندماه سال ۹۸ ویروس کرونا در ایران به طور 
گسترده ای شیوع پیدا کرد که تعطیلی ها و محدودیت 
های فراوانی را برای بخش های مختلف به همراه داشت 
و حتی در ماه های نخســت سال جاری برخی مرزهای 

تجاری با کشورهای همسایه بسته شدند.
همچنین در آغاز شیوع این ویروس، صادرات هرگونه 
لوازم بهداشــتی مقابله با ویروس کرونا از جمله ماسک 
ممنوع اعلام شــد تا نیاز داخلی تامین شود و سپس با 
توجه به انباشته شدن ذخایر داخلی اجازه صادرات برخی 

از این محصولات به طور محدود آزاد اعلام شد.

کارشناس بازار سرمایه گفت: در صورت پررنگ تر شدن 
شــرایط عوامل بنیادی برای بازار، از بین رفتن ترس ها، 
استرس ها و نگرانی های سهام داران از مسائل داخلی بازار 
و ریسک های آن، کانال یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد 
می تواند منطقه خوبی برای بازگشت بازار سرمایه به مدار 
رشد باشد.»هومن عمیدی« به روند معاملات بورس در 
هفته ای که گذشت اشاره کرد و افزود: در هفته منتهی به 
۱۷ دی ماه شاهد تداوم نوسان در معاملات بازار سرمایه 
بودیم و به نظر می رسد با توجه به ریزش شاخص کل از 
کانال یک میلیون  و ۵۰۰ هزار واحد، مقاومتی مناسب 
برای شاخص کل در کانال یک میلیون ۳۰۰ هزار واحد 
ایجاد شود.وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد با توجه 
به گزارش های مثبت ۹ ماهه شرکت ها، تثبیت قیمت دلار 
در کانــال ۲۵هزار تومان و همچنین با توجه به نزدیک 
شــدن به پایان سال شرایط تحقق سودهای پیش بینی 
شــده بودجه ها در شرکت ها عملیاتی شوند که این امر 
می تواند نویدبخش بازگشت شاخص کل از منطقه یک 

میلیون و سیصد هزار واحد باشد.
این کارشناس بازار ســرمایه افزود: ممکن است در 
صورت بی توجهی بازار به شرایط بنیادی، تصمیم گیری 
سهامداران براساس نگرانی ها و ترس ها شود و به دلیل 

افت شــاخص بورس به کانال کمتــر از یک میلیون و 
۳۰۰ هزار واحد برای مدتی دیگر شــاهد وجود نوسان 
در معاملات بازار باشــیم.وی بحث هدایت نقدینگی به 
صنایع متفاوت را از جمله مسایل مهم و قابل اهمیت در 
بازار دانست و افزود: با توجه به اینکه نقدینگی به دنبال 
بازدهی اســت؛ بنابراین بین سهامداران چنین تصوری 
وجود دارد که در سهام شرکت های کوچک به علت پایین 
بودن شناور احتمال کسب بازدهی بالا وجود دارد.عمیدی 
خاطرنشان کرد: به دلیل کم بودن سهام شناور قابل فروش 

در سهام شرکت های کوچک، عده ای سهم هایی را به شکل 
پروژه تعریف می کنند و نقدینگی لازم را برای رشد آن 
سهم آماده خواهند کرد، بنابراین طبیعی است که زمانی 
عرضه ها به پایان می رســد صف خرید ســنگین و قفل 
شده ای در بازار ایجاد شود که زمینه رشد سهام در بازار 
را فراهم کنند.وی افزود: در نهایت این امر سبب هدایت 
جریان نقدینگی به سمت این سهام و افزایش مسئولیت 
مهم سازمان بورس بر کنترل این شرایط خواهد شد.این 
کارشناس بازار سرمایه افزود: توجه نکردن به این موضوع 

باعث شده است تا ارزش بازار سهام شرکت های کوچک 
رشــد عجیبی را تجربه کنند، به گونه ای که دیگر هیچ 
تعادلی ببین ارزش بازار شــرکت های کوچک و ارزش 
بازار شرکت های بزرگ برقرار نیست.وی با بیان اینکه در 
شرایطی چنین اتفاق در بازار رخ می دهد که برای مثال 
ارزش بازار دو شــرکت دامپروری یا مرغداری را برابر با 
ارزش بازار یک بانک ببینیم که چنین امری در اقتصاد 
کشور هیچ معنایی ندارد؛ اظهار داشت: چنین شرایطی 
زمانی در بازار ایجاد می شود که جریان نقدینگی بدون 
تحلیل و فقط به قصد کسب سودآوری سفته بازانه وارد 
اینگونه گروه ها شود و باعث رشد بیش از حد ارزش این 
دسته از سهم ها در بازار خواهد شد.عمیدی افزود: توجه 
به این نکته ضروری اســت که با توجه به بالا بودن نرخ 
دلار در کانال ۲۵ هزار تومان و شرایط تثبیت گروه های 
صادراتی و ارز محور، چنانچه موانع صادراتی بر سر راه این 
شرکت ها قرار نگیرد شاهد بازدهی معقولی در سهام این 
شرکت ها خواهیم بود.این کارشناس بازار سرمایه اظهار 
داشت: با توجه به مثبت بودن پارامترهایی مانند نرخ ارز 
و آمار مثبت تولید و فروش شرکت ها امکان رشد معقول 
بازار تا پایان سال وجود دارد و در کنار آن موقعیت مناسبی 
برای رشد سهام شرکت های صادرات محور وجود دارد.

صادرات 2۰۶ هزار دلاری ماسک در هشت ماهه ۹۹

شاخص بورس آماده بازگشت به روند صعودی

کدام سناریوی ارزی، اقتصاد ایران را نجات می دهد؟
رییس کنفدراســیون صادرات ایران می گوید اگر مجلس به دنبال اصلاح 
وضعیت نرخ ارز است، باید با عبور از سیاست ارز چند نرخی، مبنای محاسبات 

را شفاف کند.
محمد لاهوتی با بیان اینکه مجلس باید مراقبت بیشتری در حوزه تعیین 
نرخ ارز برای امور مختلف در بودجه سال ۱۴۰۰ صورت دهد، گفت: در کنار  
بررسی  بودجه سال ۱۴۰۰ در مجلس شورای اسلامی و پافشاری پارلمان بر 
تغییرات اساسی در مسیر شفافیت بودجه، بعضا  اظهارنظرهایی جهت تغییرات 
در بودجه اعلام می شــود که خارج از حیطه بودجه های سنواتی است. باید 
در نظر داشــت که کشور برنامه های بلندمدت مانند سند چشم انداز، اقتصاد 
مقاوتی و احکام دائمی برنامه های توسعه ای دارد و بنابراین بودجه های سنواتی 
نمی توانند به تنهایی اصلاحات ساختاری ایجاد کنند و می بایست در چارچوب 

برنامه های بلندمدت پایه ریزی شوند.
رییس کنفدراســیون صادرات ایران افزود: از آنجایی که مجلس در مسیر 
شفافیت بودجه تلاش می کند، به نظر می رسد که چند نکته حائز اهمیت را 
باید مدنظر قرار دهد، به این معنا که اولین موضوع اصلاح نرخ ۴۲۰۰ تومانی 
برای ارز است که در بودجه ۱۴۰۰ لحاظ شده، چرا که ادامه روند توزیع این 
ارز، یک سیاســت اشتباه است که از سال ۱۳۹۷ پایه گذاری شده و به دلیل 
پافشاری هایی که بر این قیمت دستوری، تاکنون صورت گرفته منابع زیادی 
از کشور اتلاف  و در حقیقت بخش عمده ای از این ارز به کالاهایی اختصاص 

یافته که بعضا وارد کشور نشده اند.

وی تصریح کرد: حتی کالاهایی که با ارز ۴۲۰۰ تومانی وارد کشور شدند 
نیز متاسفانه متناسب با ارز ۴۲۰۰ تومانی بر سر سفره مردم نرفته و به دست 
مصرف کنندگان نهایی نرسیده اند. در حالیکه می شد این یارانه را به شکل های 
بهتری مورد اســتفاده قرار داد تا قدرت خرید جامعه هدف بالاتر رفته و تا 
این اندازه، فقر در کشــور گسترش نیابد. پس حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی یک 
خواسته ملی بوده که خوشبختانه مجلس آن را از بودجه ۱۴۰۰ در حال حاضر 
حــذف کرده که جای تقدیر دارد.لاهوتی با بیان اینکه زمزمه هایی مبنی بر 
تغییر نرخ پایه اظهارنامه های وارداتی مطرح شده است، گفت: هم اکنون در 
اظهارنامه های صادراتی، نرخ ارز نیمایی ملاک عمل قرار دارد. به نحوی که بر 
اساس نرخ هفتگی نیما، نرخ اظهارنامه ها و همچنین پایه های صادراتی اعمال  
می شــود که تا حدودی در این بخش، شفافیت لازم ایجاد شده است. اما در 
حــوزه واردات، به دلیل دوگانگی موجود در تعرفه های غیرمنطقی وارداتی و 
نرخ دستوری و غیرواقعی ۴۲۰۰ تومانی  شرایط متفاوت است و  تنها اگر به 
صورت میانگین، تعرفه واردات کالا حدود ۳۳ درصد در نظر گرفته شود، این 

نرخ با احتساب ارز ۴۲۰۰ تومانی، توجیه اقتصادی خواهد داشت.
رییس کمیســیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات اتاق بازرگانی تهران 
اعلام کرد: اگر قرار باشد که نرخ ارز به نرخ ۱۷۵۰۰ تومانی در اظهارنامه های 
وارداتی ملاک عمل قرار گیرد، ولی تعرفه ها کاهش نیابند، واردات کشــور را 
دچار مشکل جدی خواهد کرد. چراکه باید توجه داشت که امروز ۸۵ درصد 
از کالاهای وارداتی را، مواد اولیه، خطوط تولید و کالاهای واسطه ای تشکیل 

می دهد و  ۱۵ درصد مابقی را نیز کالاهای ضروری مثل دارو و اقلام اساسی 
تشکیل می دهد. حتی اگر این کالاها کمترین میزان حقوق و سود عوراض را 
پرداخت کنند ولی به ناچار  ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده را نیز بپردازند، 
این موضوع باعث افزایش چشمگیر قیمتها، نهادهای تولید، کالاهای تولیدی 

و در نهایت، پایین آمدن قدرت خرید مردم خواهد شد.
وی افزود: با توجه به پیشنهاد نرخ ۱۷۵۰۰ تومانی برای واردات، نرخ نیمایی 
برای صادرات، نرخ ۱۱۵۰۰ تومانی برای فروش نفت و همچنین پیشــنهاد 
دولت مبنی بر حفــظ ارز ۴۲۰۰ تومانی بودجه، به تعدد نرخها دامن زده و 
به جای حرکت به ســمت شــفافیت بیشتر با چند نرخی شدن ارز  رانتهای 
متعددی ایجاد می کند.رئیس کمیســیون تسهیل تجارت و توسعه صادرات 
اتاق بازرگانی تهران ادامه داد: لذا با توجه به موضوعات مطرح شده و هدف 
اصلی مجلس در خصوص ایجاد شفافیت بودجه پیشنهاد می شود نرخ ارز در 
بودجه نرخ واحد نیمایی باشد و تعرفه های وارداتی متناسب با افزایش نرخ 
ارز اظهارنامه کاهش یابد و ارزش افزوده نیز به همین منوال تعدیل شــود تا 
در نهایت، هم از کسری بودجه دولت جلوگیری شود و هم از پیش بینی های 
غیرقابل دسترسی مانند فروش دو میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت پرهیز شود. 
وی خاطرنشــان کرد:  با اعمال سیاست ارز تک نرخی، تفاوت منابع حاصل 
از واقعی کردن نرخ ارز در بودجه به جای ارزهای متعدد، مستقیما به جامعه 
هدف به صورت یارانه پرداخت شود تا قدرت خرید اقشار کم درآمد افزایش 

یافته و از گسترش بیشتر فقر جلوگیری به عمل آید.
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مصرف کنندگان بزرگ برق هزینه واقعی را بپردازند
وزیر نیرو گفت: با وجود اینکه ایران برق 
و گاز بــه عراق صادر می کند، نیمی از این 
کشور در خاموشی است و بخش باقیمانده 
نیــز با تلفات ۵۰ درصدی دســت و پنجه 

نرم می کند.
رضــا اردکانیــان وزیر نیــرو در جمع 
خبرنگاران درباره اینکه قرارداد حوزه برق که 
با عراق به امضا رسید در چه حوزه ای بوده 
است؟ گفت: ایران از دو سال پیش یادداشت 
تفاهمی با وزیر برق وقت عراق امضا کرد با 
این محوریت که ما به عنوان همسایه ای که 
در شرایطی اقتضا کرده و جان خود را برای 
امنیت شما داده ایم نمی خواهیم همکاری در 
بخش برق فقط محدود به صادرات برق شما 
باشــد چرا که رفاه و امنیت شما را با رفاه و 

امنیت خود یکسان می دانیم.
وی افزود: در این راستا دو پروژه را مطرح 
کردیــم که یکی از آنهــا مربوط به کاهش 
تلفات شــبکه و توزیع برق عراق است. در 
حال حاضر با وجود صادرات برق و گازی که 
ایران به عراق دارد نیمی از عراق در خاموشی 
است و میزان باقیمانده نیز دارای تلفات ۵۰ 
درصدی است که طبق این یایدداشت تفاهم 
قول دادیم تا کمتر از دو ســال این میزان 
تلفات را از ۵۰ درصد به ۲۰ درصد برسانیم.

اردکانیان تصریح کرد: به این ترتیب عراق 
بدون اینکه خرید برق بیشتری داشته باشد و 
یا نیروگاهی احداث کند، ظرفیت برق خود را 
۳۰ درصد افزایش داده است. با این محوریت 
پروژه ای را تعریف کردیم و استان به استان 
عراق را به شرکت های بخش خصوصی و غیر 
خصوصی ایران دادیم. این قرارداد از طرف 
ایران امضا شده و منتظر طرف عراقی است.

وی در مورد قرارداد دوم که قرار اســت 
بین ایران و عراق نهایی شود، تصریح کرد: 
ایران تجربه خوبی در زمینه تعمیر تجهیزات 
نیروگاهی دارد. این در حالی است که ۵ هزار 
ترانسفورماتور عراق در جنگ آسیب دیده 
و از بین رفته اند و امکان بازسازی همه این 
ترانسفورماتورها برای عراق وجود ندارد و از 
ســوی دیگر به دلیل محدودیت های مالی 
نمی توانــد تمام این مــوارد را خریداری و 
نوسازی کند. به همین دلیل ترتیبی دادیم 
حتــی در صورت نیاز شــرکتی به صورت 
جوینت ونچر با شرکتی عراقی تأسیس شود 
تا ظرفیت تربیت نیروی انسانی برای عراق 

در حوزه تعمیرات نیروگاهی شکل بگیرد.

به گفته وزیر نیرو این قراردادها از سمت 
ایران امضا شده و تحویل مقامات عراق شده 
اســت که پیش بینی می کنیــم در آینده 

نزدیک این قراردادها نهایی شود.

خصوصی  نیروگاههای  به  بدهی   
با بدهی مالیاتــی و بانکی نیروگاه ها 

تهاتر می شود
این مقام مســئول در پاسخ به پرسش 
دیگر خبرنگار مهر درباره میزان بدهی وزارت 
نیرو به نیروگاه های بخش خصوصی و روش 
تســویه آن نیز توضیــح داد: بدهی وزارت 
نیرو به بخش خصوصی مربوط به اختلاف 
هزینه حقیقی تمام شده تولید برق و قیمت 
یارانه ای دولت است که در اختیار مردم قرار 
می دهد که اختلاف این دو رقم، بدهی وزارت 

نیرو به بخش خصوصی را ایجاد می کند.
وی گفت: با بررسی های انجام شده قصد 
داریم بخشی از این بدهی را به صورت تهاتر 
در حــوزه مالیات یــا بدهی های بانکی این 
نیروگاه ها تســویه کنیم اما برای اینکه این 
اختلاف در آینده کاسته شده و حتی ادامه 
دار نباشد نیز هیئت وزیران مصوبه ای ابلاغ 
کرده تا مشترکین پرمصرف به طور مستقیم 

از تولید کننده برق خرید کنند.

 مصــرف کننــدگان بــزرگ، 
موردنیازشان را از بورس خرید کنند

اردکانیان ادامه داد: ۳۷ میلیون مشترک 
برق در کشــور داریم که از این تعداد هزار 

مشــترک مصرف کننده عظیم محســوب 
می شــوند کــه از جمله آنــان می توان به 
آلومینیوم، فولاد، ذوب آهن و غیره اشــاره 
کرد. ترتیبی ایجاد کرده ایم تا این مشترکین 
که بالای ۵ مگابایت مصرف برق دارند به طور 
مستقیم برق خود را از بورس انرژی و تولید 
کنندگان برق خریداری کنند. به این ترتیب 
هزینه پرداخت شده برق به رقم واقعی آن 

نزدیکتر می شود.
وزیــر نیرو با بیان اینکه در نتیجه خرید 
مشــترکین بزرگ از بورس شــاید درآمد 
شرکت توانیر برای مدتی کاهش یابد، گفت: 
اما در بلندمدت قطعاً این رویه به نفع ماست 
چرا کــه از ایجاد بدهــی کلان جلوگیری 
می کند و از طرفی صاحبان صنایع بزرگ که 
سالانه سود چند هزار میلیاردی از یارانه پیدا 
و پنهان انرژی بهره مند می شــوند به جای 
اینکه به کشورهای وارد کننده محصولاتشان 
عوارض دهند، هزینه واقعی انرژی استفاده 

شده در کشور را بپردازند.
وزیر نیرو با بیان اینکه ما دو قرارداد در 
بخش صادرات بــرق و گاز به عراق دادیم، 
گفــت: گازی کــه عراق از ایــران دریافت 
می کند در اختیار نیروگاه های تولید کننده 
برق خود قرار می دهد و در نهایت به مصرف 
مردم عراق می رسد. بنابراین هر دو کالای 
برق و گاز در نهایت در قالب برق در اختیار 
مردم عــراق قرار می گیرد و در حال حاضر 
که شــاهد سرمای هوا هستیم، اهمیت گاز 
و برق برای این کشــور دو چندان اســت.

وی افــزود: برقی که ایران به همســایگان 
خود صــادر می کند از نیروگاه های مختلف 
برق آبــی، حرارتی و حتــی نیروگاه هایی 
که ســوخت مایع در برخی موارد استفاده 
می کنند، تأمین می شود. بنابراین نمی توان 
گفت برق صادراتــی ایران در نیروگاه هایی 
تولید می شــود که از گاز استفاده می کنند 
و اگــر تصور کنیم تمام برق صادراتی ایران 
به همســایگان خود با استفاده از گاز تولید 
می شــوند نیز باید گفت گاز مورد استفاده 
در چنین شــرایطی کمتر از یک درصد گاز 
تولیدی روزانه کشور است و بر اساس گفته 
وزارت نفت، میزان تولید روزانه گاز کشــور 
حدود یک میلیارد مترمکعب است که اگر 
چنین شرایطی را در نظر بگیریم حدود ۶۰ 
تا ۷۰ میلیون مترمکعب آن صرف تولید برق 
صادراتی می شود.اردکانیان با تأکید بر اینکه 
ارز صادراتــی برق برای ما اهمیت ویژه ای 
دارد ادامه داد: از آنجایی که با چالش تحریم 
دلار و خرید نفت ایران روبرو هســتیم، بی 
شک به منابع ارزی خود نیاز داریم اما آنچه 
اهمیت بیش تر دارد، میلیاردها دلار صادرات 
غیر از برق و گاز اســت که به کشــورهای 
همسایه داریم. این صادرات می تواند شامل 
بخش کشاورزی، خدمات فنی و مهندسی و 
غیره باشد که توسط بخش خصوصی انجام 
می گیرد. حتی اگر بخواهیم از این موضوع 
نیز عبــور کنیم، طبیعتــاً ضروری ترین و 
اساســی ترین محصول در فصل زمســتان 

تأمین گرمایش و روشنایی است.

ایــن عضــو کابینــه دولــت دوازدهم، 
خاطرنشــان کرد: نکته حائز اهمیت دیگر 
این اســت که در بازارهــای صادراتی، رقبا 
نقش اصلی را ایفا می کنند و همیشه مشغول 
فعالیت هســتند که البتــه چنین روندی 
طبیعت بازارهای صادراتی است و هر کشور 
تلاش می کند تا بازار را از رقیب خود بگیرد 
و اگر چنین اتفاقی بیفتد بازگشــت به آن 
بازار به راحتی انجام پذیر نیست. به همین 
دلیل است که حتی کشورهایی که تحریم 
ندارند، نســبت به بازارهای صادراتی شأن 

حساسیت ویژه دارند.

 کمتــر از دو ماه مطالبه پول برق 
صادراتی از عراق داریم

اردکانیان با اعــلام اینکه ما دو قرارداد 
ارزی در بخــش گاز و برق با عراق داریم و 
طبق اعلام شرکت توانیر امروز ۱۶ دی ماه 
کمتــر از دو ماه مطالبه برق داریم، تصریح 
کرد: در طول تمام سال ها از ۲۰۰۴ میلادی 
تاکنون به این کشــور برق صادر می کنیم 
و مطالباتمــان را به صورت مســتقیم و یا 
پرداخت به طلبکاران بخش خصوصی وصول 
شد و در بخش برق مطالبه چندانی نداریم.

به گفته وزیر نیرو در بخش گاز مطالبه 
انباشته ای را شاهد هستیم که بخشی از آن 
در حساب شرکت ملی گاز نزد بانک تجارت 
عراق موجود اســت و بخش دیگر نیز هنوز 
توسط وزارت برق عراق پرداخت نشده است 
که پیگیر هســتیم در کوتاه ترین مدت این 

مطالبات دریافت شود.

 احتمال حمله سایبری به صنعت 
برق مردود است

وی ضمن رد احتمال حمله سایبری به 
صنعت برق در نیمه شــمالی کشور تأکید 
کرد: در حوزه گازرســانی به نیمه شمالی 
کشور همواره با چالش هایی روبرو بودیم و 
تا زمانی که از ترکمنستان واردات گاز انجام 
می شد، این چالش کمتر وجود داشت اما با 
قطع این واردات، این چالش ها جدی شــد. 
در این حوزه ها، مشکل اصلی اولویت تأمین 
گاز خانگی در مقایسه با گاز نیروگاهی است. 
به همین منظور برای مدیریت این تأمین به 
ناچار در بخش هایی از کشور شاهد مصرف 
مــازوت در برخی نیروگاه ها هســتیم که 

اجتناب ناپذیر است.

 دوده و خفگی بر فراز آفتاب
آفتاب زمستان مطبوع است و مناظر کوه و دشت و شهر دیدنی و زیباست؛ 
اما این روزها خود خورشــید هم در پس مه دود پنهان است، چه رسد به لذت 
از آفتابش. پدیده واژگونگی هوای ســرد و آلودگی، اجــازه رهایی از گازهای 
حبس شده زیر ســرما را نمی دهد و باعث خفگی در هوای کلان شهر می شود. 
واژگونگی هوا که در روزهای بسیار سرد و بسیار گرم خود را در تهران و دیگر 
کلان شــهرهای ایران نشان می دهد، از دست تقدیر و طبیعت سر بر نمی آورد، 
بلکه از مجموعه سیاســت های نادرست در قیمت گذاری و مصرف سوخت های 
فســیلی، حتی در مصرف گاز طبیعی که سبک ترین مولکول این سوخت ها را 

دارد، ناشی می شود.
در اخبار آمده اســت که این روزها بیشتر نیروگاه ها و صنایع انرژی بر اجباراً 
به مصرف ســوخت مازوت روی آورده اند که حاوی گوگرد بالاســت و ضریب 
کربن با شدت بالا هم دارد. مصرف این سوخت در نیروگاه های نزدیک شهرها، 

شهروندان را در مه دود خفگی آور محاصره کرده است.
بر این فاجعه بیفزاییم که موتورســیکلت ها در این ایام بیشتر تردد را دارند 
که علاوه بر بی نظمی، بیشــترین گازهای خفگی آور را در شهر می پراکنند. در 
تهران از صبح علی الطلوع، نه البرز در شمال شهر دیده می شود و نه در سوی 
خاور برآمدن خورشــید بر فراز دماوند باشــکوه دیده می شود. تازه پیش بینی 
هواشناسی برای هفته پیش رو حکایت از دماهای زیر صفر پیش از دمیدن آفتاب 
دارد که بدترشــدن واژگونگی هوا و احتراز از تنفس را به همراه دارد! پرسش 
این اســت که چگونه ایرانی که دارنده بزرگ ترین ذخایر گازی جهان اســت و 
روزانه یک میلیارد مترمکعب سوخت نسبتاً پاک مصرف می کند، مجبور است 
بــرای جلوگیری از کمبود گاز، به مصرف انبوه مازوت روی آورد؟! این رویکرد 
در حالی رخ می دهد که اروپای صنعتی روزانه کمتر از این میزان گاز طبیعی 
به کار می گیرد و جلوی گســترش مصرف مازوت را گرفته اســت و در کاهش 
کاربری موتورهای درون سوز می کوشد و در سال های اخیر از شدت مصرف انرژی 

کاسته و هم زمان به افزایش مستمر تولید کالا و خدمات هم پرداخته است!
ریشه این فاجعه ایرانی، در مفت خواری و مفت خواهی سرمایه های بین نسلی، 
یعنی منابع نفت و گاز میهن نهفته است. حال آنکه بر اساس قواعد علم اقتصاد، 
نگهداری سرمایه های ملی، بزرگ ترین وظیفه دولت و ملت است و هیچ عدالتی 
از تضییع منابع و منافع ملی به دست نمی آید، بلکه به فرمایش امام علی )ع( 

از آن جز ظلم و جهل چیزی نمی زاید.
در یافتن راه حل این پدیده شوم و قابل پیش بینی و پیشگیری، نخست باید 

به پرسش های زیر پاسخ دهیم:
۱- چرا ثروت های بین نســلی کشور را نسل حاضر، حتی به صورت بودجه 

سالانه، دود هوا می کند؟
۲- چرا قانون بهینه سازی سوخت و حمایت از تولید را بوروکرات های نفتی 

با تحمیل آیین نامه خلاف متن قانون از کار انداخته اند؟
۳- چرا مصرف انواع انرژی بر اثر تصمیم های غیراقتصادی و سیاســت های 
کوتاه بینی، به تاراج منابع متعلق به نسل های آینده تبدیل شده است؟ آیا این 

تضییع حق الناس نیامدگان نیست؟
۴- چرا بهای فروش نفت و گاز در داخل کشــور تبدیل به سرمایه گذاری و 
ایجاد اشتغال نمی شود و لاشه بودجه های سالانه همه آن را می بلعد؟! چندان 
که برخی عوامانه بر آوردن »پول نفت بر ســر ســفره ها« و نه از طریق گردش 

آن در تولید و اشتغال اصرار دارند؟
۵- چــرا بهای ســوخت نیروگاه ها در برق بهــا از مصرف کننده برق گرفته 
نمی شــود؟ و چرا برخی معتقدند برق دزدی حلال اســت و معاف کردن بخش 

عمده ای از شهروندان بخشی از اجرای عدالت اجتماعی است؟
۶- چرا حتی هزینه حمل فراورده های نفتی به جایگاه های توزیع ســوخت 
و آوردن گاز بــه محل مصرف را باید از بیت المال پرداخت؟ درحالی که هزینه 
حمل پیــاز و هندوانه را مصرف کننده می پردازد؟! ولی دارندگان اتومبیل های 
خارجی چندمیلیاردتومانی هزینه حمل ســوخت وسیله خود تا جایگاه بنزین 

را نمی پردازند؟
۷- چرا هزینه های آلودگی محیط های همگانی، در بهای ســوخت مصرفی 

منظور نمی شوند؟
۸- چــرا موتورســیکلت های بنزینی را با دوچرخه و ســه چرخه های برقی 

تعویض نمی کنیم؟
۹- چرا قانون توسعه انرژی های پاک که می تواند روزهنگام برق وسایل نقلیه 

برقی را تأمین کند و از شدت مصرف گاز و مازوت بکاهد، اجرائی نمی شود؟
۱۰- چرا کســانی که در تولید انرژی های پاک سرمایه گذاری کرده اند، باید 
ورشکســت شــوند؟ ولی حتی در زمانی که ذخایر ارزی کشــور را تصمیم به 
حراج دلار چهارهزارو ۲۰۰ تومانی به باد داد، بازگشــت سرمایه های داخلی و 
سرمایه های خارجی جذب شده و حمایت قانونی شده، منظور نشده که موجب 
آبروریزی برای اعتبار مالی کشور هم شده است؟ پاسخ به این چراها و چراهای 
دیگر در سیاست گذاری هایی است که فقط از منافع گروهی و رانتی دفاع می کند 
و دولت های ما را اســیر این دیدگاه ها کرده است. پیشنهاد می کنم پاسخ های 
فرهیختــگان اقتصاد و انرژی را به مثابه یــک وظیفه ملی روزانه رصد کنیم و 
برای اجرای آن ها زمان معین تعیین کنیم؛ آن هم نه به دســت بوروکرات هایی 

که خالق فاجعه هستند.

 
 

 حرکت رو به رشد جاده ابریشم چین منوط به ثبات و توسعه ایران
دومین پیش نشست از همایش »تجارت منطقه ای؛ اولویت راهبردی« ۴ شنبه ۱۷ دی ماه با موضوع »فرصت های جاده ابریشم در توسعه تجارت با کشورهای منطقه« با حضور صاحبنظران برگزار شد.به گزارش دبیرخانه همایش اقتصاد 
مقاومتی، دومین پیش نشست از همایش »تجارت منطقه ای؛ اولویت راهبردی« ۴ شنبه ۱۷ دی ماه ۱۳۹۹ با موضوع »فرصت های جاده ابریشم در توسعه تجارت با کشورهای منطقه« با حضور صاحبنظران برگزار شد. در این نشست ضمن 
انتقاد از اینکه انفعال و بلاتکلیفی در داخل ایران موجب بهره مندی ناچیز از ظرفیت های جاده ابریشم چین شده است، ثبات و توسعه ایران به عنوان لازمه پیشرفت جاده ابریشم در منطقه غرب آسیا مطرح شد.این نشست، دومین پیش نشست 
تخصصی از هفتمین همایش سالانه اقتصاد مقاومتی بود که در تاریخ ۲۹ بهمن سال جاری با موضوع »تجارت منطقه ای؛ اولویت راهبردی« برگزار خواهد شد.فرصت ها و تهدیدهای طرح جاده ابریشم چین، ظرفیت های ایران برای استفاده از 
این طرح و الزامات تعامل تجاری با کشورهای منطقه از جمله مواردی بود که به طور مفصل در این نشست به آن ها پرداخته شد.در ابتدای نشست محمدحسین ملائک سفیر اسبق جمهوری اسلامی ایران در کشور چین با اشاره به مطرح شدن 
طرح جاده ابریشم از سال ۲۰۱۳ در چین و ورود آن به قانون اساسی این کشور در سال ۲۰۱۸ و اهمیت این مساله به عنوان بدنه روابط خارجی جمهوری خلق چین گفت: باید توجه کرد که وقتی از چین صحبت می کنیم در واقع داریم از 
BRI صحبت می کنیم. به تعبیر غربی ها، BRI یک نظام جدید سیاسی اقتصادی به محوریت چین است.وی تصریح کرد: با توجه به تحولات قفقاز احتمال وصل شدن آذربایجان، ارمنستان و ترکیه از طریق دریای خزر وجود دارد. چنین اتفاقی 
تیر خلاصی برای جمهوری اسلامی ایران است. اما به نظر می رسد در مجموعه حاکمیتی ما هیچ اراده ای در این جهت وجود ندارد. اگر ما در مورد چین یک نظام منسجم نداریم که به عنوان پدیده ای جهانی نگاه کنیم، ناشی از نبود برنامه در 

اسناد بالادستی ماست. هیچ جا مشخص نیست که ما چگونه می خواهیم به این مساله نگاه کنیم. رویکرد کلان ما در این مورد، نمی دانم است. نه مسئولین در دولت می دانند این مساله چیست و نه در اسناد بالادستی ما چیزی آمده است.

رشد ۳۰ برابری پرداخت تسهیلات قرض الحسنه طی هفت سال گذشته

 خبر

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی در گزارشی به تشریح 
تســهیلات و اعتبارات اعطایی نظام بانکی در راســتای 
حمایت از اقشــار آســیب دیده از کرونا، زوج های جوان، 
محرومان و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی و عشایری 
پرداخت و از رشــد ۳۰برابری اعطای این تسهیلات در 
هفت سال فعالیت دولت های یازدهم و دوازدهم خبر داد.

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی،  سید علی اصغر 
میرمحمد صادقی با اشاره به قانون حمایت از توسعه و ایجاد 
اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری مصوب سال 
۱۳۹۶ گفت: طبق این قانون مقرر شد که منابع حاصل 
از تلفیق منابع صندوق توسعه ملی به مبلغ ۱.۵ میلیارد 
دلار با منابع داخلی بانک های عامل به صورت ۵۰-۵۰، 
صرف اعطای تسهیلات با نرخ متوسط ۶ درصد برای ایجاد 
اشتغال در روستاها، مناطق عشایری و شهرهای زیر ۱۰ 

هزار نفر جمعیت با اولویت مناطق مرزی شود.
مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی افزود: بر اساس آخرین 
عملکرد ارائه شــده توسط ســامانه نظارتی بابت اجرای 
قانون مذکور تا تاریخ ۳۰  آذرماه ۱۳۹۹، میزان تسهیلات 
پرداخت شده به طرح های اشتغالزایی در بانک های عامل 
حدود ۱۲۰ هزار میلیارد ریال، تسهیلات طرح های مصوب 
شده در بانک های عامل معادل حدود ۱۳۱.۳ هزار میلیارد 
ریال و تسهیلات طرح های منعقدشده در بانک های عامل 
حدود ۱۲۸ هزار میلیارد ریال است که این تسهیلات منجر 

به ایجاد حدود ۲۶۰ هزار شغل جدید شده است.
مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی ادامه داد: تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج از جمله موارد با اهمیت بخش های 
تسهیلاتی شبکه بانکی کشور بوده و به استناد آمار مأخوذه 
از سامانه ازدواج که از سال ۱۳۸۸ تعداد حدود ۱۲ میلیون 
و ۲۵۸ هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 
حدوداً ۱.۱۷۲.۰۰۰ میلیارد ریال پرداخت شده که سهم 
پرداخت تســهیلات موصوف در سال جاری تا تاریخ ۳۰  
آذرماه ۱۳۹۹، تعداد حدوداً ۶۵۹ هزار فقره به مبلغ ۳۴۴ 

هزار میلیارد ریال بوده است.
این مقام مســئول بانک مرکزی تاکید کرد: از جمله 
موارد مندرج در قوانین بودجه سنواتی که مشمول دریافت 
تسهیلات قرض الحسنه از نظام بانکی می شوند می توان به 
اشتغال زایی )افراد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی 
)ره(، ســازمان بهزیستی، ســتاد اجرائی فرمان حضرت 
امام)ره(، ایثارگران و اشتغال خانگی(، ستاد دیه، کارکنان 
ارتش جمهوری اسلامی ایران، ایجاد نیروگاه خورشیدی، 
حمام روستایی، ودیعه مسکن، نیازهای ضروری، ازدواج، 
ضروری کارکنان و بازنشستگان ناجا، تسهیلات به بیماران 
صعب العلاج، ســرطانی و زوج های نابارور، تســهیلات 

جهیزیه، ازدواج به کارکنان و بازنشستگان و فرزندان آنها 
و ودیعه مسکن برای کارکنان و بازنشستگان ارتش، سپاه 
و وزارت دفاع، تسهیلات به منظور توانمندسازی، خرید 
انشعابات، توسعه تاسیسات خانگی و کارگشایی امور به 
متقاضیان روســتایی و سایر موارد اشاره کرد.میرمحمد 
صادقی در ادامه یادآور شــد: سهم تخصیص یافته برای 
تسهیلات یاد شــده در سرفصل های اشاره شده، از رقم 
۱۹.۲۳۷ میلیارد ریال در ســال ۱۳۹۲ به رقمی بالغ بر 
۶۰۱.۱۶۸ میلیارد ریال در سال ۱۳۹۹ رسیده است و بر 
اســاس آمار ماخوذه از کمیته امداد امام خمینی )ره( با 
اعطای تسهیلات اشتغالزایی از محل منابع قرض الحسنه، 
تاکنون حدود ۴۸۳ هزار نفر از افراد تحت پوشش کمیته 
امداد از این وضعیت خارج و خودکفا شــده اند.مدیر کل 
اعتبارات بانک مرکزی در خصوص تسهیلات پرداختی به 
کسب و کارهای آسیب دیده ناشی از ویروس کرونا گفت: 
با عنایت به مصوبات ســتاد ملی مدیریت کرونا در مورد 
اعطای تسهیلات به کسب و کارهای آسیب دیده ناشی 
از ویروس کرونا، تعداد ۵۰۶.۹۰۸ واحد مشمول مصوبات 
کرونا تا تاریخ ۱۳ دی ماه ۱۳۹۹ به شــعب بانکی ارجاع 
شده اند که از این تعداد، حدود ۳۷۳ هزار واحد با ۶۴۲ هزار 
نفر شاغل در مجموع مبلغ حدوداً ۸۱ هزار میلیارد  ریال 
تسهیلات را دریافت کرده اند.وی افزود: در راستای اجرای 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا و حمایت از مستاجران 
کم درآمد در شرایط اقتصادی تحمیل شده بر کشور ناشی 
از شیوع ویروس کرونا، بر اساس گزارش دریافتی از سامانه 
جامع طرح اقدام ملی مسکن تاکنون به حدود ۱۷۰ هزار 
نفر جمعاً به مبلغ ۳۵ هزار میلیاردریال تسهیلات کمک 

هزینه ودیعه مسکن پرداخت شده است.

میرمحمد صادقی به تصمیمات متخذه در جلســات 
ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی بر لزوم اعطای تسهیلات 
۱۰ میلیون ریالی با کارمزد چهار درصد به یارانه بگیران 
معیشتی اشاره کرد و گفت: در خصوص این مصوبه، در پنج 
مرحله مجموعاً به تعداد ۲۱.۵۶۹.۱۰۶ فقره تسهیلات ۱۰ 
میلیون ریالی به متقاضیان واجد شرایط )اعم از متقاضیان 
عادی و نیروهای مسلح معرفی شده توسط وزارت تعاون، 
 کار و رفاه اجتماعی به سازمان هدفمند سازی یارانه ها( 
پرداخت شده است. همچنین، متعاقب چهل وپنجمین 
جلســه این ســتاد نیز در دو مرحله مجموعاً به تعداد 
۶.۹۹۳.۱۳۱ فقره تســهیلات ۱۰ میلیون ریالی به یارانه 
بگیران معیشــتی پرداخت شده است.مدیرکل اعتبارات 
بانــک مرکزی گفت: تســهیلات پرداختی بانک ها طی 
هشت ماهه ابتدای سال ۱۳۹۹ در مقایسه با دوره مشابه 
سال قبل مبلغ ۵۱۱۹.۵ هزار میلیارد ریال )معادل ۹۶.۳ 
درصد( افزایش داشته است. با توجه به بهبود روش های 
گزارش گیری و همچنین تکمیل و اصلاح اطلاعات موجود 
در ســامانه های بانک مرکزی توسط بانک ها و موسسات 
اعتباری، اطلاعات تســهیلات پرداختی در هشت ماهه 
نخســت ســال ۱۳۹۸ از ۵۳۱۳.۹ هزار میلیارد ریال به 
۵۷۱۰.۴ هزار میلیارد ریال تعدیل شده است که با اعمال 
این تعدیل، رشــد تسهیلات پرداختی طی هشت ماهه 
ابتدای سال ۱۳۹۹ نسبت به دوره مشابه سال قبل از ۹۶.۳ 
به ۸۲.۷ درصد می رسد. میرمحمدصادقی درباره راه اندازی 
و بهبود مستمر عملکرد سامانه متمرکز اطلاعات تسهیلات 
و تعهدات بانکی)سمات( گفت: با توجه به پیشرفت فناوری 
و لزوم افزایش سرعت و دقت در فرآیند ارسال اطلاعات 
تسهیلات و تعهدات پرداخت یا ایجاد شده توسط شبکه 

بانکی کشور به سامانه مذکور، بانک مرکزی با اهتمام بر 
بهینه سازی فرآیندهای قبلی، سامانه متمرکز اطلاعات 
تســهیلات و تعهدات )سمات( را از تاریخ ۲۵ خرداد ماه 
۱۳۹۸ راه اندازی و جایگزین ســامانه قدیم تسهیلات و 
تعهدات کرد که افزایش سرعت و کیفیت فرآیند ارسال 
اطلاعات بانک ها و مؤسسات اعتباری به این سامانه، ایجاد 
قابلیت اخذ گزارش در سطوح خرد و کلان حوزه تسهیلات 
و تعهدات، احراز هویت اشخاص حقیقی و حقوقی ایرانی و 
غیرایرانی ثبت شده در سامانه سمات از بستر سامانه نهاب 
از جمله مهمترین تغییرات ایجاد شده در سامانه سمات 

نسبت به نسخه قدیم است.
مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی با اشاره به راه اندازی 
سامانه سیاح )سامانه یکپارچه الکترونیکی حساب های 
بانکی( گفت: بانک مرکزی با راه اندازی سامانه حساب های 
مشتریان شــبکه بانکی کشور)ســیاح( نسبت به ثبت 
اطلاعات تمام حســاب ها از تاریخ ۳ خرداد ماه ۱۳۹۹ به 
صورت وب سرویس در سامانه سیاح و اخذ کد رهگیری 
براســاس تکالیف قانونی اقدام و این مهم را در ســه فاز 
اجرایی کرده است.در فاز اول این طرح حدود ۹۴ درصد 
از اطلاعات حســاب های مشتریان حقیقی  و حقوقی که 
مربوط به حسابهای قبل از راه اندازی وب سرویس سامانه 
سیاح بوده به صورت فایل دریافت شد که حدودا شامل 
اطلاعات ۶۰۰ میلیون حساب در شبکه بانکی است. در 
حال حاضر قوه قضائیه از ســرویس یاد شــده برای اخذ 
اســتعلام اطلاعات حساب اشــخاص حقیقی و حقوقی 
استفاده می کند. درخصوص شرکتها و سازمانها به صورت 
موردی، مطابق مستندات قانونی و اعلام اداره بررسی های 
حقوقی، دسترسی به منظور تطبیق شماره یا شناسه ملی 
با شماره شبا فراهم می شود.وی با اشاره به فاز دوم سامانه 
ســیاح عنوان کرد: وب سرویس ســامانه سیاح از تاریخ 
۳ خرداد ماه ۱۳۹۹ درشبکه بانکی راه اندازی و مقرر شد 
از تاریخ مذکور مابقی حساب های قبلی به صورت فایلی و 
همچنین تمام حسابهایی که در شبکه بانکی بعد از آن 
تاریخ افتتاح خواهند شد به صورت آنی و برخط در سامانه 
سیاح ثبت و کد رهگیری دریافت کنند که در حال حاضر 

در اکثر بانکها اجرایی شده است.
میرمحمدصادقــی درخصوص فاز ســوم گفت: ارایه 
ســرویس از سامانه سیاح برای قوه قضاییه و وزارت امور 
اقتصادی و دارایی مطابق با تکالیف قانونی از جمله استعلام 
شماره حساب، مسدودی حساب و رفع مسدودی حساب 
به طوری که در حال حاضر قوه قضائیه از سرویس یاد شده 
برای اخذ اســتعلام اطلاعات حساب اشخاص حقیقی و 

حقوقی استفاده می کند.

 چالش های صنعت چاپ و بسته بندی؛ از تامین مواد اولیه تا تحریم ها
بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی چاپ، بسته بندی و ماشین آلات وابسته 
تهران که هفته جاری برگزار شد، فرصتی شد تا ضمن آشنایی با آخرین دستاوردها 
و فن آوری ها در این صنعت، از نزدیک به بررسی مسائل و مشکلات تولیدکنندگان 
و فعالان بپردازیم.به گفته فعالان صنعت چاپ و بسته بندی، این صنعت وابستگی 
بیش از ۸۵ درصدی در تامین مواد اولیه، ملزومات و ماشین آلات خود دارد و عمده 
مواد اولیه نظیر مرکب، حلال ها، ماشین آلات چاپ و قطعات آن وارداتی بوده و 
از کشورهایی مانند چین، ژاپن، آلمان، سوئد، سوئیس و ایتالیا وارد می شود.به 
گفته کارشناسان، این صنعت با گردش مالی بیش از یک هزار میلیارد دلاری در 
سطح جهان، در جایگاه بالاتری از صنایعی مانند خودروسازی و گردشگری قرار 
دارد و در کشورمان بنا به آمار منتشر شده بورس، در جایگاه هفتم قرار گرفته 
است.کارشناسان معتقدند: باید با حمایت مسوولان زمینه نوسازی ناوگان فرسوده 
صنعت چاپ و به کارگیری ماشین آلات و تجهیزات نوین در آن فراهم شود، به 

گونه ای که نیازهای دست کم یک دهه آینده کشور را تامین کند.

 توقف برنامه های توسعه ای به دلیل تحریم ها
»فرشته فلاح« مدیر فروش یک شرکت دارنده خطوط مجهز تولید و چاپ 
جعبه های صنعتی حاضر در نمایشگاه به ایرنا گفت: با وجود رکود ناشی از کرونا، 
اما شــرایط این شرکت خوب بوده و به ویژه افزایش تقاضا از سوی شرکت های 

دارویی و رشد تیراژ شرکت های غذایی، در این موضوع تاثیرگذار بوده است.
به گفته وی، دشواری تامین مواد اولیه یکی از مهمترین مشکلات شرکت های 

فعال در عرصه چاپ و بسته بندی است.
این فعال تولیدی افزود:  تخصیص ناکافی ارز برای واردات که خود از مسائل 
تحریم ها ناشی می شود، سبب شده تا مواد اولیه به مقدار کافی به شرکت نرسد 

و در نتیجه ناچار به تامین برخی اقلام از بازار به قیمت بالا باشیم.
وی یادآور شد:  در مقایسه با سال گذشته، اکنون قیمت مقوا به عنوان یکی 
از مواد اولیه ۱۵۰ درصد رشد داشته است، ماده ای که عمده آن از هند، چین، 

مالزی و برخی کشورهای اروپایی وارد شده و رابطه مستقیم با نرخ ارز دارد.
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باید در برایتون بیشتر بازی کنم
لژیونر شاغل در لیگ برتر فوتبال انگلیس 
در گفت وگویــی اختصاصی بــا ایرنا درباره 
آخرین وضعیتش گفت: پیشنهادهای خوبی 
در تابستان داشتم اما نهایتا با صحبت هایی که 
سرمربی تیم و مدیر باشگاه با من داشتند از 
من خواستند که هرطور شده در برایتون بمانم 
و قول دادند که شرایط بهتر خواهد شد اما...

با اینکــه هنوز این فصــل از رقابت های 
فوتبال انگلستان به نیمه راه خود هم نرسیده 
اما علیرضا جهانبخش توانسته نسبت به کل 
فصل قبل بازی های بیشتری را انجام دهد. او 
در ۱۴ بازی و به طور دقیق در ۴۴۸ دقیقه ای 
که در لیگ برتر و جام اتحادیه در میدان بوده 
۲ گل زده و ۲ پاس گل داده اســت. گلزنی 
به اندازه کل فصل قبل به اضافه ۲ پاس گل؛ 
هر ۱۱۲ دقیقه یک تاثیر مستقیم روی گل.

این آمــار قابل قبول در شــرایطی رقم 
خــورده که علیرضــا تنها در پنــج بازی از 
ابتدا فیکــس بوده و در الباقــی دیدارها به 
صورت تعویضی وارد زمین شده و همچنین 
برایتون در وضعیت چندان خوبی نیســت و 
جزو کاندیداهای ســقوط است. با این حال 
کافیست نگاهی به صفحات هواداری باشگاه 
برایتون بزنید تا متوجه شوید طرفداران این 
تیم هم مانند خیلی از کارشاسان بر این عقیده 
هستند که بازیکن ایرانی تیمشان مستحق 

حضور بیشتری است.
حالا بازیکن ۲۷ ســاله تیم ملی فوتبال 
کشورمان بعد از مدت ها سکوتش را شکست 
و در گفت وگویــی مفصــل با ایرنــا، درباره 
آخرین وضعیت خودش و برایتون، احتمال 
جدایی اش، شــرایط تیم ملی فوتبال ایران، 
انتخابات فدراســیون فوتبال، داماش گیلان 

و ... صحبت کرده است. با ما همراه باشید.

ابتدا از وضعیت برایتون   علیرضا 
شــروع کنیم. اوضاع تیم خوب نیست 
و جایگاه هفدهمی شــما و فاصله سه 
امتیازی با فولامی که 2 بازی کمتر انجام 

داده گواه همین قضیه است.
متاسفانه نتایج کســب شده باعث شده 
فشــار زیادی روی تیم به وجود بیاید. ما در 
یکی ســری از بازی ها واقعا خوب بودیم اما 
به نتیجه ای که مستحقش بودیم نرسیدیم. 
همین مساله استرس را روی تیم ما بیش از 
پیش کرد. از طرفی انتظارات هم از ما بالاست 
چــرا که تیم خوبی داریم. با این وجود هنوز 

بازی های زیادی باقی مانده است.
راجع به شــرایط خودت صحبت کنیم. 
اوضاع به وضوح نسبت به فصل قبل بهتر شده 
اما با توجه به عملکرد خوبی که داشتی انتظار 
می رفت که بازهم تو را بیشتر در زمین ببینیم. 

اصلا چه شــد که به یک بــاره و در آخرین 
لحظات با وجود پیشــنهادات خیلی خوبی 

که به دستت رسید، تصمیم گرفتی بمانی؟
یکی از دلایلی که باعث شد بمانم همین 
مســاله بود که می دانســتم فصل متفاوتی 
در انتظــارم خواهــد بود. متاســفانه بازهم 
مصدومیت همســترینگ به ســراغم آمد و 
چند بــازی را از دســت دادم. همانطور که 
گفتی پیشنهادهای خوبی در تابستان داشتم 
اما نهایتا با صحبت هایی که ســرمربی تیم و 
مدیر باشــگاه با من داشتند از من خواستند 
که هرطور شده بمانم و قول دادند که شرایط 
بهتر خواهد شد. بعد از مصدومیت اخیر هم 
در تمام بازی ها اکثرا به میدان رفتم. ۲ یا سه 
بازی را از ابتدا شــروع کردم اما به آنها گفتم 
که این، من را راضی نمی کند. از شرایطم در 
این فصل هم راضی بودم و هم راضی نبودم. 
صحبت هایــی که من را قانــع کرد تا بمانم 
بهتــر از چیزی بود که در واقعیت رخ داد. با 
این وجود در هر مسابقه، هر تعداد دقیقه ای 
که بازی به من برسد سعی می کنم برای تیم 

بازیکن خوب و مثمر ثمری باشم.
اما تو واقعا هر وقت که به بازی گرفته شدی 
خوب بودی. حتی در بازی برابر آرسنال از تو 
در پست مهاجم نوک استفاده شد اما بازهم 
جزو بهترین نفرات تیمت بودی در حالی که 

تقریبا فقط یک بار تغذیه شدی.
چیزی که برای خود من هم عجیب بوده 
همین مســاله است. صحبت هایی که با من 
شــد عملا با اتفاقاتی که افتاد متفاوت بود. 
هــر وقت به میدان رفتم بــا توجه به زمانی 
که در زمین بودم تاثیر گذار بودم و نســبتا 
به بقیه بازیکنان با زمان های بیشــتری که 
در زمین بودند عملکردی قابل قبول داشتم. 

شانس هایی که ایجاد کردم خیلی مشهود بود. 
در فوتبال انگلیس اعداد و ارقام بســیار مهم 
است و من هم آدمی نیستم که کوتاه بیایم. 
دیدید که اینقدر تلاش کردم تا الان وضعیتم 
نسبت به گذشته خیلی بهتر شود اما من ۲۷ 
سال سن دارم. در زمانی هستم که باید خیلی 
بیشتر بازی کنم و شرایط بهتری داشته باشم.

 از سالی که گذشت صحبت کنیم. 
ســال عجیبی بود. اما بــرای علیرضا 

جهانبخش چطور گذشت؟
واقعا سال عجیبی بود. فکر نمی کنم و بعید 
می دانم کسی باشد که از زندگی حرفه ای یا 
عادی خود در سال ۲۰۲۰ راضی بوده باشد. 
همیشه شــکرگذار بوده ام و غیرممکن است 
که شرایط همیشــه بر وفق مراد شما باشد. 
آدم ها در شرایط سخت است که می توانند 
شــکل بگیرند. بالا و پایین های زیادی را در 
ســال ۲۰۲۰ دیدم. هر سال همینطور است 

اما امسال واقعا متفاوت بود. 
چهار ماه است که پدر و مادرم را ندیده ام 
و یکی ســری از دوستانم را حدود یک سال 
است که نتوانسته ام ببینم. در زندگی فوتبالی 
هم آن چیزی که می خواســتم نشد و اوضاع 
بــه خوبی که مدنظرم بــود پیش نرفت. اما 
همانطور که گفتم همیشه شکرگذار هستم. 
شکرگذار اینکه خودم و عزیزانم سالم هستند. 
سال ۲۰۲۰ به همه ما نشان داد و درس داد 
که باید قدر چیزهای کوچک را بدانیم. زندگی 
کوتاه است و نمی دانیم که در آینده چه اتفاقی 
رخ می دهد. سالی که گذشت پر بود از اتفاقات 
تلخ و این تلخی بــرای من هم بود و از این 

قاعده مستثنی نبودم.
در سال جاری اما اوضاع متفاوت می شود 

و امیدوارم بــرای تو هم بهترین ها رخ دهد. 
علیرضا، در ســال ۲۰۲۱ بازی های حساسی 
در انتظار تیم ملی فوتبال کشــورمان است. 
بعد از ۲ صعود اخیر بــا کارلوس کی روش، 
حالا در وضعیت پیچیده ای قرار داریم. از تیم 

ملی صحبت کن.
مســیر ســختی پیش روی ما هســت. 
می بینیم که عراق و بحرین و تیم های دیگر 
پیشرفت کرده اند. با آقای اسکوچیچ و بچه ها 
در ارتباط هستم و حرف زدیم. خوشبختانه 
فضای مثبتی در تیــم به وجود آمده و باید 
همه دست به دســت هم بدهیم تا اتفاق ۲ 
دوره قبل بازهم تکرار شود. ۲ بازی سخت در 
فروردین ماه و ۲ بازی سخت تر در خردادماه 
داریــم. اما همه امید داریم. ســال ۲۰۲۰ از 
 نظر ملی هم برای من خوب نبود و به دلیل 
مصدومیت نتوانستم همراه تیم باشم. پیش 
از آن هم اتفاقات با سرمربی قبلی رخ داد. اما 
حالا همه چیز خوب اســت. یکی از بهترین 
حس هــای زندگی من این بــوده که بتوانم 
پیراهن تیم ملی را بپوشــم. امیدوارم بتوانم 
برای مردم کشــورم و تیم ملی فوتبال ایران 

عملکرد خوبی داشته باشم.

 به جز تو یــک نماینده دیگر هم 
در انگلیس داریم و آن هم کسی نیست 
جز سامان قدوس. او هم هنوز نتوانسته 
با شرایط فوتبال انگلیس کنار بیاید. با 

سامان صحبتی داشتی؟
کم و بیش باهم صحبت می کنیم. شرایط 
چمپیونشیپ)ســطح دوم فوتبال انگلیس( 
واقعا خاص اســت. هم تعداد تیم ها بیشــتر 
است و هم فاصله بازی ها بسیار کم است اما 
مطمئنم ســامان موفق می شود و شرایطش 

بهتر خواهد شد. محیط و فرهنگ انگلیس با 
بقیه جاهای دنیا تفاوت است و به زمان نیاز 
است تا بتوان با آن کنار آمد. شک ندارم که 

سامان از پسش برمی آید.

 از بقیه لژیونرها هم صحبت کنیم. 
آزمون، کریم  مهدی طارمی، ســردار 
انصاری فرد و ... عملکرد بسیار خوبی در 

سالی که گذشت داشتند.
با مهدی و کریم و دیگر بچه ها هر ۲ سه 
روز یک بار صحبت می کنم. خیلی برایشان 
خوشــحالم. همه خوب کار می کنند. کریم، 
مهدی، سردار، بچه هایی که در بلژیک هستند، 
ســعید که در دانمارک بهترین هافبک شد 
و ... همگی نمایــش خوبی دارند و از دیدن 
پیشرفتشان لذت می برم. بازیکنان جوان هم 
عملکرد خوبی داشته اند. تلاش همه ماست 
تا با عملکردمان شرایط را به گونه ای پیش 
ببریــم تا اوضاع برای آمــدن بقیه بچه ها به 
تیم های خارجی فراهم شود و راه برایشان باز 
شود.حضور و درخشش لژیونرها به فوتبال ما 

شخصیت خواهد داد.

 اما داماش. دیدم که چند روز قبل در 
صفحه شخصی ات در اینستاگرام راجع 
ناراحت کننده اش  و وضعیت  داماش  به 
صحبت کردی. از این تیم دوست داشتنی 

بگو...
در این سال و در این مدت یکی از ناراحتی 
های جدی من داماش بود. در فوتبال ما کم 
مشــکل وجود ندارد و دامــاش هم یکی از 
آنهاســت. متاسفانه سهمیه لیگ یک که به 
سختی به دست آمده بود، به راحتی از دست 
رفت. همین مساله باعث شد تا خواسته های 
منطقی و غیرمنطقی از من بشــود. قطعا در 
این چند ســال دینم را به داماش ادا کردم و 

بازهم این کار را ادامه می دهم. 
برنامه های بلندمدتی را برای داماش دارم و 
دوست دارم کمک کنم اما شرایط باید فراهم 
شود. داماش در حال حاضر به کمک نیاز دارد. 
در رشت این تیم علاقمندان زیادی دارد. با 
چند نفر صحبت کردم و قرار است کمک هایی 
صورت بگیرد تا شرایط خوب شود. داستان 
ناراحت کننده ای است که استان گیلان با این 
همه اســتعداد که به نظرم یکی اط قطب ای 
 فوتبال اســت در لیگ برتر نماینده ای ندارد. 
داماش، ملوان و سپیدرود باید در لیگ برتر 
باشند و امیدوارم شاهد بازگشت آنها به لیگ 
برتر باشــیم. باید منطقی باشیم. یک سری 
کارها کردیم که امیدها دوباره زنده شود. به 
امید خدا در ۲ ســه هفته آینده باید ببینیم 

چه اتفاقاتی رخ می دهد.

شرافت آدم مهم است، نه زادگاهش 

 PSG به دنبال خرید نهایی مویس کین
اسلوان بیلیچ سرمربی بیجینگ گوان چین شد

سرمربی کروات بعد از برکناری از هدایت وست برومویچ هدایت بیجینگ گوان 
چین را پذیرفت.

به گزارش تیتان اســپورتس، اسلوان بیلیچ سرمربی سابق کروات با تیم لیگ 
برتری بیجینگ گوان  قرارداد امضا کرد. جزئیات مالی این قرارداد مشخص نیست 

اما مشخص است که بیلیچ قراردادی دو ساله امضا کرده است.
بیلیچ به مربی دیگر کروات در چین، ایوان لکو که اخیراً هدایت شانگهای SIPG را 
بر عهده داشت خواهد پیوست. بیجینگ گووان فصل گذشته با مشکلات ویروسکرونا 
در نهایت در لیگ سوم شد و جیانگ سو سونینگ عنوان قهرمانی را از آن خود کرد.

فصل جدید رقابت ها در چین از بهار آغاز می شــود اما به دلیل همه گیری 
ویروس کرونا احتمالاً  با محدودیت تماشاگر بازی برگزار خواهد شد. این هفتمین 
باشگاه در دوران مربیگری بیلیچ است که از سال ۲۰۰۶ تا ۲۰۱۲ تیم ملی کرواسی 

را هدایت کرد.

PSG 5 بازیکن در فهرست فروش 
پاری سن ژرمن ۵ بازیکن خود را در فهرست فروش گذاشته است تا با پول آنها 

بازیکنان مورد نظر پوچتینو را جذب کند.
به گزارش اســپورت، پاری ســن ژرمن به احتمال خیلی زیاد در فصل نقل و 
انتقالات زمستانی تغییرات زیادی خواهد داشت. این تیم فرانسوی توماس توخل 
را از کار برکنار کرد و پوچتینو را به عنوان سرمربی جدید خود انتخاب کرده است 

و طبیعی است که به دنبال گزینه های مورد نظر سرمربی جدید باشد.
گاتزتا دلو اســپورت ایتالیا در گزارشی نوشت: لئوناردو مدیر ورزشی پاری سن 
ژرمن می خواهد از فروش چند بازیکن حداقل ۶۰ میلیون یورو جمع آوری کند 

تا زمینه برای خریدهای مورد نظر پوچتینو مهیا شود.
این روزنامه ایتالیایی نوشــت که هررا، تیو کرر، جولیان دراکسلر، ادریس گایا 
و لئوناردو پاردس ۵ بازیکنی هســتند که در فهرســت پوچتینو جای ندارند و در 

ژانویه جدا می شوند.
از دله آلی، بازیکن نیمکت نشین تاتنهام به عنوان یکی از بازیکنان مورد  علاقه 

پوچتینو سخن به میان می آید.
پاری ســن ژرمن در لیگ فرانسه با یک امتیاز اختلاف نسبت به لیون در رده 
دوم جدول رده بندی جای دارد و در لیگ قهرمانان اروپا هم به عنوان تیم نخست 

به دور بعد راه پیدا کرده است و باید به مصاف بارسلونا برود.

 تاتنهام در آستانه کسب جام با مورینیو بعد از 13 سال
سرمربی پرتغالی یک گام تا رساندن این تیم به قهرمانی در جام اتحادیه فاصله 
دارد.به گزارش اسکای اسپورت، آخرین تاتنهام آخرین بار در سال ۲۰۰۸ توانست 
قهرمان شود و جام اتحادیه را کسب کرد. از آن زمان تاکنون ۱۳ سال می گذرد 

و حالا بار دیگر مورینیو توانسته است این تیم را به فینال جام اتحادیه برساند.
مربی پرتغالی چهار بار با چلسی و یونایتد این جام را کسب کرده است و هیچ 
مربی بیش از او سابقه قهرمانی در جام اتحادیه را ندارد. تیم او باید در دیدار نهایی 
در ورزشگاه ومبلی لندن به دیدار یکی از دو تیم منچستریونایتد یا منچسترسیتی 
برود. مورینیو بعد از برتری تیمش برابر برنتفورد که با دو گل موســی سیسوکو و 
ســون هیونگ مین به دست آمد گفت:  من در سال ۲۰۰۴ به انگلیس آمدم و به 
یاد دارم که در آن دوره مجبور شدم معنی جام ها را اینجا یاد بگیرم و آن را جدی 
گرفتم. هیچ رازی وجود ندارد جز جدی گرفتن آن و احترام گذاشتن به تیم های 
انگلیسی. برای رسیدن به موفقیت باید سعی کنید در هیچ یک از بازی ها با تیم 
هایی با کیفیت کمتر غافلگیر نشــوید. همیشه تیم های بزرگ در این جام موفق 
بودند. آخرین باری که یک تیم بزرگ توانست قهرمان این جام شود، سوانسی در 
ســال ۲۰۱۳ بود. منچسترسیتی، چلسی و آرسنال بارها این جام را کسب کردند 
و یونایتد و آرسنال و لیورپول نیز سابقه قهرمانی دارند. امسال هم فینال بین دو 
تیم بزرگ است. ما به فینال رفته ایم و باید در دیدار نهایی با یکی از دو تیم شهر 

منچستر بازی کنیم. 
تاتنهــام در بازی بعدی خــود در جام حذفی با تیم نیمه آماتوری مارین بازی 
خواهد داشــت و در ادامه در لیگ برتر باید برابر استون ویلا قرار گیرد. همچنین 

دیدار این تیم با فولام نیز عقب افتاده است و در ادامه برگزار می شود.

 راموس پیشنهادی از طرف پاری سن ژرمن نداشته است
مانولو لاما اعلام کرد مدافع رئال مادرید پیشــنهادی از طرف پاری سن ژرمن 

نداشته است.
به گزارش بی ساکر، تمدید قرارداد سرخیو راموس با رئال مادرید به بن بست 
خورده اســت. مدافع اسپانیایی که دوست دارد به خواسته هایش در مادرید برسد 

مسائلی را می بیند که نمی تواند آن ها را درک کند. 
راموس پیشنهاد یک ساله برای تمدید قراراداد و نه کاهش دستمزد را نپذیرفته 
است. موضع دو طرف از هم فاصله زیادی گرفته است. در چنین شرایطی شایعه 

پیوستن مدافع مادرید به پاری سن ژرمن به وجود آمد.
مانولو لاما در برنامه »ال پارتیداســو« شــبکه کوپه پیام های زیادی را از طرف 
راموس دریافت کرد تا اخباری که درباره تمدید قراردادش منتشر می شود را رد 
کند واعلام کند این بازیکن هنوز پیشنهاد رسمی برای تمدید دریافت نکرده است. 
لاما روزنامه نگار از زبان مدافع اهل سویا اعلام کرد که پیشنهادی از طرف پاری سن 
ژرمن وجود نداشــته است و هدفش این اســت که تا پایان دوران ورزشی اش در 
مادرید بماند. او در ادامه اشاره کرد که بازیکن مادرید طبق ادعای برخی رسانه ها 
۱۵ میلیون یورو دریافت نمی کند و به خاطر احترام به هواداران، ســرمربی و تیم 

به پیشنهادها فکر نخواهد کرد. 
اکنون باید دید این قضیه چگونه تمام می شود. مذاکرات فعلا متوقف شده اند 

اما به نظر می رسد هر دو طرف محکوم به درک یکدیگر هستند.

 کلوپ ترسیده و می خواهد روی داورها تاثیر بگذارد
سرمربی منچستریونایتد عنوان کرد یورگن کلوپ به خاطر رسیدن یونایتد به 

این تیم در جدول رده بندی ترسیده و قصد تاثیر گذاشتن روی داورها را دارد.
به گزارش دیلی میل، اوله گنار سولسشایر سرمربی منچستریونایتد پاسخ اظهارات 
یورگن کلوپ را داد و عنوان کرد این صحبت ها به خاطر ترس مربی آلمانی است.  
پنالتی های زیادی که داورها در این فصل برای یونایتد گرفتند باعث شد کلوپ به 

انتقاد از این وضعیت بپردازد. 
اوله گنار سولسشایر گفت: من نمی دانم که آنها چقدر پنالتی داشتتند. من تعداد 
پنالتی های آنها را محاسبه نمی کنم ، بنابراین اگر آنها می خواهند وقت خود را 
صرف نگرانی در مورد خطا شدن در محوطه بگذارند، من برای این کار وقت نمی 
گذارم. نیمه نهایی سال گذشته بود که فرانک لمپارد این موضوع را رسانه ای کرد 
و داور در همان دیدار برابر چلسی پنالتی ما را نگرفت. می دانم کلوپ هم همین 

قصد را دارد و به خاطر ترس از ماست که می خواهد روی داورها تاثیر بگذارد.

 واکنش هوملس به احتمال بازگشت توخل
کاپیتان بوروســیا دورتموند به احتمال بازگشت توماس توخل به هدایت  این 

تیم واکنش نشان داد.
به گزارش بیلد، توماس توخل در دورتموند بود که توانست نتایج درخشانی به 

دست آورد و در نهایت هدایت پاری سن ژرمن را برعهده بگیرد.
توخل بعد از دو ســال و نیم حضور در پاری ســن ژرمن از این تیم اخراج شد. 
باتوجه به این که دورتموند در شــرایط کنونی بدون مربی است خبرهای زیادی 

درباره احتمال بازگشت توخل به این تیم به گوش می رسد.

داور برجسته و بین المللی فوتبال پس از مدت ها، نسبت به برخی مسائل 
پیش آمده از جمله حذف و اضافه شــدن نامش به لیست داوران بین المللی 
فوتبال ایران، صحبت های بی پرده ای را مطرح و انتقادات تندی را مطرح کرد.

علیرضا فغانی در واکنش به اظهارات انجام شــده مبنی بر اینکه فغانی از 
لیست داوران بین المللی ایران خارج نشده و چنین مساله ای هرگز به تایید 
کمیته داوران، هیات رییســه و فدراسیون فوتبال نرسیده است، اظهار کرد: 
آقایان در برنامه های تلویزیونی واقعیت موضوع را اعلام و عنوان کردند که این 
اتفاق رخ داده اما صرفا ازطرف آن ها نبوده است، حال چگونه از اساس منکر 

چنین قضیه ای می شوند؟
وی ادامه داد: آن ها در این رابطه دروغ گفتند و متاسفانه صداقت، حلقه 
مفقوده مدیریتی این افراد است. امروزه در دنیای ارتباطات قرار داریم و زمانی 
که چنین شائبه ای مطرح می شود که به طور مثال نام علیرضا فغانی از لیست 
داوران بین المللی خارج شده، به چه دلیل همان زمان واکنش نشان نمی دهند 

و اطلاع رسانی نمی کنند و هم اکنون لب به سخن گشوده اند؟

 فکرش را هم نمی کردند چنین هجمه ای علیه شان ایجاد شود
داور بین المللی فوتبال ایران با اشاره به اینکه آقایان تصور می کردند همانند 
گذشته اگر موعد زمانی در نظر گرفته شده ازسوی فیفا، تمام شود به اهدافشان 
خواهند رسید، گفت: آن ها فکرش را هم نمی کردند که چنین هجمه ای علیه 
تصمیمشان در رابطه با حذف نام بنده از لیست داوران بین المللی، ایجاد شود 

و چنین مشکلاتی برایشان به وجود آید.

 اظهاراتشان دروغ است
فغانی افزود: در نهایت با برگزاری جلسه ای از سوی مسئولان فدراسیون 
فوتبال، به آن ها تحمیل شد که باید نام علیرضا فغانی به لیست داوران بین 
المللی ایران بازگردد و مجبور شــدند رای خود را تغییر دهند. حتی پس از 
این اتفاق نیز به دنبال توجیه کردن بودند و به تازگی می بینیم که از اساس 
منکر اقدامات خود و تیمشان شده اند و می گویند برخی در این رابطه دروغ 
گفته اند، اما بنده معتقدم اظهاراتی که از سوی خود آقایان مطرح شد و می 

شود، دورغ است.
وی با بیان اینکه حدود دو ســال اســت از ایران خارج شده اما همچنان 
برخی افراد به دنبال چنین مسائل و حواشی هستند، خاطرنشان کرد: بنده 
این موضوعات را ناشــی از حســادت و کوتاه بینی می دانم و هرگز چنین 
موضوعاتی برای بنده مهم نبوده و نیســت و تمرکزم روی کار قرار دارد چه 
نامم در لیست داوران بین المللی ایران باشد و چه نباشد، همچنان پر قدرت 
کار خود را پیش می برم.داور برجســته فوتبال ایران با اشاره به اینکه برخی 
معتقدند اتفاقات خوب داوری در دوره مدیریتی آن ها رخ داده اســت، عنوان 
کرد: بنده که به شخصه در زمان مدیریتی آقایان داور بین المللی نشدم و اگر 
منظورشان این است که نامم در لیست داوران بین المللی ایران حفظ شده است، 
 صرفا می توانم بگویم باید خدا را شاکر بود که علی رغم مدیریت ضعیف این 
آقایان توانستم در لیست داوران بین المللی دوام بیاورم و بازیچه حسادت های 

آن ها نشدم.

 آقایان تاکنون چه لطفی در حق تیم داوری ما کرده اند؟
فغانی با طرح این پرسش که آقایان تاکنون چه لطفی در حق تیم داوری ما 
کرده اند که شرایط به نفع ما رقم بخورد؟ گفت: کسی که شخص اول فدراسیون 
در بخش داوری بوده در هیچ تورنمنتی حتی با تیم داوری ما تماس نگرفت 
و تنهــا در یک مورد هم که چنین اتفاقی رخ داد، با منصوری صحبت چند 
دقیقه ای شد و این اتفاق هم به واسطه حضورشان در هیات رییسه فدراسیون 

فوتبال و سفر به محل برگزاری رقابت های جام جهانی بود.

 جز جنگ اعصاب، برای ما کاری نکرده و نمی کنند
وی ادامه داد: هیچ اتفاقی جز ابقای نام ما در لیست داوران بین المللی ایران 
آن هم به دلیل هجمه های وارد شده، رخ نداده و آنچه به دست آورده ایم به 
واسطه توانایی، کار تیمی و توصیه های پیشکسوتان داوری کشور بوده است 
و تــا جایــی که به یاد می آورم این افراد همواره روی اعصاب ما و تیم داوری 
بوده اند و جز جنگ اعصاب برای ما ثمره ای نداشتند و اگر تلاش و اعتماد به 

نفس  خودمان نبود، حتما جلوی پیشرفت ما را نیز می گرفتند.

 سیاست آن ها از همان روز اول تفرقه افکنی بین داوران بود
داور برجسته فوتبال ایران با اشاره به اینکه ماهیت این افراد برای جامعه 
داوری روشــن و خیلی ها را قربانی بقای خودشــان کردند، تصریح کرد: در 
یک مقطع زمانی بقای آن ها در گروی همکاری با اســتاد غیاثی بود که این 
مســاله طی دو دوره رخ داد و حتی در مرتبه دوم عنوان شــد که اشتباه رخ 
داده و می خواهند اشتباهشان را جبران کنند اما متاسفانه اعتماد کردند و با 
وی همکاری داشتند.وی با اشاره به اینکه سیاست آن ها از همان روز اول با 
مطرح کردن مسائلی نظیر داوران تهرانی و داوران شهرستانی، تفرقه افکنی 
بین جامعه داوران بود، اظهار کرد: با توجه به دشمنی و نفاق ایجاد شده بین 
داوران نیز، تا حدود زیادی در این زمینه موفق عمل کردند.فغانی با اشــاره 
به اینکه این افراد نمی تواند مدعی  باشد که داوران جوان در دوران مدیریت 
آن ها پرورش یافته  است، گفت: صحبت های مطرح شده در این رابطه دروغ 
بوده و ادعایی بیش نیســت. بهترین کاری که می توانستند انجام دهند این 
بــود که فقط داوران جدیدی را در لیســت داوران بین المللی قرار دهند که 
جایگزین آن هایی شوند که به دلیل انجام تست یا هر دلیل دیگری، از لیست 
داوران بین المللی خارج شده بودند.وی افزود: جالب آن که در زمان ممبینی 
نیز امتحانی گرفته شد و امیر عرب براقی پس از این  که در امتحان پذیرفته 
شد، به لیست داوران بین المللی ورود پیدا کرد اما متاسفانه در زمان مدیریت 
آن ها، عرب براقی که سه سال است دوره آکادمی را پشت سر گذاشته و در 
سال چهارم باید به عنوان داور الیت شناخته شود، به عمد یا از روی ناآگاهی 
از لیست داوران بین المللی خارج و اعلام شد و او که دو سال است در لیست 

بین المللی بوده نتوانست الیت شود.

 واکنش به برخی مراوده های مالی
داور بین المللی فوتبال ایران در رابطه با برخی مراوده های مالی، تصریح 
کرد: ابتدای امر باید بگویم از روی شیطنت، علی اصغر مومنی که در چندین 
دیدار لیگ برتر به عنوان داور چهارم بنده فعالیت کرده، وارد لیســت داوران 
بین المللی شد.فغانی ادامه داد: در این رابطه یک سوال دارم. در مورد مومنی، 
عنوان شده که اطلاع نداشتند این داور چند سال دیگر معروف می شود و در 
لیست داوران بین المللی قرار می گیرد! می خواهم بدانم آیا عرف است که رییس 

یا مدیر مجموعه چنین مراودات مالی با زیر مجموعه خود داشته باشد؟ شما 
چگونه می خواهید عدالت را رعایت کنید؟ اصلا علی اصغر مومنی پسرخوب، 
اما می خواهم بدانم وی تا این حد داور خوب و بزرگی است که سال گذشته با 
قضاوت هشت دیدار در لیگ برتر و کارنامه ای هم که مشخص است، جایگزین 
علیرضا فغانی شود؟وی تاکید کرد: متاسفانه پس از آنکه آقایان نتوانستند به 
اهدافشان برسند و نام بنده را از لیست داوران بین المللی حذف کنند، در نتیجه 
یک جوان به نام امیر عرب براقی را که می تواند آینده داوری ایران را تضمین 
کند، قربانی کردند.داور بین المللی فوتبال ایران با اشاره به اینکه باید عملکرد 
داوران مورد بررسی قرار گیرد، خاطرنشان کرد: بنده هرگز به مباحث انتخاباتی 
کاری ندارم، اما عملکرد مومنی را با دقت بیشتری در چند وقت اخیر مورد 
ارزیابی قرار دهید، همه اشتباه می کنند اما برخی اشتباهات قابل اندازه گیری 
است، بنابراین اگر شک و شبهه ای ایجاد می شود خود آقایان مقصر هستند 

و اگر عملکرد آن ها سالم و قانونی بود هرگز چنین مسائلی پیش نمی آمد.

 چرا علی رغم بازنشستگی نمی روند و به بقیه فرصت خدمت 
نمی دهند؟

فغانی ادامه داد: یک ســوال دیگر دارم. آقایان شــما که به اندازه هفت، 
هشت سال است که به قول خودتان زحمت کشیده اید اما زمانی که به دلیل 
بازنشستگی شما را کنار گذاشته اند، چرا اجازه نمی دهید یک فرد دیگر به 
جای شما روی کار بیاید و خدمت کند؟ البته دل کندن از سفرهای استانی، 
کلاس های تدریس و نظارت، بحث هدایا و همچنین این نوع مراودات قطعا 

خیلی سخت است.

 نظر فغانی در رابطه با تصمیم جدید علی کریمی
وی در رابطه با اعلام آمادگی علی کریمی برای حضور در انتخابات ریاست 
فدراسیون فوتبال نیز، بیان کرد: وی از چهره های قابل احترام  در جامعه و 
ورزش اســت و همین که شجاعت و شهامت به خرج داده که در این فضای 
سنگین فدراسیون فوتبال پا به میدان بگذارد جای تقدیر دارد؛ انتخاباتی که 

در آن شایستگی افراد خیلی ملاک نیست.

 مهم نیست آدم ها از پشت کوه بیایند، مهم شرافت انسان هاست
داور برجســته فوتبال ایران در این رابطه که آقایان عنوان کرده از پشت 
کوه نیامده اند و فوتبالی هستند، گفت: ملاک عمل، شرافت انسان هاست و 
مهم نیست چه کسی در چه مکانی متولد می شود. به طور حتم انسان های 
بسیار شریفی اصطلاحا از پشت کوه آمده اند و توانسته اند عملکرد مناسبی از 
خود به جای بگذارند، چه بسا فردی که از پشت کوه می آید مفهوم انسانیت 
و شرافت را از برخی بیشتر و بهتر درک کند.فغانی تاکید کرد: امیدوارم هر 
آنچه خیر است رخ دهد و افرادی روی کار بیایند که وضعیت فوتبال ایران را 
سامان بخشند و دیگر شاهد چنین مسائلی در حوزه داوری، اشکالات مرتبط 

با تیم های ملی در رده های مختلف و مواردی از این دست، نباشیم.

 به اندازه کافی در جام باشگاه های جهان قضاوت کرده ام
داور بین المللی فوتبال ایران در مورد عدم حضورش در رقابت های جام 
باشگاه های جهان، توضیح داد: در خصوص جام باشگاه های جهان باید بگویم 
این مسابقات هر سال برگزار می شود و با توجه به این که تعداد مسابقات کم 
است و از هر قاره یک تیم داوری انتخاب می شود، معمولا از هر قاره یک داور 
انتخاب می کنند و بنده نیز به اندازه کافی در این مسابقات حضور پیدا کرده 
ام. ســال ۲۰۱۲ در فینال جام باشگاه های جهان ذخیره بودم، سال ۲۰۱۳ 
رده بندی این رقابت ها را قضاوت کردم و در سال ۲۰۱۵ نیز دیدار فینال بین 

بارسلونا و ریورپلاته را سوت زدم.
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توقیف ساختمان پرسپولیس از هنر های مدیریت سلطانی فر است 
مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس درباره 
توقیف ســاختمان این باشگاه و فدراسیون 

فوتبال توضیحاتی را بیان کرد.
خبرنــگار آوای اقتصاد البــرز به گزارش 
ورزش بر خــط /امیر عابدینــی مدیرعامل 
اسبق باشگاه پرسپولیس  اظهار کرد: قبل از 
اینکه به انتخابات فدراسیون فوتبال بپردازم 
اتفاقات اخیری که رخ داده اســت مقداری 
انسان را نگران می کند. البته به اهالی فوتبال، 
رسانه های ورزشی و  هر شخصی که ارتباطی 
با فوتبال دارد توصیه می کنم به علت کارایی 
نداشتن مدیریت کلان عقده گشایی نکنند.  
او افزود: خواهش می کنم که اگر باشگاهی 
را واگذار می کنیم به صاحب به حق آن واگذار 
کنیم. مشکلاتی همانند مصادره فدراسیون 
فوتبال و باشــگاه پرســپولیس از هنر های 

مدیریت ۴ ساله سلطانی فر است.
 عابدینــی گفت: ما باید از فدراســیون 
فوتبال حمایت کنیم تا فوتبال بیشتر از این 
با مشکل مواجه نشود. ای کاش دولت پا پیش 
می گذاشت و با مسئولان شستا توافق می کرد 
تا آرامش به فدراســیون فوتبــال بازگردد.

مســئولان شــجاعت لازم برای حل معضل 
فوتبال را ندارند 

او افزود: دولت ماه های واپســین خود را 
طی می کنــد به همین علت شــجاعت در 
حدی نیست که مسئولان بتوانند سینه خود 
را ســپر کرده و معضل فوتبال را حل کنند. 
امیدوارم که دوســتان در فدراسیون فوتبال 
با کمــک وزارت ورزش راهی پیدا و اعضای 
مجمــع کمک کنند تا یــک تصمیم قاطع 
گرفته شود و فرصت به کنفدراسیون فوتبال 
آسیا و فیفا ندهیم، چون آن ها فرصت طلبی 
و سوءاستفاده می کنند. به طور حتم فیفا و ای 
اف ســی از پرونده هایی که ما در آنجا داریم 

استفاده خواهند کرد.

  رای مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال قابل اعتماد است  

عابدینی درباره مجمع انتخاباتی فدراسیون 
فوتبال گفت: معتقدم که مجمع فدراسیون 
فوتبال خردمند اســت و اعضای آن فوتبال 
را می فهمنــد و به طور مســتقیم فوتبال را 
تعقیب می کنند و مسئولیت در قبال فوتبال 
را پذیرفته اند. اعضای مجمع شامل مدیران 
باشگاه ها، روسای هیئت ها و نهاد های دیگر 
هستند. آن ها با احساس مسئولیت نماینده 
انتخاب می کنند به همین علت باید به رای 
مجمع اعتماد کرد. ممکن است که کسی که 
به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب می شود 
مورد اقبال ما نباشــد، امــا رای مجمع را به 
دست آورده و این رای قابل اعتماد است و باید 
به آن احترام بگذاریم. باید از کسانی که رای 
می آوردند حمایت کرد. اگر دوستانی که رای 

آوردند امانت داری نکردند باید مکانیزمی باشد 
تا اعضای مجمع بتوانند آن ها را برکنار کنند.

  اعضای مجمع فدراسیون فوتبال  
به گزینه وزارت ورزش رای نمی دهند 

عابدینی درباره توقیف ساختمان باشگاه 
پرســپولیس گفــت: من نمی دانســتم که 
ساختمان باشگاه پرسپولیس هم در معرض 
خطر است. البته وزیر ورزش گفته بود که همه 
مســائل را از لحاظ تراز مالی و داد و ستد ها، 
دیون معوق، دیون جاری شفاف کرده است. 
درباره باشگاه های استقلال و پرسپولیس در 
این ۴ سال اتفاقاتی افتاده که تاکنون رخ نداده 
بود. به هر حال حرف وزیر ورزش درست است. 
اتفاقات ۴ سال اخیر برای این ۲ باشگاه هیچ 
زمانی رخ نداده بود. در حال حاضر ساختمان 
فدراسیون فوتبال و باشگاه پرسپولیس را از 
دست می دهیم. این مسائل معنی و مفهومش 

با اظهارات سلطانی فر همخوانی دارند.

  زمین فوتبال قابل فروش نیست 
او افزود: آقای سلطانی فر، توقع داشتم در 
دوره شــما کار های خوبی انجام شود، چون 
ســوابق خوبی دارید. چندین موضوع درباره 
واگذاری استقلال و پرسپولیس مطرح است. 
زمانی که برای خصوصی سازی این ۲ باشگاه 
اعلام رســمی صورت گرفت و به کمیسیون 
قیمــت گذاری برده شــد آن وقت صدایش 
در خواهــد آمد. آقای ســلطانی فر، بدانید 
زمین برند یک تیم اســت و آن برند معنوی 
محسوب می شود و نمی توان آن را فروخت. 
مایملک زمانی معنی دارد که فردی سرمایه 
گذاری کند. اگر او فردا خواست سرمایه خود 
را بــردارد و پول نبــود در آن صورت بتواند 

زمین را بفروشــد. آیا سرمایه گذار می تواند 
زمین یک باشگاه را بفروشد؟ این موضوع مثل 
این می ماند که سرمایه گذار بخواهد پیراهن 
باشــگاه را از تن بازیکن در بیاورد و بفروشد. 
زمین بخشــی از تیم اســت و قابل خرید و 
فروش و قیمت گذاری نیست و مطمئن باشید 

نمی توانید این کار را کنید.

  معیارهای قیمت گذاری ســهام 
سرخابی ها را مشخص کنند

عابدینی درباره واگذاری ســرخابی ها به 
بخش خصوصی بیان کرد: آقای سلطانی فر، 
شما براســاس چه معیاری برای باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس قیمت گذاشته اید و 
یا قرار اســت قیمت بگذارید و چه چیزی از 
این ۲ باشگاه را به فروش می رسانید. مسائل 
را مشــخص کنید. چــرا از دنیا الگو برداری 
نمی کنید مگر پشت قضیه واگذاری سرخابی ها 
مسئله ای نهفته است. اگر قضیه ای باشد آشکار 

خواهد شد.

  آقای سلطانی فر برای پیشکسوتان 
پرسپولیس ارزش قائل باشید

او ادامــه داد: آقای وزیــر ورزش جلوی 
مســائل را بگیریــد و به پیشکســوتان بها 
بدهید. شما هیئت مدیره می گذارید، اما یک 
نفر از پرسپولیســی ها در آن عضو نیستند. 
یحیی گل محمدی، کریم باقری، افشــین 
پیروانی، مطهری و ســایر دوســتانی که در 
پرسپولیس زحمت می کشند در گذشته کجا 
بودنــد؟ غیر از این اســت که همه این افراد 
پرسپولیسی هستند. این نفرات که می توانند 
تیم پرسپولیس را هدایت کنند مطمئن باشید 
که زبان برخورد با سیستم های فوتبالی را بهتر 

از افرادی که از سوی وزارت ورزش منصوب 
می شوند می دانند.

  سهام سرخابی ها را به پیشکسوتان 
واگذار کنند

عابدینی گفت: مســئولان ورزش باید به 
پیشکسوتان اعتماد کنند. هر سال ۲۰ درصد 
از سهام سرخابی ها را در طول ۵ سال واگذار 
کنید. این مکانیزم در دنیا اجرا می شــود. در 
همه جای دنیا واگذاری ها به صورت تدریجی 
است و یکجا منتقل نمی کنند. من ضمانت 
می کنم که پیشکسوتان می توانند باشگاه های 
استقلال و پرسپولیس را اختیار بگیرند و سهام 
را بــه مردم واگذار کنند. مردم و هواداران را 
بدون دغدغه در مسئله خصوصی سازی دخیل 
کنند. من شنیده ام که ۲ - ۳ هزار نفر هستند 
که می توانند ســهامدار شوند. آیا مسئولان 
ورزش می خواهند برای نفرات بعدی مشکل 
درست کنند؟ ممکن است مسئولان خوب کار 
نکنند، اما دستگاه های نظارتی بیدار هستند.

 باید به قوانین بازنشستگی احترام 
بگذاریم 

درباره  پرســپولیس  اســبق  مدیرعامل 
اختلافات فدراســیون فوتبال و نمایندگان 
مجلس درباره ممنوعیت حضور بازنشسته ها 
در انتخابــات فدراســیون فوتبال گفت: اگر 
مجمع فدراســیون فوتبــال می خواهد در 
این مملکت مدیریــت و تعامل کند باید به 
قوانیــن مادر احترام بگذارد. همچنین بحث 
بازنشسته ها در قوانین پایه و اساسی مطرح 
شده اســت. قوانینی که در کشورمان وجود 
دارد بالاتر از قوانین خاص ورزشی، شرکت ها 
و نهاد ها است. اگر بازنشستگی محدودیتی را 

برای افراد بگذارد باید به آن احترام بگذاریم. 
یک بار برای همیشه باید بحث بازنشستگی 
را تمام کنیم.ویلموتس به مجموعه مدیریتی  

فوتبال ضربه زد 
عابدینی درباره اینکه محدودیت سنی از 
اساسنامه جدید فدراسیون فوتبال برداشته 
شده است، گفت: این اتفاق بد نیست، اما به 
نظرم اکنون جوان ها بهتر می توانند کار کنند و 
افراد مسن مثل من می توانند مشورت بدهند. 
بدهی به ویلموتس باعث شده که ۲ ساختمان 
فدراســیون فوتبال و باشگاه پرسپولیس به 
مزایده گذاشته شوند. ویلموتس حساب شده 
وارد فوتبال ما شــد. او فقط ضربه به فوتبال 
ما نزد بلکه به مجموعه مدیریتی ما آســیب 
وارد کرد. امیدوارم که دیگر از این اشتباهات 

مرتکب نشویم.

  امیدوارم سمیعی در فوتبال دوام 
بیاورد 

مدیرعامل اسبق باشگاه پرسپولیس درباره 
مدیریت ســمیعی بیان کرد: مــا باید دوره 
مدیریت سمیعی را ببینیم. اکنون نمی توانیم 
به مدیریت او نمره بدهیم. امیدوارم سمیعی 
با همان اعتباری که به فوتبال آمده با همان 
وضعیت برود. ســاده نیست که او در فوتبال 
دوام بیاورد. سمیعی خیلی راحت با حکم وزیر 
ورزش وارد باشگاه پرسپولیس شد، اما جدایی 
او از این باشگاه خیل سخت است. افراد بزرگ 
به فوتبال آمدنــد و ضربه خوردند. امیدوارم 

لااقل سمیعی آسیب نبیند.

  رئیس جدید فدراسیون فوتبال 
باید از بدهی ها اطلاع داشته باشد 

عابدینی بیان کرد: رئیس جدید فدراسیون 
فوتبال باید بداند کجا می آید و خوشــبین 
نباشد. باید تحقیق، تفحص و بررسی کند و 
اطلاعاتی از بدهی های معوق و جاری داشته 
باشــد. اگر گزینه ای همراه با همکاران خود 
بضاعــت لازم را دارد که از پس مشــکلات 
برآیند در آن صورت در فوتبال بمانند در غیر 
این صورت به نظرم آن ها قبل از انتخابات کنار 

بروند بهتر است.

 صحبت پایانی علیرضا جهانبخش 
با مردمی که همیشه حامی اش بودند و 

دوست دارند به حق واقعی اش برسد...
ممنونم از همه شــما که در این سال ها 

حامی من بودید.
 انرژی مثبت شما همیشه همراهم بوده 
اســت. راجع به آینده نمی توانم پیش بینی 
داشته باشم و نمی دانم چه اتفاقی قرار است 
رخ بدهد اما همه تلاشم را می کنم تا شرایط 
بهتر و بهتر شــود. مطمئن باشــید علیرضا 

جهانبخش دست از تلاش برنمی دارد.

آماده سازی 4۰ هزار متر فضای ورزشی به نام شهدای یزد 

وقتی دیدم اخراج در کار نیست، ترسم ریخت

 دوست دارم همه من را سر لوییس همیلتون صدا بزنند!
راننده بریتانیایی فرمول یک عنوان کرد دوســت دارد حالا همه او را با لقبی 

که از شوالیه گرفته است صدا بزنند.
به گزارش تایمز، سرانجام افتخاری که شایسته او است به او اعطا شد. لوییس 
همیلتون )که به زودی ۳۶ ساله خواهد شد( لوح تقدیر را از ملکه دریافت کرد. 
قهرمان هفت بار جهان می خواهد در آینده اینگونه خطاب شــود: ســر لوییس 

همیلتون!
در سال ۲۰۰۸، پس از اولین عنوان جهانی خود در مک لارن - مرسدس )یک 
امتیاز جلوتر از فیلیپه ماسا راننده فراری( ، نشان افتخار MBE )عضو امپراتوری 
انگلیس( در خانواده ســلطنتی به او اعطا شــد. همیلتون سپس به ملکه: »من 

دوست دارم برگردم!«
اکنون زمان آن فرا رسیده است، حتی اگر او فقط بتواند این افتخار را به صورت 
مجازی دریافت کند! بعد از جک برابهام )۱۹۷۸(، اســترلینگ ماس )۱۹۹۹( و 
جکی استوارت )۲۰۰۱(، وی چهارمین سوپراستار اتوموبیل رانی است که مورد 

تقدیر قرار می گیرد.
دو بنیانگذار تیم ویلیامز، فرانک ویلیامز )۱۹۹۹( و پاتریک هد )۲۰۱۵( نیز 

شوالیه شدند.
 توتو ولف، رییس تیم مرســدس گفت: »لوییس یکی از بزرگترین رانندگان 
اتومبیلرانی در تمام دوران ها و موفق ترین ورزشــکار بریتانیایی عصر خود است. 
دســتاوردهای او سال هاست که در سراسر جهان شناخته شده است. امسال او 
هم چنین صدایی قدرتمند علیه تبعیض و نژادپرســتی بود. انگلیس می تواند به 

داشتن سفیر خود سر لوییس همیلتون افتخار کند! »
مدیرعامل جدید فرمول ۱ و رییس پیشــین تیم فراری، استفانو دومنیکالی 
هم چنین به دارنده هفت عنوان قهرمانی جهان و ۹۵ پیروز گرندپری  ادای احترام 
کرد: »لوییس یک غول واقعی ورزش ما است. نفوذ او چه در داخل ماشین و چه 

در خارج از ماشین بسیار زیاد است! »
برای سر لوییس همیلتون، به عنوان یک ورزشکار رنگی، یک رویای طولانی 
به پایان می رسد. من فکر می کنم لیاقت این افتخار را دارم. من همیشه نماینده 

انگلیس بزرگ بودم.
به عنوان مثال ، در حالی که اندی ماری اسطوره تنیس از اسکاتلند نمی خواهد 

در مسابقات به عنوان »سر« خطاب شود ، همیلتون اعتقادی به این ندارد.
ماه ها پیش لوییس گفت ، »من این عنوان را درخواست می کنم! همچنین از 

دوستان، از همه می خواهم من را سر لوییس همیلتون صدا بزنند.

 شاید المپیک برگزار نشود / تفاوت دیدگاه پوند با توماس باخ
یک عضو ارشــد کمیته بین المللی المپیک به افزایش موارد ابتلا به ویروس 

کرونا واکنش نشان داد که با گفته های توماس باخ مغایرت دارد.
به گزارش آسوشیتدپرس، یکی از اعضای ارشد کمیته بین المللی المپیک گفته 
است که »نمی توان اطمینان داشت« بازی های المپیک توکیو پس از شش ماه 

به دلیل شیوع همه گیر در ژاپن و جاهای دیگر برگزار شود.
اظهارات ریچارد پوند، عضو کانادایی IOC به  بی بی سی در حالی اعلام شد 
که یوشیده سوگا، نخست وزیر ژاپن روز پنج شنبه برای توکیو و بخش های اطراف 

آن وضعیت اضطراری اعلام کرد.
پوند درباره آینــده بازی های توکیو گفت: »من نمی توانــم درباره برگزاری 

بازی های المپیک مطمئن باشم.« 
دســتور اضطراری در ژاپن تا هفته اول فوریه لازم الاجراست. توکیو رکورد 
۲،۴۴۷ مورد جدید را در روز پنج شنبه گزارش کرد که ۵۰درصد افزایش نسبت 
بــه روز گذشــته دارد که آن نیز یک رکورد بود. ژاپــن بیش از ۳ هزار و پانصد 
مرگ را به COVID-۱۹ نسبت داده است، که برای یک کشور ۱۲۶ میلیون نفری 

نسبتاً کم است.
برگزارکنندگان بازی های المپیک می گویند بازی های المپیک برگزار می شود 

اما انتظار نمی رود که تا بهار برنامه های مشخصی را فاش کنند. 
پوند هم چنین اشاره کرد که ورزشکاران باید از نظر واکسن از اولویت بالایی 
برخوردار باشند زیرا آن ها به عنوان »الگو« عمل می کنند. به نظر می رسد نظرات 

پوند با رییس IOC توماس باخ مغایرت دارد.
بــاخ در مــاه نوامبر در بازدیــد از توکیو گفت که باید ورزشــکاران را برای 
گرفتن واکســن تشــویق کرد، اما نیازی به این کار نخواهد بود. وی هم چنین 
اظهار داشــت که آن ها نباید در اولویت باشند. باخ گفت که پرستاران، پزشکان 
و کارکنان مراقبت های بهداشــتی باید قبل از ورزشکاران جوان و سالم در صف 

اول واکسن باشند.
پوند گفت: ورزشکاران الگوهای مهمی هستند و با استفاده از واکسن می توانند 
این پیام قوی را به دست آورند که واکسن نه تنها در مورد سلامت شخصی است 
بلکه در مورد همبستگی و توجه به رفاه حال دیگران در جوامع خود مهم است. 
گزارش ها حاکی از آن است که احتمالاً انتشار واکسن در ژاپن به دلیل نیاز 
به انجام آزمایش های بالینی محلی، کند خواهد شد. برخی از واکسن ها ممکن 
اســت تا ماه مه به راحتی در دســترس نباشند، اگرچه سوگا گفت که برخی از 

آن ها در ماه فوریه آماده می شوند.
مردم ژاپن در حال بدبینی هستند و روز به روز به مخالفان برگزاری المپیک 
افزوده می شود.  IOC گفته است که بازی های المپیک که برای اولین بار با شیوع 
ویروس کرونا در ســال ۲۰۲۰ به تأخیر افتاد، دیگر به تعویق نمی افتد و این بار 
لغو می شود. بودجه المپیک توکیو نیز بسیار بالا رفته است. بودجه رسمی جدید 
۱۵.۴ میلیارد دلار است که ۲.۸ میلیارد دلار بالاتر از بودجه قبلی است. هزینه های 
جدید مربوط به تأخیر است.چندین حسابرسی توسط دولت ژاپن مشخص کرده 
است که هزینه ها حداقل به ۲۵ میلیارد دلار نزدیک شده است. دانشگاه آکسفورد 
در تحقیقی که چهار ماه پیش منتشر شد گفت: این دوره گران ترین بازی های 

المپیک تابستانی است که ثبت شده است.  

آبراموویچ هتل خود را در اختیار کارکنان سلامت بریتانیا قرار داد
مالک روس چلسی درهای هتل خود را به روی کارکنان سلامت بریتانیا گشود 

تا در زمان اوج گرفتن دوباره کرونا از خدمات آن بهره مند شوند.
به گزارش راشــاتودی، رومن آبراموویچ، مالک چلسی بار دیگر درهای هتل 
خود را برای کارکنان خدمات بهداشــت ملی انگلیس )NHS( باز می کند تا به 
متخصصان مراقبت های بهداشــتی در طی بیماری همه گیر COVID-۱۹ کمک 
کند.هتل Copthorne، واقع در استمفوردبریج، برای کارکنان پزشکی در لندن 
در دســترس قرار خواهد گرفت تا اطمینان حاصل شود که پس از شیفت های 
طولانی نیازی به رفت و آمد طولانی ندارند، در حالی که میزان مسافرت در یک 

دوره انتقال زیاد در همه گیری را نیز به حداقل می رساند.
آبراموویچ علاوه بر دسترســی به اتاق های هتل برای کارمندان NHS، هزینه 
اقامت و صبحانه را نیز تأمین می کند تا بتواند آن ها را به صورت رایگان اقامت و 
تغذیه کند. در ابتدا اتاق های هتل از هم اکنون تا بررسی بعدی محدودیت های 
کرونا در دولت در اواسط فوریه در دسترس خواهد بود. این اقدام مشابه ابتکار مالک 
روسی چلسی در مارس ۲۰۲۰، هنگام شیوع اولیه ویروس کرونا در لندن است.

 تا 5 سال دیگر در بوکس خواهم ماند
ستاره سنگین وزن بوکس اعلام کرد می خواهد تا نزدیک ۴۰ سالگی در دنیای 
حرفه ای بوکس حضور داشــته باشد. به گزارش تلگراف، آنتونی جاشوا، بوکسور 
بریتانیایی ۳۱ ساله که در مسابقات بوکس سنگین وزن حرفه ای فعالیت دارد با 
اشــاره به این که پنج سال دیگر بازنشسته خواهد شد، اعلام کرد برای روزهای 

پایانی فعالیت خود برنامه های ویژه ای دارد.

 »مسعود شریعتی« مدیرکل ورزش و جوانان استان یزد درنشست خبری 
کمیته ورزش و جوانان کنگره ملی ۴ هزار شهید استان یزد که در حسینیه 
آقا برگزار شــد به شناسایی ۴۰۰ شهید ورزشکار در استان یزد اشاره کرد و 
گفت: از ابتدای سال تصمیم بر این گرفته شد تا تمام برنامه های ورزشی در 

استان را با نام و یاد شهدای گرانقدر استان برگزار کنیم.
 ۴۰ هزار متر فضای ورزشی در سطح استان یزد با عنوان سکوی قهرمانی، 
به نام شهدای استان آماده سازی خواهد شد یکی از مسائل مهمی که در این 
کنگره و در جریان اجرای برنامه های ورزشــی با محوریت شهدا داشتیم این 
بود که تمام همکاری از سوی مجموعه های مرتبط برای برگزاری هر چه  بهتر 

برنامه ها صورت پذیرفت.
تا زمان برگزاری اختتامیه کنگره ۴ هزار شهید استان یزد امیدوار هستیم 
که بتوانیم ۲۲ مکان ورزشــی را آماده ســازی و به بهره برداری برسانیم این 
مکان های ورزشی در روستاها، بخش ها، شهرستان ها و مرکز استان آماده سازی 

و به بهره برداری خواهد رسید.
طبق برنامه ریزی صورت گرفته در ابتدای سال قرار بود تا ۲۰ خانه ورزشی 
روستایی را ساخته و در اختیار ورزشکاران هر منطقه قرار دهیم که به برکت 
کنگره ۴ هزار شهید استان یزد، ساخت ۴۰ خانه ورزشی روستایی در دستور 
کار قرار گرفت که ۲۶ مکان آن افتتاح و مابقی نیز ان شاءالله تا روز اختتامیه 

افتتاح می شود.

به مناســبت کنگره شهدای استان یزد، ۴۰۰ برنامه ورزشی را در فضای 
حقیقی و حقوقی در نظر گرفتیم وتا به این لحظه، ۲۴۰ برنامه برگزارشده و 

۱۶۰ برنامه دیگر بسته به شرایط کرونایی استان برگزار خواهد شد.
از دیگر برنامه های کنگره ورزش و جوانان کنگره ملی شهدای استان اجرای 
۱۰۰۰ مشــاوره قبل از ازدواج است که این مشاوره ها مختص شهرستان ها 
نبوده بلکه با تلاش همکارانمان، این مشاوره به جوانان بخش ها و روستا نیز 
ارائه شده است. برگزاری جلسات در سطح شهرستان، به گونه ای برنامه ریزی 

شد تا در ایام الله دهه فجر در هر شهرستان بتوانیم یک برنامه شاخص با نام 
شهدا برگزار کنیم.

 » محمد مهدی نیکونژاد « مسئول تربیت بدنی سپاه الغدیر و دبیرکمیته 
ورزش و جوانان کنگره ۴ هزار شهید دارالعباده و دارالعلم یزد گفت: ۵ جلسه 
کمیته ورزش و جوانان را در استان برگزار کردیم و در این راستا ۷ گروه به 

عنوان زیر مجموعه های کمیته انتخاب شده و فعالیت ها را دنبال کردند.
پیگیری برنامه ها به صورت مجازی و اجرای برنامه ها و مسابقات با رعایت 
پروتکل های بهداشتی به عنوان برنامه های ما بود که تا زمان برگزاری کنگره 

نیز پیگیری و انجام می شود.
 تجلیل از پیشکســوتان جهاد و شــهادت از جمله شهید فرهنگدوست، 
برگزاری جلســات با حضور روســای هیات های ورزشــی، برگزاری تمامی 
مســابقات ورزشی استان به نام و یاد شهدا، دیدار با خانواده شهدا به عنوان 

بخشی از برنامه های ما بود. 
اهدای لباس های ورزشــی مزین به تمثال شهدا، حضور ورزشکاران در 
گلزارهای شــهدا و حضور خانواده های شهدا در ورزشگاه ها به عنوان یکی 

دیگر از اقدامات ما بوده است.
 حضــور بیش از ۴۰ هزار نفــر در رویدادهای همگانی، برگزاری همایش 
پیاده روی با نام شهدا، تفاهم نامه با باشگاه های ورزشی در این خصوص نیز 

از دیگر برنامه های ما است.

دوچرخه سواری با سابقه ایران گفت: فکر نمی کردم 
در دوپینگ غرق شوم اما اعتبار چند ساله ام از بین رفت 

و الان پشیمانم اما دیگر سودی برایم ندارد.
علیرضا حقی درباره ی دعوت مجدد خود به تیم ملی 
دوچرخه ســواری پس از پایان دوران محرومیتش بیان 
کــرد: الان همه دارند می گویند چرا به تیم ملی دعوت 
شدم و پارتی بازی کرده اند. حالا دیدند که من در لیگ 
نتیجه گرفتم اما الان که به تیم ملی دعوت شدم، حرفهای 
زیادی پشــت سرم می زنند. از طرفی اصلا اجازه ندادند 
ببیننــد من خودم را به اردوی تیم ملی معرفی می کنم 
یا نه. چون درگیر کارهای شــخصی هستم. البته هنوز 
هم دوســت دارم در تیم ملی باشــم و دوچرخه سواری 
تمام زندگی من است اما شرایطم مثل قبل نیست. من 
مغازه دارم واقعا برایم ســخت است که بخواهم ۲۰-۱۰ 

روز مغازه را ببندم.
 او ادامه داد: شــرایطم را می ســنجم و با کادرفنی 
هــم صحبت می کنم همچنین اگر بــه درد بخورم در 
خدمت تیم ملی هســتم در غیر ایــن صورت امیدوارم 
جــوان ها بتوانند دوچرخه ســواری را به جایگاهی که 

داشت، برگرداندند.
حقی در پاســخ به این پرســش که خودش اشتیاق 
بازگشــت به تیــم ملی را در ۴۲ ســالگی دارد یا خیر، 
گفت:بــاور می کنید هنــوز فکر می کنــم مانند یک 
دوچرخه ســوار ۱۶ ساله هســتم.اتفاقی که در زندگی 
ورزشــی ام رخ داد و تســتم مثبت شــد باعث شد  که 
 دوســت داشــته باشــم برگردم و به برخی افراد ثابت

 کنم همه چیز را با دوپینگ به دست نیاوردم.

 اعتباری که داشتم در یک روز از بین رفت
حقی در پاســخ به این پرســش که از این اتفاق که 
دوپینگ کرد و محروم شد پشیمان نیست، تصریح کرد: 
مگر می شود پشــیمان نباشم. من در شهر کوچکی به 
دنیا آمدم و زندگی کردم نصف بیشتر مردم آن شهر من 
را می شناسند. آن اسم و رسم و اعتباری که در ۲۴ سال 

درست کرده بودم در یک روز از بین رفت.

 فکر نمی کردم غرق مسئله دوپینگ شوم
مدال آور سابق آسیا در پاسخ به پرسش دیگری مبنی 
براینکه چرا اصلا ورزشکار مدال آوری مثل او باید سمت 
دوپینــگ برود، تصریح کرد: می خواهید بدانید چرا من 
این کار را کردم؟ اســم هیچ کسی را نمی برم اما بعد از 
چندسال کارکردن دیدم برخی رکابزنان که به گرد پای 
من نمی رسیدند، الان دارند در تمرین از من پیش می 
افتند. اول فکر کردم من دارم در تمرینات کم می گذارم 
و بجای یک جلســه، دو جلسه در روز تمرین کردم اما 
باز هم فاصله بیشــتر شد. در نهایت با یک نفر صحبت 
کردم و او به من گفت که آن افراد دارند چه کاری انجام 
مــی دهند و حتی آدرس داد که از چه کســی هم دارو 
تهیه مــی کنند. من هم خود به خــود وارد این ماجرا 
شــدم. فکر نمی کردم بخواهم غرق آن شــوم اما مانند 
 یک فرد معتاد اســت که اول باورش نمی شود که دارد

 غرق مواد می شود.

 وقتی دیدم کســی اخراج نمی شود ترسم 
ریخت

او افزود: آن موقع کارهای بقیه را به لیندر ســرمربی 
وقت گزارش می دادیم اما کاری نمی کرد و آنها را از اردو 
اخراج نمی کرد که درس عبرت برای همه شود تا هیچ 
کسی دنبال دوپینگ نرود. من هم که دیدم کسی اخراج 
نمی شود ترسم ریخت. قبول دارم الان بروم اردو نفرات 
جوان ممکن است با خودشان بگویند که حقی بعد از چهار 
سال محرومیت دوباره به اردو تیم ملی برگشته است پس 
چرا آنها چنین کاری نکنند. خوب این مسئله را درک می 

کنم چون خود من هم همین طور وارد این کار شدم.

 ارزشش را نداشت که دوپینگ کنم
نماینــده ایــران در المپیک لندن در مــورد اینکه 
دوپینگ چقدر در گرفتن نتیجه به او کمک کرده است، 
تاکیــد کرد: من بدون هیچ دارو و مکملی در ماده چهار 
کیلومتــر، رکورد ۴ دقیقه و  ۳۳ را ثبت کردم و رکوردم 
با مصرف کامل دارو ۴ دقیقه و ۳۲ ثانیه شد. باور کنید 
ارزشــش را نداشت که بخاطر یک ثانیه آن کار را انجام 
دهم. البته دارو هم مصرف می کردم ســه برابر تمرین 
می کردم. در کل سیستم بود که ما را غرق کرد و مانند 
یک سیل همه را با خود برد. البته بودند کسانی که پاک 
ماندند مانند قادر میزبانی. دوست نداشتم اعتبارم و آن 
همه مدال هایی که کسب کردم از بین برود و  الان هم 
پشیمانم اما دیگر ســودی برایم ندارد. امیدوار رکابزنان 
جوان در این کار نیفتند. باشــگاه ها حمایتشان کنند و 

مسابقه بروند. مطمئن باشید ورزشکار در مسابقه باشد 
و به تورهای بین المللی بود وضعیتش خوب می شود و 

نیازی به دوپینگ ندارد.

 اعتراف به دوپینگ شهامت می خواهد 
حقی با اشاره به اینکه تست دوپینگ برخی ورزشکاران 
مثبت می شود اما خود را مقصر نمی دانند گفت: خیلی ها 
دوپینگ کردند اما هزار تا بهانه آوردند که کار خودشان 
نبوده است. به نظرم دوپینگ کردن شهامت می خواهد 
و اقرار به آن شــهامت بیشتری لازم دارد. من روزی که 
تســتم مثبت شد پذیرفتم و از جامعه دوچرخه سواری  
و مردم عذرخواهی کردم. البته قسم می خورم که تمام 
مدالهایم تا سال ۲۰۱۲ را بدون دوپینگ بدست آوردم.

 
 دوچرخه سواران ما در مسابقه نیستند

حقی درباره ی وضعیت دوچرخه سواری گفت: در سال 
۲۰۰۲ که در بازی های آسیایی بوسان مدال گرفتم ۴۳ 
هزار کیلومتر تمرین کردم و به مسابقه رفته بودم اما الان 
دوچرخه سواران ما در مسابقه نیستند و در این شرایط 
راحت می روند در اینترنت جســتجو می کنند که چه 
چیزی مصرف کنند که باعث بالا رفتن عملکردشان می 
شود و مصرف می کنند. ما ۱۲-۱۳ تور در سال شرکت 
می کردیم اما الان قیمت ارز که بالا اســت و تیم های 
باشگاهی هم یکی پس از دیگری منحل شده اند. در این 
شــرایط چه انتظاری هست. دوره ما درست است  کم و 

کسری بود اما در این حد نبود. 
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پیامبر اکرم )ص(:
جُلِ . . .  ثلَاثٌ مِنَ العَجزِ فِي الرَّ

جُلُ جارِیتََهُ  وَالثّالثُِ : أن یقُارِبَ الرَّ
فَیُصیبَها قَبلَ أن یحُادِثهَا ویؤُانسَِها 

ویضُاجِعَها ، فَیقضِيَ حاجَتَهُ مِنها 
قَبلَ أن تقَضِيَ حاجَتَها مِنهُ .

سه چیز ، از ناتوانی مرد است : ... 
و سوم ، این که مرد ، با کنیزش 
نزدیکی کند و پیش از آن که با 
او به صحبت کردن و مؤانست و 

هماغوشی بپردازد ، کام گیرد ، و 
نیازش را ارضا کند ، پیش از آن 

که کنیزش نیازش را از او بر آورَد . 
المحجّة البیضاء : ج 3 ص 110 

 دلار                         25۸,940 
 یورو                          31۷,۷10 
 پوند انگلیس           35۷,2۷0

 درهم امارات               ۷1,910   
 لیر ترکیه                   35,300
 سکه امامی        122,۶۷0,000
 بهار آزادی          121,009,000
 نیم سکه              ۶4,000,000

 ربع سکه              44,000,000 
 سکه گرمی          24,050,000
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 و 
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وضعیت روزهای آینده تهران را ببینید!

فناوری

 بررسی سطح سدیم بدن در فضا
گذراندن اوقات در ایســتگاه فضایی بین المللی می تواند سبب تغییراتی در 
بدن شود. برای مثال صورت فضانوردان گاهی اوقات به دلیل زندگی در محیط 
ریزگرانش فضا پف می کند و یا سبب گرفتگی بینی شده و رگ های خونی آنها 

دچار انبساط می شود و حتی تغییراتی در بینایی آنها رخ می دهد. 
به نقل از ناسا، این علائم در نتیجه افزایش تجمع مایعات در قسمت بالای 
بدن ایجاد می شود که این موضوع نیز به دلیل عدم جاذبه برای کشیدن مایعات 

به سمت پایین بدن رخ می دهد.
 )SOLO(»آژانس فضایی اروپا از سال ۲۰۰۸ تا ۲۰۱۲ مطالعه ای به نام »سولو
را انجام داد و در آن رابطه بین میزان مصرف نمک در فضانوردان و حجم خون 

موجود در قفسه سینه  آنها مورد بررسی قرار گرفت. 
اخیــرا محققان در مقاله ای گزارش دادند که میزان هورمونی که به کنترل 
سدیم در بدن کمک می کند در افرادی که نمک بیشتری در فضا و زمین مصرف 
کرده بودند، افزایش یافته بود اما میزان این افزایش در فضا چندان چشــمگیر 

و زیاد نبوده است.
این یافته ها اطلاعات زیاد و مفیدی درباره تغییرات بدن در سفرهای طولانی 
مدت که در آن قرار است انسان به فضا و مریخ سفر کند، در اختیار دانشمندان 
قرار می دهد. به عنوان مثال حجم خون رگ های قفسه سینه بر پاسخ سیستم 
قلبی عروقی بدن به اســترس گرانشی هنگام ایســتادن فرد بر روی زمین یا 
جسم آسمانی دیگر، تأثیر می گذارد. کاهش مقدار گردش خون در قفسه سینه 
می تواند منجر به فشــار خون پایین هنگام ایستادن شود که این امر می تواند 
باعث غش کردن افراد شود. دانشمندان در تحقیقات قبلی این اثر را به عنوان 
مسئله احتمالی هنگام فرود فضانوردان پس از یک سفر طولانی فضایی به مریخ 

شناسایی کرده بودند.
»جنس جوردن«)Jens Jordan( یکی از نویســندگان این مطالعه و رئیس 
موسسه پزشکی هوافضا در مرکز هوافضای آلمان)GCA( گفت: هنگامی که انسان 
مقدار کم یا زیادی نمک مصرف می کند، چندین هورمون در بدن وجود دارند که 
به کنترل میزان سدیم در بدن ما کمک می کنند. اطلاع درباره چنین مواردی 
مهم است زیرا حضور سدیم بیش از حد می تواند منجر به اختلالاتی در خون و 
سایر مایعات بدن شود که این امر می تواند باعث مشکلات تنفسی، فشار خون 
بالا و حتی نارسایی قلبی شود.  حضور مایعات کم  نیز می تواند باعث فشار خون 
پایین و کم آبی بدن شوند. سطح سدیم بر سایر فرایندهای بدن مانند از دست 
دادن استخوان نیز تأثیر می گذارد. در کل مشخص شده است که میزان متعادل 

سدیم برای سلامتی انسان از جمله فضانوردان در فضا تا چه حد مهم است.
جوردن افزود: با بررســی مطالعه »ســولو«، ما به بحث تنظیم پپتیدهای 
ناتریورتیک)natriuretic peptides( که در پاســخ به حمل سدیم از قلب آزاد 
می شــوند، علاقه مند شدیم. در این فرایند که ناتریورز) Natriuresis( نام دارد، 
ترشح این هورمون باعث افزایش میزان سدیم دفع شده از طریق کلیه ها می شود. 

ناتریورز مرحله دفع سدیم در ادرار از طریق عمل کلیه ها می باشد.
مطالعه »ســولو« براســاس داده های به دســت آمده از تحقیقات قبلی در 
مورد مکانیسم های ماندن مایعات و نمک در بدن هنگام پرواز فضایی و هنگام 
اســتراحت در یک آزمایش شبیه سازی پرواز فضایی، انجام شده است. در این 
مطالعه)سولو( اعضای خدمه میزان مایعات بدن خود را افزایش داده و در مرحله 
بعد نمک را در مقدار کم یا کمتر از حد معمول مصرف کردند. نتایج نشان داد 
که سطح هورمون های قلب)cardiac hormones( فضانوردان صرف نظر از آن 
مقدار نمکی که خورده اند، در فضا در مقایسه با زمان حضورشان در زمین، کمتر 
است. با این حال، تغییرات در مصرف سدیم در فضا باعث کاهش سطح پپتید 

ناتریورتیک می شود.
در یک آزمایش مرتبط دیگر نیز محققان این آزمایش را بر روی فضانوردان 
روسی انجام دادند و دریافتند که میزان مایع موجود در قفسه سینه به طور قابل 
توجهی در فضا کاهش می یابد. محققان با همکاری ناسا و آژانس فضایی اروپا 
این مطالعه را که بررسی بدن فضانوردان هنگام استراحت در رختخواب بود در 

مرکز هوافضای آلمان در کلن انجام دادند.
جردن گفت: ما بررسی یافته ها دریافتیم روشی که از آن برای ارزیابی حجم 
مایعات بدن فضانوردان در زمین اســتفاده می شود در محیط ریزگرانش فضا 
ممکن است آن روش عملی نشود. علاوه بر این ممکن است تغییرات در حجم 

مایعات در سر و قفسه سینه  با سدیم مربوط نباشد.
در حالی که در آزمایشات رگ های گردن فضانوردان گشاد شده بود که این 
نشانه ای از اضافه شدن بار حجم مایعات است اما به طور متناقضی سطح پپتیدهای 
ناتریورتیک و سایر اندازه گیری ها، حاکی از حجم کم مایعات در قفسه سینه بود.

جوردن افزود: می خواهیم در آینده این یافته متناقض را بیشتر مورد بررسی 
قرار دهیم. انجام تحقیقات انسانی بیشتر در فضا بینشی بهتر درباره بدن انسان 
فراهم می کند که گاها با انجام آزمایشات روی زمین نمی توان این اطلاعات را به 
دست آورد. محققان همچنین پیشنهاد کردند برای تعیین موقت یا دائمی بودن 
این اثرات باید بررسی دقیق تری از نقش سدیم در تنظیم حجم خون انجام شود.

 درب یخچال های جدید با فرمان صوتی باز می شود
اکنون در دورانی که انسان در پی شیوع ویروس کرونا در لمس اشیاء با وسواس 
عمل می کند، این می تواند خبر خوبی باشد که برای باز کردن درب یخچال نیز 

نیازی به لمس آن نباشد و تنها با دستور صوتی باز شود. 
بــه نقل از انگجت، یخچال و فریزرهای قابل کنترل با فرمان صوتی از قبل 
تبدیل به یک واقعیت عملی شده اند، اما اکنون شرکت »ال جی« آن را مفیدتر 

و کاربردی تر کرده است.
 »InstaView« این غول فناوری خط تولید ۲۰۲۱ یخچال های خود موسوم به
را معرفی کرده اســت که درب آن می تواند با یک فرمان صوتی باز شــود. این 
ویژگی به خصوص برای زمانی مفید است که دستان شما با مواد غذایی پر است 
و نمی توانید درب یخچال را باز کنید. همچنین نباید از این نکته غافل بود که در 

دوران همه گیری باید مراقب آنچه لمس می کنیم نیز باشیم.
در این یخچال های جدید همچنین می توان با فرمان های صوتی به بررسی 
مواردی مانند دستگاه های یخ ساز و تامین آب یا حتی سوال درباره برنامه روز 
پرداخت. این مدل های جدید همچنین دارای ضدعفونی کننده مبتنی بر نور 
ماوراء بنفش در قســمت شیر آب هستند که این ویژگی نیز به خصوص برای 

دوران همه گیری مفید است.
شــرکت »ال جی« نوید یک صفحه شیشه ای ۲۳ درصد بزرگتر نسبت به 
مدل قبلی را داده است. این شرکت قیمت و تاریخ دقیق عرضه محصول جدید 
خود را مشخص نکرده است. اما انتظار می رود که مانند مدل های گذشته طولی 

نکشد تا به بازار راه یابند. این ویژگی کنترل صوتی یخچال می تواند خیلی مفید 
واقع شود و باز کردن درب یخچال بدون نیاز به استفاده از دستان خود می تواند 
دردسرهای ما را برای قرار دادن مواد غذایی مختلف درون یخچال از بین ببرد.

 ثبت اختراع جدید »کانن« با لنزهای چرخشی
شرکت »کانن« یک حق اختراع جدید را به ثبت رسانده است که نمایانگر 
 RF یک دوربین با لنزهای قابل تعویض چرخشــی است که می تواند با لنزهای
این شرکت کار کند.   به نقل از انگجت، شرکت کانن)Canon( حق اختراعی را 
ثبت کرده است که اولین بار توسط پایگاه »Canon News« مشاهده شد و یک 
دوربین دستی را نشان می دهد که ترکیبی از طراحی دوربین جیبی شبیه به 

»Osmo Pocket« و سری RF لنزهای بدون آینه آن است.
این دوربین از مکانیزم چرخشــی برخوردار است که به حسگر و لنز اجازه 
می دهد تا به راحتی بین جهت روبرو و سلفی جابجا شوند. این طرح هنگام استفاده 
مزایای مختلفی را نسبت به دوربین های سنتی ارائه می دهد. برجسته ترین آنها 
این است که شما مجبور نیستید دست خود را بپیچانید یا کج کنید تا به درستی 
خود را در قاب عکس قرار دهید. این واقعیت که نمایشگر همیشه در مقابل شما 
قرار دارد نیز باعث می شود که هنگام تصویربرداری تسلط بیشتری داشته باشیم.

مزیت دیگر این اســت که می توان با استفاده از این دوربین، از شیشه فول 
فریم کانن استفاده کرد که فرصت هایی را برای ثبت برخی عکس های سینمایی 
فراهم می کند. البته این طراحی بدون اشکال هم نیست. یکی از این موارد این 
است که محل قرارگیری لنز)آن قسمت که در عکس اول با حرف P نشان داده 
شده اســت( در جهت عکس های سلفی غیرقابل استفاده می شود و این برای 
دوربینی که برای ساخت »ولاگ« طراحی شده باشد، ایده آل نیست، چرا که 

اکثر میکروفون های خارجی از طریق آن به دوربین متصل می شوند.
همچنین در اسناد کانن اشاره ای به پشتیبانی از »گیمبال« نشده است، به 
این معنی که هرگونه تثبیت تصویر باید توسط بدن فرد و از طریق لنز ارائه شود.

استفاده از شیشه تمام قاب کانن نیز قابل تامل است. لنزهای RF ارزان ترین)یا 
مقرون به صرفه ترین( لنزهایی نیستند که می توان خریداری کرد و اینکه دوربین 

حاصل به احتمال زیاد جیبی نخواهد بود.
مانند همه حق اختراعات ثبت شــده، این محصول نیز ممکن است به یک 
محصول تجاری تبدیل نشود. با این حال همانطور که »Canon News« اشاره 
کرد، این شــرکت پنج حق اختراع ثبت شــده جداگانه مربوط به این طرح را 
ثبت کرده است که نشان می دهد حداقل در مورد ایده ساخت آن جدی است.

 رصد 591 ستاره پرسرعت توسط ستاره شناسان چینی
اخیرا ستاره شناسان »رصدخانه ملی نجوم چین« )NAOC( براساس داده های 
به دست آمده از تلسکوپ »لامُست«)LAMOST( و فضاپیمای »گایا« موفق به 
شناسایی ۵۹۱ ستاره با سرعت بالا)high velocity stars( شده اند که به گفته 

ستاره شناسان ۴۳ مورد از ستارگان حتی می توانند از کهکشان فرار کنند. 
به نقل از فیز، پس از کشف اولین ستاره با سرعت بالا در سال ۲۰۰۵ بیش 

از ۵۵۰ ستاره با کمک چندین تلسکوپ طی این ۱۵ سال کشف شده است.
دکتر »لی یینبی«)Li Yinbi( نویسنده اصلی این تحقیق گفت: ۵۹۱ ستاره با 
سرعت بالا که این بار کشف شده اند دو برابر کل تعداد ستاره هایی هستند که 

قبلا کشف شده اند و حال تعداد ستاره ها به بیش از هزار ستاره رسیده است.
پروفسور »لو یوجان«)LU Youjun( از محققان این مطالعه گفت: ستاره های 
با سرعت بالا)High-velocity stars( نوعی از ستاره ها هستند که سریع حرکت 

می کنند و حتی می توانند از کهکشان فرار کنند.
اگرچه حضور این نوع ستارگان در کهکشان راه شیری نادر است اما ستارگان 
با سرعت بالا، با حرکت منحصر به فرد خود می توانند بینش عمیقی در مورد 
طیف گسترده ای از کهکشان ها و سیاهچاله کلان جرم تا هاله دوردست کهکشانی 
فراهم کنند. لامست، بزرگترین تلسکوپ نوری در چین است و بالاترین میزان 
جذب طیفی در جهان را دارد و می تواند در یک رصد حدود چهار هزار جسم 

آسمانی را شناسایی کند.
این بررسی از سال ۲۰۱۲ به طور منظم آغاز شد. گایا نیز یکی از مأموریت های 
فضایی برنامه علمی آژانس فضایی اروپا)ESA( است که در سال ۲۰۱۳ پرتاب شد.

تلسکوپ »لامُست« و فضاپیمای »گایا« داده عظیم بی سابقه ای را برای یافتن 
ستاره های با سرعت بالا فراهم می کند و ما نیز توانستیم این کار را انجام دهیم.

گروه تحقیقاتی دریافتند که ۵۹۱ ســتاره با ســرعت بالا، ستاره های هاله 
درونی)inner halo stars( هستند.

پروفســور »ژائو گانگ«)Zhao Gang( از »رصدخانه ملی نجوم چین و یکی 
از نویســندگان این مطالعه گفت: فلزینگی کم آنها نشان می دهد که قسمت 
 )tidal disruption( عمده هاله ستاره ای در نتیجه جمع شدن و نیروی کشندی

کهکشان های کوتوله تشکیل شده است.

 پنل PVC مقاوم شده در برابر اشعه UV جایگزین مصالح سنتی 
می شود

یکی از شــرکت های فناور با اســتفاده از اکسیدگرافن و مواد پلیمری، پنل 
PVC مقاوم در برابر پرتو فرابنفش، عرضه کرده که به دلیل مقاومت زیاد در برابر 
رطوبت و پوســیدگی در شرایط جوی دشوار قابل جایگزین با ورق کامپوزیت، 

ترموود و همچنین مصالح سنتی است. 
 امروزه پنل های ساختمانی سبک در تولید و توسعه صنعتی ساختمان نقش 
 )PVC( ویژه ای به عهده گرفته اند. یکی از این پنل ها پلی وینیل کلراید یا همان
است که این صفحات یا ورق های پی وی سی، نوعی پلاستیک پرکاربرد بوده و 
قابل رقابت با چوب و ســفال هســتند و به صورت وسیعی در صنایع مبلمان، 

ساختمان و تبلیغات مورد استفاده قرار می گیرند.
اضافــه کردن مــواد دیگر به ایــن عنصر باعث شــده در انعطاف پذیری و 
همچنین سخت شدن آن تأثیر بسزایی داشته باشد. این صفحات بر اساس نیاز 
مصرف کننده، قابلیت حکاکی، برجسته سازی )Emboss(، چاپ، رنگ آمیزی و 
روکش کردن را دارد، ضمن آنکه به شدت در مقابل رطوبت و خوردگی مقاوم 

هستند و امکان استفاده در نمای خارجی ساختمان را دارند.
در نمای خارجی ساختمان، تابش نور خورشید که حاوی اشعه هایی مانند 
ماورای بنفش است، می تواند منجر به گسستن پیوندهای داخلی مواد تشکیل 
دهنده PVC و کاهش کیفیت نما شــود. لذا جهت بهبود خواص PVC، از مواد 
مختلفی همچون پرکننده ها مانند نانوذرات )برای افزایش استحکام و مقاومت 
پروفیل( و همچنین اعمال پوشش های نانومتری مقاوم در برابر رطوبت یا اشعه 

استفاده می شود.

وال اســتریت ژورنال می گوید اپل ســری جدیدی از بازی های ویدئویی را 
برای رعایت قوانینی که دولت چین وضع کرده اســت، از اپ استور این کشور 

حذف می کند.
وال اســتریت ژورنال با انتشار گزارشــی اختصاصی مدعی شد اپل فرایند 
حذف هزاران بازی را از اپ استور )Apple App Store( آغاز کرده است. چین 
بازی هایی که مجوزهای لازم را کسب نکرده باشند، ممنوع می کند و به همین 
دلیل تاکنون بارها شــاهد حذف بازی ها از اپ اســتور چین بوده ایم؛ البته در 

برخی مواقع، این موضوع به اپلیکیشن ها نیز تعمیم داده می شود.
ماه گذشــته ،  اپل به توسعه دهندگان چینی هشدار داد که »سری جدیدی 

از بازی های پولی در خطر حذف شدن هستند«. 
وال استریت ژورنال می گوید اپل ماه ها است روی فرایند حذف کار می کند 
و نخســتین سری از حذف بازی ها در تابستان گذشته اتفاق افتاد. اپل در ماه 
جاری به توســعه دهندگان یادآوری کرد که »بازی های پریمیوم و آن هایی که 
دارای سیســتم پرداخت درون برنامه ای هســتند، صرفا تا ۳۱ دسامبر ۲۰۲۰ 
)۱۱ دی ۱۳۹۹( فرصت دارند« تا مدارک لازم را برای اثبات دریافت مجوز از 

دولت چین، به اپل ارائه دهند. 
مشکل اصلی به یکی از قوانین دولت چین بازمی گردد که به صراحت می گوید 
بازی های ویدئویی پیش از منتشــر شــدن در چین باید مجوز دریافت کنند. 
از ســال ها پیش توسعه دهندگان اپ اســتور می توانند این قانون را دور بزنند 
و بدون نیاز به دریافت مجوز، بازی های خود را بر بســتر فروشگاه آنلاین اپل 

منتشــر کنند. یکی از تبصره هایی که برای اپل در نظر گرفته شــده این است 
که بازی های ویدئویی در فرایند دریافت مجوز از دولت چین، اجازه ی انتشــار 
روی اپ اســتور را دارند. به علاوه اپ استور در برخی مواردِ به خصوص، به طور 

کلی پیش نیاز دریافت مجوز از دولت چین را برای بازی ها اعمال نمی کند. 
براساس گزارش جدید وال اســتریت ژورنال، چین از اپل درخواست کرده 
است Tripadvisor و بیش از ۱۰۰ اپلیکیشن دیگر را نیز بدون ارائه ی توضیحی 
مشخص، از اپ اســتور حذف کند. وال استریت ژورنال می گوید فرایند حذف 
بازی ها و اپلیکیشــن ها از اپ اســتور درحالی پیگیری می شــود که چینی ها 
تلاش هایشان را افزایش داده اند تا بتوانند بر اینترنت نظارت و به شکلی جدی تر 

محتوا را سانسور کنند.
ظاهــرا اداره ی فضــای مجــازی چین »بدون مشــخص کــردن جرائم 
اپلیکیشــن ها،  آن ها را غیرقانونی خوانده« و خواســتار حذف شان شده است. 
ظاهرا اکثر اپلیکیشن هایی که درخواست حذف شدن آن ها ثبت شده، متعلق به 
توســعه دهندگان چینی هســتند. Tripadvisor ترجیح می دهد درخواســت 

خبرنگاران برای ارائه ی توضیحات را بی پاسخ بگذارد. 
فردی به نمایندگی از اپل در گفت و گو با وال اســتریت ژورنال اعلام کرد اپ 
اســتور تابع مقرراتی اســت که دولت ها وضع می کنند. بر اساس گفته های او، 
اپل درخواســت های این چنینی را با دقت بررســی و در اغلب مواقع با آن ها 
مخالفت می  کنــد. بااین حال آن طور که اپل می گوید، تصمیمات نهایی گاهی 

اوقات برخلاف خواسته های این شرکت گرفته می شود. 

اپل بازی های بیشتری را از اپ استور چین حذف می کند

تبدیل کربن  دی  اکسید به سوخت جت در آزمایشگاه

گروهی از دانشمندان دانشگاه آکســفورد موفق شدند در آزمایشگاه، کربن  
دی  اکسید را به کمک کاتالیزور مبتنی  بر آهن به سوخت جت تبدیل کنند.

صنعت هواپیمایی در دهه ی گذشته به  دنبال راه هایی مانند خرید آفست های 
کربن یا تعدیل کربن )پروژه های کاشت درختان یا مزارع بادی( بوده است تا کربن 
 دی اکسیدی که جت ها حین پرواز منتشر می کنند، جبران کند. در همین حین، 
فرودگاه های سانفرانسیسکو، شیکاگو و لس آنجلس همراه با ده ها فرودگاه اروپایی 
در حال استفاده از سوخت های جایگزین سبزتر برای کمک به دستیابی به اهداف 
کاهش کربن هستند. اکنون گروهی از پژوهشگران دانشگاه آکسفورد در انگلستان 
فرایندی آزمایشی ارائه کرده  است که ممکن است بتواند کربن  دی اکسید )گاز 
گلخانه ای که به  وســیله ی تمام موتورهای بنزینی تولید می شود( را به سوخت 
جت تبدیل کند. در صورت موفقیت، این فرایند که از واکنش شیمیایی مبتنی  
بر آهن استفاده می کند، کمک خواهد کرد تا انتشارات کربنی هواپیماها به صفر 
برسد. آزمایش مذکور که به تازگی در مجله ی Nature Communications گزارش 
شــده است، در آزمایشگاه انجام شد و لازم اســت در مقیاس وسیع تری تکرار 
شود. اما مهندسان شیمی که فرایند را طراحی و اجرا کرده اند، امیدوار هستند 
روش آن ها بتواند در زمینه ی تغییرات اقلیمی تحول آفرین باشد. تیانکون شیائو، 
پژوهشگر ارشد گروه شیمی دانشگاه آکسفورد و از نویسندگان مقاله، می گوید:

تغییرات اقلیمی در حال شتاب گرفتن است و ما انتشارات کربنی زیادی داریم. 
در حال  حاضر زیرساخت های سوخت  هیدروکربنی وجود دارد. این فرایند می تواند 
به کاهش شدت تغییرات اقلیمی و استفاده از زیرساخت های کربنی موجود برای 

توسعه پایدار کمک کند.
وقتی سوخت های فسیلی مانند نفت یا گاز طبیعی می سوزند، هیدروکربن های 
آن ها به کربن  دی اکســید و آب تبدیل می شــوند و طی این فرایند انرژی آزاد 
می شود. آزمایش جدید با استفاده از راهکاری که روش احتراق آلی )OCM( نامیده 
می شود و برای تبدیل دوباره کربن  دی اکسید به سوخت، این فرایند را معکوس 

می کند. پژوهشگران با افزودن گرما )۳۵۰ درجه سانتی گراد( به سیتریک اسید، 
هیدروژن و کاتالیزوری که از آهن، منگنز و پتاسیم ساخته شده است، به کربن 
 دی اکســید، سوخت مایعی تولید کردند که در موتور جت کار می کند. آزمایش 
در رآکتور فولاد ضد زنگ انجام و تنها چند گرم ماده تولید شد. در آزمایشگاه، 
کربن  دی اکسید از یک محفظه می آمد؛ اما ایده ی اجرای این رویکرد در دنیای 
واقعی، گرفتن گازهای گلخانــه ای حاصل از کارخانه یا خارج کردن آن به طور 
مستقیم از هوا به  منظور حذف آن از محیط است. کربن  دی اکسید فراوان ترین 
گاز گلخانه ای گرم کننده زمین است و به وسیله ی کارخانه ها، اتومبیل ها و سوختن 
چوب طی رویدادهایی مانند آتش سوزی  جنگل و کشاورزی به روش زمین سوزی 
تولید می شــود. خارج کردن کربن  دی اکسید از اتمسفر ممکن است به کاهش 
گرمایش جهانی کمک کند؛ اگرچه انتشــارات کربنی جهان چند دهه است که 
در حال افزایش بوده و در مسیری قرار دارد که تا پایان قرن، زمین را ۲ درجه ی 
سانتی گراد گرم تر کند.شیائو و همکارانش می گویند روش جدید عمدتا به این دلیل 
که از برق کمتری مصرف می کند، ارزان تر از روش های موجود است که هیدروژن 
و آب را به سوخت تبدیل می کنند )فرایندی که هیدروژنه کردن نامیده می شود(.

شیائو کارخانه ی سوخت جتی را مجسم می کند که در کنار کارخانه فولاد یا 
سیمان یا نیروگاهی قرار گرفته است که زغال سنگ می سوزاند و کربن  دی اکسید 
اضافه ی آن را برای تولید ســوخت می گیرد. این فرایند می تواند شــامل بیرون 
کشــیدن کربن  دی اکسید از اتمسفر باشــد که »جذب مستقیم از هوا« نامیده 
می شود. نویسندگان می گویند کاتالیزور به کاررفته در آزمایش، روی زمین فراوان 
اســت و نسبت  به دیگر روش های سنتز مواد شیمیایی دارای ارزش افزوده بالا، 
به مراحل کمتری نیاز دارد. کارشناســی که در آزمایش مشارکت نداشته است، 
می گوید مفهوم امیدوارکننده به نظر می رسد؛ به شرطی که محققان کشف کنند 
که چگونه می توان از تولید مقادیر اندک ســوخت جت در آزمایشــگاه به تولید 

مقادیر بالاتری در کارخانه ی آزمایشی رسید.


